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روزنامه صبح ایران

وزیر آموزش و پرورش:

صدای نوجوانان و جوانان باید شنیده شود

محمود صادقی: 

استیضاح ظریف انتقام گیری از برجام است

فرزند حدادعادل در صداوسیما پست گرفت

در نشست شورای هماهنگی سران قوا تصمیم گرفته شد؛

وصول چک های تضمینی
 فقط با درج نام گیرنده 

برای محمد جواد ظریف نقشه کشیده اند

هشدار به 
روحانی و دولت 

وصول  پس  این  از  گفت:  مرکزی  بانک  کل  ئیس  ر
چک های تضمینی فقط با درج نام گیرنده امکانپذیر خواهد 
بود.همتی پس از نشست دیروز اعضاء شورای هماهنگی 
سران قوا خاطرنشان کرد:  از مسائل مهم بازار پول ،چکهای 
تضمینی بود که در طول سالهای گذشته پشت نویسی و 
دست به دست شدن چک توسط افراد مختلف معضل 
بزرگی به وجود آورد.عبدالناصر همتی ادامه داد: بررسیهای 

ما طی یکی دو ماه گذشته نشان می دهد ارزش این چکها 
8 هزار میلیارد تومان بود که چرخش فاقد شفافیت و بدون 
اطلاع نظام بانکی از مشکلات آن به شمار می رود.رئیس 
کل بانک مرکزی گفت: بنا به پیشنهادی که امروز در شورا 
طرح کردیم ، مصوب شد که دیگر چکهای تصمینی، قابل 
ظهرنویسی نیست و متقاضی چک حتما باید نام ذینفع 
)گیرنده( چک را به همراه شماره ملی او در چک قید کند...

* عبور از ظریف به چه کسانی ضربه می زند؟ 
* آقای ظریف با یک پیام ویدئویی با مردم صحبت کنید
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فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به اجرای طرح روشنگری در پیشگیری از جرائم از نیمه 
آذرماه امسال گفت: برخی از شهروندان نسبت به جرائم توجیه نیستند که مقرر شده طرح فوق 
در 200 نقطه از شهر قم اجرا شود. سردار عبدالرضا آقاخانی روز شنبه در گفت و گو با خبرنگاران، 
افزود: این طرح در مساجد، مدارس و محافل مردمی اجرا خواهد شد و انشاالله در سال 98 نیز 
ادامه می یابد.وی در ادامه با بیان اینکه 10 هزار و 200 تن از ابتدای سال جاری تا پایان آبانماه به 
مراکز مشاوره انتظامی قم مراجعه کرده اند گفت: 82 درصد از این پرونده ها منجربه صلح و 
سازش طرفین شد.وی در بخش دیگری از سخنان خود از کاهش 10 درصدی تصادف های فوتی 
درون شهری از ابتدای سال جاری تا پایان آبانماه نسبت به مدت زمان مشابه سال گذشته خبر داد 

و گفت: پلیس به دنبال این است که میزان تصادف ها هرچه بیشتر کاهش یافته و ...

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: کمبود آب بزرگترین و جدی ترین معضل 
دام شهر قم به شمار می رود، از این رو حفر یک چاه رزرو برای تامین آب مورد نیاز این مجتمع 
ضروری است. محمد رضا طلایی روز شنبه در یازدهمین جلسه هیات مدیره مجتمع های تولیدی 
قم در تالار امام جواد )ع( استانداری اظهار داشت: آب موجود در این مجتمع کفاف 1300 راس دام 
سبک و سنگین مستقر در آن را نمی دهد.وی افزود: برغم برخورداری قم از ظرفیت های قابل 
توجه دامی ولی وجود این صنعت در استان به لحاظ شرایط اقلیمی همواره با مشکلاتی همراه بوده 
است.وی فقدان زیرساخت های لازم، بویژه آب مصرفی را از جمله معضل های مهم و قابل تامل 
دامپروری قم برشمرد و گفت: تا پیش از شکل گیری دام شهر بیشتر دامداریهای قم در داخل 

شهر قرار داشتند، و از امکانات زیرساختی محیط شهر نیز بیشترین استفاده را انجام ...

فرمانده انتظامی استان قم :

طرح روشنگری در پیشگیری
 از جرائم درقم اجرایی می شود

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم :

معضل کمبود آب در مجتمع 
دامشهر قم جدی است 

معاون پارلمانی رییس  جمهوری در واکنش به طرح استیضاح 
وزیر امور خارجه گفت: سزاوار نیست حالا که در جنگ اقتصادی، 
فرمانده  هستیم  متحدانش  و  آمریکا  با  دیپلماسی  و  بلیغاتی  ت
دیپلماسی کشور را تضعیف کنیم. حسینعلی امیری در گفت و گویی 
درباره استیضاح محمدجواد ظریف افزود: دکتر ظریف واقعیتی را در 
مورد پولشویی مطرح کرد که در همه کشورهای دنیا وجود دارد و 

در کشورما نیز است. همین مقدار کمی که از پولشویی در ایران ...

رئیس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی گفت: وزیر محترم 
امور خارجه ی کشورمان که به فرموده ی رهبر معظم انقلاب، یک 
چهره انقلابی و مؤمن است، در مقطع فعلی با پشتوانه ملت ایران 
در برابر زیاده خواهی های قدرت های بزرگ ایستادگی کرده است و 
حضورش در رأس دستگاه دیپلماسی کشور باعث عزت ایران در 
مجامع بین المللی شده است و طرح استیضاح ایشان در شرایط 

فعلی به هیچ وجه پسندیده نیست...

معاون پارلمانی رییس  جمهوری: 

نباید فرمانده دیپلماسی را در 
جنگ اقتصادی تضعیف کنیم 

عارف: استفاده از اهرم نظارتی نباید جنبه شخصی داشته باشد

استیضاح ظریف در 
شرایط فعلی پسندیده نیست
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توسعه علمی رمز بقای 
کشور و نظام است

جهانگیری:

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

88

بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم در نظر دارد املاکی با کاربری  تجاری  
واقع در روستای ملک قلعه به شرح جدول ذیل را از طریق مزایده عمومی به 
فروش برساند.  متقاضیان می توانند از تاریخ درج آگهی تا پایان وقت اداری 
مورخ 1397/09/15 همه روزه در ساعات اداری برای دریافت اسناد شرکت 
در مزایده به نشانی قم، انتهای بلوار امین، ابتدای بلوار غدیر، کوچه شماره 11 ، 
ساختمان بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم، واحد امور قراردادها مراجعه 

نمایند. 

خلاصه شرایط مزایده :
1. لزوم خرید اسناد مزایده و ارائة سپردة تضمین شرکت در مزایده به مبلغ 10% ارزش قیمت 

پایه کل ملک مورد نظر.
2. پیشنهادات فاقد سپرده، مخدوش، مبهم و مشروط از درجه اعتبار ساقط و رعایت ضوابط 

شرکت در مزایده الزامی است. 
3. زمین مورد نظر با مبایعه نامه واگذار می شود و اخذ سند پس از طی کلیة مراحل قانونی و به 

هزینه و بعهدة متقاضی می باشد. 
4. زمین های فوق الذکر فاقد پروانه ساخت میباشد و صدور پروانه ساخت از طریق مراجع 

قانونی مربوطه و به هزینه و بعهدة متقاضی می باشد .
 5. هزینه های درج آگهی و کلیه هزینه های کارشناسی ملک های مذکورو سایر هزینه های 

متفرقه درراستای اجرای مزایده بعهده برنده مزایده می باشد.

املاک تجاری بنیاد مسکن 
واقع در روستای ملک قلعه

بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم

آگهی مزایده عمومی )نوبت اول- آذر ماه 1397(
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آنچه مخالفان ظریف باید بدانند
اساسی ترین  از  اخیر، یکی  در طول دویست سال 
چالش های ایران، نحوه و چگونگی مواجهه با نظام جهانی 
بوده است. در طول تاریخ دولتمردان ایرانی در مسئله تعامل 
با قدرت های بزرگ مشکل داشته و هیچ وقت نتوانسته اند 
تناسبی هوشمندانه میان منافع ملی کشور با واقعیت های 

نظام بین الملل برقرار کنند. ایران به صورت مستقیم و یا غیرمستقیم زیر نفوذ قدرت های 
بزرگ همچون روسیه و انگلیس قرار می گرفت و یا اینکه برای رهایی از شر نفوذ این 
قدرت ها به دامن قدرتی دیگر نظیر آمریکا )یا آلمان در دوره جنگ دوم جهانی( می افتاد 
که به مراتب پیامدی اسف بارتر برای امنیت ملی و مرزی کشور داشت.در ریشه یابی این 
مسئله می توان از عناصر روان شناختی حاکم بر دولتمردان وقت و همچنین فقدان اجماع 
و وابستگی جناح های سیاسی در کشور به طرف های خارجی بهره گرفت. بطوریکه دو 
نوع ذهنیت تاریخی همواره بر واقعیت ها سایه افکنده و تأثیرهای خود را بر جای گذاشته 
است:در یک سو، ذهن های توهم آمیز قرار داشته که معمولاً نگاه مثبتی به بیرون از مرزها 
نداشته و تصور می کرده اند که دیگران همیشه و مدام در حال سناریونویسی برای ایجاد 
تفرقه و جنگ هستند. برای همین منظور، این طیف از رهبران، قائل به اعتماد و همکاری 
در روابط بین الملل نبوده و تصور این افراد به این شکل بوده است که نهادهای بین المللی 
حاکم بر سیستم جهانی همه دربست در خدمت مطامع و منافع سرمایه داران است و 
هرگونه عضویت و همکاری در این نهادها، مساوی با زوال حاکمیت ملی و از دست رفتن 
استقلال و تمامیت ارضی است. این نگاه را در تاریخ مدرن ایران به وفور می توان یافت.

در برابر این دسته از رهبران، طیفی دیگر از جریان های سیاسی در تاریخ اخیر ایران 
وجود داشته اند که شیفته و شیدای تمدن غرب بودند و تنها راه توسعه را در دل کندن 
کامل از سنت ها و فرهنگ بومی می دانستند. این طیف از رهبران بعضا طرفدار انگلیس 
و برخی طرفدار روسیه بودند. پدیده هایی همچون روسوفیل و انگلوفیل ریشه در همین 
مسئله دارند. حامیان هر کدام از این نحله ها، خواستار وابستگی تام و کامل کشور به 
روسیه و یا انگلیس بودند. تقریبا می توان گفت که رگه های فکری این نوع تفکرها تا دوره 
پهلوی دوم نیز تداوم داشت و ما به ندرت شاهد همبستگی و اجماع نخبگان در طی این 
دوران ها نسبت به مفاهیمی چون توسعه، آزادی، برابری و عدالت بودیم. هر گروه برداشت 
و خوانش خود را از این مفاهیم داشت.امروزه اغلب کشورها با درک اینکه نظام بین المللی 
با وجود محدودیت ها و محذوریت های خاص خود، حامل فرصت ها و مزیت های بزرگی 
نیز است، جایگاه خودشان را در نظام بین الملل تعریف کرده و در کیک بزرگ اقتصاد 
جهانی، سهمی را به خود اختصاص داده اند. اما شوربختانه در ایران به جای اینکه هم و غم 
نمایندگان مجلس مصروف تلاش برای فرصت سازی و ایجاد مزیت نسبی برای کشور در 
اقتصاد جهانی شود، صرف چانه زنی ها و رقابت های سیاسی و جناحی شده است. اتفاقات 
اخیر رخ داده در بهارستان گویای همه چیز است. یارکشی جریان های اصولگرای مجلس 
در به استیصال کشاندن محمد جواد ظریف وزیر امورخارجه بر سر مسأله پولشویی یادآور 
اتفاقات تلخ دوران گذشته است.این پیش فرض پذیرفته شده است که نهادهای مالی 
جهانی در راستای شفافیت، رشد و توسعه اقتصادی حرکت می کنند. رسالت این نهادها 
در جلوگیری از فساد اقتصادی، رانت ها و مقابله با تراکنش های مالی مشکوک است. این 
نهاد ها بر این باورند که صلح و رفاه در شفاف سازی اقتصادی است. فساد مالی باعث رشد 
و توسعه جریان های تروریستی و افراط گرا می شود و این جریان ها به نوبه خود با تقویت 
شبکه های مالی شان، بزرگ تر و گسترده تر می شود.بدین رو، بایستی مخالفان امروز ظریف 
این مسئله را در نظر داشته باشند که تاریخ به مسیر خود ادامه می دهد و مهم تر از همه، 
تلاش های ضدّ توسعه گرایانه در حافظه تاریخ به خوبی بایگانی خواهد شد و آن را به محک 
قضاوت آیندگان خواهد گذاشت. همان طور که امروز تاریخ از امیرکبیر به عنوان معمار 
توسعه و نوسازی کشور یاد می کند، از مهد علیا مادر ناصرالدین شاه، اعتمادالدوله و میرزا 
آقاخان نوری به بدی یاد می کند و اینها را واپس گرای دوران قاجار معرفی می کند.مخالفان 
امروز ظریف باید این نکته مهم را در نظر داشته باشند که قضاوت افکار عمومی غیر از آن 
چیزی خواهد بود که آنها در انتظارش بودند، استیضاح ظریف با این طمع که بتوانند او 
را از عرصه قدرت حذف کنند، وی را به قهرمانی بزرگ که در عرصه خدمت به جامعه و 
کشورش قدم بر می داشت، تبدیل خواهد کرد.بر همین اساس، بهتر و عاقلانه تر آن است 
که تدبیر و عقلانیت، جایگزین احساس، عصبانیت و تند مزاجی گردد و ایران اسلامی به 

جایگاهی درخور شأن در نظام بین الملل دست یابد.
* دبیر انجمن ایرانی روابط بین الملل

چقدر راحت هم رنگ 
جماعت می شویم

وقتی به ایستگاه مترو "دروازه دولت" رسیدم، ایستگاه 
مملو از جمعیت بود. گویی از زمین آدم می جوشید. پشت 
سر هم قطارها از خط های دیگر می آمد اما گویی قطار خط 

یک، قصد آمدن نداشت. گویی او دختری بود که برای سیل خواستگارهایش ناز می کرد.
روزهای شلوغ مترو را زیاد دیده ام اما دیروز چیز دیگری بود. هرچه جلو می رفتم به 
مترو نمی رسیدم. گویی در سراب بودم.واقعا تنها آرزویم در آن لحظه رسیدن به مترو بود. 
برای منی که اهل هل دادن نیستم، رسیدن به به واگن های مترو واقعا سخت بود. باید سد 
آدم ها را بشکافی تا پایت را به واگن بگذاری.مسافرها دیرشان بود. آنها می ترسیدند به خاطر 
تاخیر مواخذه شوند. همه هی به ساعت نگاه می کردند، سری تکان می دادند و وقتی قطار 
می آمد، هجوم آغاز می شد.برای حدود 5 قطار ایستادم. وضعیت عوض نشد. برخی سوار 
می شدند، بعضی پشت در می ماندند و مسافران از خطوط دیگر می آمدند و دوباره ایستگاه 
شلوغ می شد.دیگر واقعا احساس کردم دیرم شده است. عقربه ها ساعت 8 را نشان می داد 
و من این ساعت باید سرکار می بودم نه اینجا در ایستگاه دروازه دولت.مجبور شدم همرنگ 
جماعت شوم. مجبور شدم هل بدهم. هل دادم و سوار شدم. زیر فشار جمعیت راهبر 
قطار اعلام کرد که این قطار در ایستگاه طالقانی توقف نخواهد کرد. لبخند رضایتی به لبم 
نشست بدون اینکه به مسافران مانده در ایستگاه طالقانی فکر کنم که آنها هم منتظر مترو 
هستند و دیرشان شده است.من فکر خودم بودم. فشار مسافران زیاد بود. دیر هم شده 
بود. به نظر می رسد حق داشتم به دیگر مسافران فکر نکنم.بعد رسیدن به ایستگاه مفتح، 
قطار کمی خلوت شد و اجازه داد کمی نفس بکشم و البته فکر کنم. بعد از دیدن رفتار 
امروز خودم برای ورود به مترو، فهمیدم چرا جامعه ما به این حال و روز افتاده است.بعضی 
از مردم در ایران سالم زندگی  می کنند. سعی می کنند از مسیر درست پول در بیاورند. 
همین آدم ها اما می بینند برخی دیگر با دور زدن مسیر، پله های پیشرفت رای یکان یکان 
بالا می روند و از آن بالا به دیگران نگاه می کنند.ماشین خوب، خانه زیبا، سفرهای داخلی و 
خارجی و ... آدم  های خوب اما روی پله ای که ایستاده بودند، ایستاده اند بدون اینکه تغییری 
در جایگاه کاری و سطح زندگی شان ایجاد شود. این فاصله گسترده طبقاتی ایجاد شده 
باعث می شود همین آدم های خوب کم کم هم رنگ جماعت شوند و برای اینکه از قافله 
عقب نمانند آنها هم سعی کنند پله ها را یکی درمیان طی کنند.بله، شرایط جامعه به ویژه 
شرایط اقتصادی باعث می شود آدم های خوب، هم رنگ کسانی شوند که به جز خود به 

کس دیگری فکر نمی کنند و تنها خود را می بینند.

استیضاح ظریف؛   استیضاحی پرهزینه
محمد نیک بخش

 اگرچه ۲۴ متقاضی استیضاح ظریف در مجلس که اغلب از نمایندگان عضو 
فراکسیون ولایی و نزدیک به جبهه پایداری در مجلس دهم هستند، طرح استیضاح را در 
۱۱ محور به هیأت رئیسه تقدیم کرده   اند اما به نظر می   رسد اظهارات ظریف درباره وجود 
پولشویی در کشور، دلیل اصلی طراحان استیضاح باشد. صرف نظر از دلایل این استیضاح 
و مستنداتی که این ۲۴ نماینده مجلس، بر اساس آن خواستار استیضاح وزیر امور خارجه 
شده    اند، باید به این نکته اساسی اشاره کرد که آیا اساساً طرح استیضاح ظریف با آن 

شخصیت تأثیرگذار و وجهه بین   المللی   اش، در این مقطع زمانی اقدامی مناسب است؟
در شرایطی که رئیس دستگاه دیپلماسی کشور می   کوشد اروپایی   ها را متقاعد کند تا 
سازوکار مبادلات تجاری - مالی ایران و اروپا را هر چه سریع  تر راه  اندازی کنند، آیا اقدام 
به استیضاح وی توسط مجلس، یک گام به عقب تلقی نمی  شود؟ اگر چنین شرایطی، در 
دیگر کشورها وجود داشت، آیا همه ارکان یک کشور به ویژه سران آن، تمام حمایت خود 

را معطوف به حمایت از وزیرشان نمی  کردند تا مأموریت ملی  اش را انجام دهد.
اساساً در کدامیک از کشورهای بزرگ و دارای جایگاه مهم و برتر، طرح برکناری وزیر 
امور خارجه به عنوان یک مهره کلیدی در حاکمیت آن کشور، نظیر آنچه که ما در حال 

حاضر در کشور خود ملاحظه می  کنیم، مطرح می  شود؟ 
در حالی که از یک سو دولت ترامپ همراه با متحدان منطقه   ای خود در اقدامی 
گسترده به ناکارآمد کردن دیپلماسی فعال ایران مشغولند و از طرف دیگر، ظریف در حال 
انجام مذاکرات و به نوعی جدال سخت در جبهه دیپلماتیک بوده و در کنار همکارانش، 
در برابر فشارهای آمریکا و همدستانش ایستادگی می   کند، در پشت ماجرا عده  ای طرح 

استیضاح وی را کلید زده و به دنبال برکناری وی هستند. 
اگرچه بر اساس تحلیل  ها و پیش  بینی   های اولیه، احتمال رأی نیاوردن استیضاح وزیر 
امور خارجه در مجلس و ادامه فعالیت ظریف بیشتر است، اما نمی  توان از آثار و تبعات 

احتمالی این اقدام در روابط خارجی چشم  پوشی کرد.
در شرایطی که فرمانده دیپلماسی پویا و سخنگوی بین   المللی ایرانیان، نیازمند حمایت 
همه  جانبه از سوی ارکان نظام است، آیا نمایندگانی که استیضاح وی را کلید می  زنند، 

پیامدهای منفی این اقدام را در نظر گرفته  اند؟ 

علی بختیار:

 راهکار بازگرداندن امید به جامعه 
شفاف سازی است

یک عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی گفت: امروز برای ترمیم اعتماد 
جامعه و بازگرداندن امید و نشاط باید به سمت شفافیت حرکت کنیم و اقدامات نظام 

را در عرصه های مختلف ببینیم.
علی بختیار در گفت وگو با ایسنا، درباره اقدامات عملی که می تواند امید را به جامعه 
باز گرداند، اظهار کرد: امروز جامعه ما با دو مشکل جدی مواجه است. یکی از آنها سیاه 
نمایی از سوی برخی از افراد است و دیگری کاهش اعتماد عمومی است.وی در ادامه  
بیان  کرد: امروز در حوزه اقدامات دولت و کارهایی که دستگاه تقنینی در کشور انجام 
می دهد و اقدامات بزرگی که از سوی دولت ها و مجالس در ادوار مختلف انجام شده 
است، سیاه نمایی شده و حتی برخی از آنها را نادیده می گیرند.نماینده مردم گلپایگان 
در مجلس شورای اسلامی، اظهار کرد: در خصوص تکنولوژی و دستیابی به علوم و 
فنون کشور ما توانسته است گام های مثبتی را بردارد. ما در کنار سرمایه های زیر زمینی 
و رو زمینی یک سرمایه  بزرگ به نام نیروی انسانی داریم که امروز توانسته ایم جوانانی 
مبتکر و اهل دانش تربیت کنیم. دارای شرکت های دانش بنیان هستیم و در زمینه 
استارت آپ ها کارهای خلاقانه ای انجام شده است تا بتوانیم ایده را به پول تبدیل کنیم.

وی خاطرنشان کرد: در زمینه پزشکی تقریبا ما توانسته ایم به مرز مناسبی در دنیا 
برسیم تا جایی که دیگر نیازی به اعزام بیمار به خارج از کشور نباشیم. اما علی رغم تمام 
دستاوردهای دولت و مجلس شورای اسلامی در تمامی ادوار شاهد سیاه نمایی از سوی 
برخی از افراد هستیم.بختیار در ادامه  اظهار کرد: اقداماتی را جمهوری اسلامی ایران با 
اتکا به نیروی جوان و متخصص خود انجام داده است، اما گاهی سیاه نمایی می شود. از 
سوی دیگر عدم وجود اعتماد عمومی به دلیل دست اندازی تعداد اندکی از مسئولان 
به حقوق عمومی مساله ای است که امروز اعتماد مردم را نسبت به مسئولان خدشه 
دار کرده است.این عضو فراکسیون امید مجلس افزود: مردم هر نماینده یا وزیری را که 
می بینند فکر می کنند که او به بیت المال دست اندازی داشته است. راهکار ترمیم این 
اعتماد حرکت به سمت شفافیت است. ما باید مسئولان خود را در اتاق شیشه ای قرار 

دهیم و مردم باید به صورت شفاف به همه چیز دسترسی داشته باشند.

محمد علی وکیلی:

 استیضاح ظریف
 تضعیف قدرت دیپلماسی کشور است

نماینده مردم تهران در مجلس گفت: تلاش برای استیضاح ظریف، تضعیف قدرت 
دیپلماسی کشور در صحنه بین المللی و پایین آوردن اعتماد به نفس او و تیمش در 

خط مقدم مبارزه است.
محمد علی وکیلی درباره ارائه طرح استیضاح ظریف وزیر امور خارجه به هیات 
رییسه مجلس، اظهار داشت: در چنین شرایطی که ما در تنگنای ماندن و یا رفتن 
در برجام هستیم، باید تیم دیپلماسی جمهوری اسلامی ایران برای تصمیمات مقتدر 
لحظه ای و آنی، نشاط و اعتماد به نفس لازم را داشته باشد.وی با بیان این که این نوع 
رفتار با وزیر امور خارجه به هیچ وجه در مسیر منافع ملی کشور نیست، تاکید کرد: 
این اقدام اعتماد تیم دیپلماسی را کاهش می دهد و نشان می دهد و بر این اساس 
احتمال دارد حرف آنها را در میدان دیپلماسی جدی نگیرند.نماینده مردم تهران یادآور 
شد: استیضاح به لحاظ حقوقی حق نمایندگان مجلس است، اما با استیضاح چه چیزی 
تاکنون حل شده یا با استیضاح کدام نتیجه را گرفته ایم که با این استیضاح نتیجه 
بگیریم.وکیلی افزود: اگر استیضاح کنندگان به رویکردها اعتراض دارند، تیم دیپلماسی 
مجری رویکردها است و ظریف و تیم وی در وزارت امور خارجه تعیین کننده رویکردها 
نیستند.وی با اشاره به این که رویکردها و سیاست های خارجی برآینده تصمیم کلیت 
نظام است، تاکید کرد: رویکردها قائم به ظریف نیست؛ منهای ظریف اگر کسی هم به 
عنوان وزیر بیاید، باید همین رویکردها را ادامه دهد.عضو هیات رییسه مجلس تصریح 
کرد: اگر مشکل این افراد با شخص ظریف است، باید بدانند تضعیف آقای ظریف و 
تیم وی در این شرایط، تضعیف قدرت دیپلماسی کشور در صحنه بین المللی و پایین 
آوردن اعتماد به نفس این سربازان در خط مقدم مبارزه است و کسی با سربازان خط 

مقدم خود چنین برخوردی را نخواهد داشت.

وزیر آموزش و پرورش:

صدای نوجوانان و جوانان باید شنیده شود
وزیر آموزش و پرورش گفت: پاسخ دادن به نیازهای دانش آموزان باید هدف اصلی 

ما قرار بگیرد.
"نشست هم اندیشی گفتگوی بین نسلی" با حضور محمد بطحایی وزیر آموزش 
و پرورش و معصومه ابتکار معاون رییس جمهور در امور زنان و خانواده، ظهر امروز در 
ساختمان مرکزی وزارت آموزش و پرورش برگزار شد.بطحایی در این نشست ضمن 
تبریک هفته بسیج عنوان کرد: در میان صحبت های دانش آموزان به تفاوت نسل های 
5۰ و ۶۰ اشاره می شود  و هر چه جلوتر می رویم فاصله این نسل بیشتر نیز می شود.

وی ادامه داد: گفتگوی بین نسلی نباید به الگوپذیری صرف تلقی شود و وقتی 
می گوییم باید بین نسل ها گفتگو شکل بگیرد نباید به این شکل باشد که نوع گفتگو، 
پوشش و حتی سلایق شما دانش آموزان مانند پدرانتان باشد. همچنین اینکه 
شخصیت ما چگونه است از طریق گفتگو و با استفاده از تجربه های گذشته مورد 
بهره مندی قرار بگیرد.وزیر آموزش و پرورش بیان کرد: وقتی از گفتگو صحبت می کنیم 
نباید اینگونه تلقی شود که فرزند من هم باید مانند من صحبت کند یا مانند من لباس 
بپوشد اما همواره این گفتگو میان والدین و دانش آموزان موانعی داشته مثل اینکه 
سن ازدواج بالارفته و فاصله سنی میان والدین و فرزندان زیاد شده است  و آدم ها کمتر 
حوصله گفتگو با هم را دارند. علاوه بر این تک فرزندی در خانوداه های ایرانی وجود دارد 

در حالی  که اگر تعداد خواهران و برادران زیاد باشد گفتگو و تعامل صورت می گیرد .
بطحایی افزود: مواردی  وجود دارد که این گفتگو را تهدید می کند که عامل آن 
گسترش فضای مجازی است که در واقع جای تعاملات واقعی را گرفته است. پیش تر 

گروه های همسالان مرجعیت داشت، اما امروز همسالان هم با هم تعامل ندارند.

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح  خبرداد

رونمایی از دستاوردهای ماهواره ای 
در دهه فجر 

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح از برگزاری مراسم دهه فجر امسال به صورت 
ویژه خبر داد و اعلام کرد: از دستاوردهای ماهواره ای و دریایی این وزارتخانه در این 

ایام رونمایی می شود.
امیر سرتیپ »امیر حاتمی« حاشیه همایش فرماندهان و شورای بسیج که در 
شهرک امام خمینی )ره( تهران برگزار شد در جمع خبرنگاران اظهار داشت: دهه فجر 
انقلاب اسلامی امسال به شکل ویژه ای برگزار می شود زیرا همه دستگاه ها مصمم 
هستند که بخش بزرگی از توان و دستاوردهای خود را به نمایش بگذارند.وی افزود: 
وزارت دفاع هم دستاوردهای خوبی در بخش های ماهواره ای، دریانوردی و دیگر 
عرصه ها دارد که در دهه فجر از آنها رونمایی می شود.وزیر دفاع با بیان این که کارکرد 
اصلی بسیج در وزارت دفاع سرعت دادن و تعمیق ماموریت ها است، اضافه کرد: وزارت 
دفاع در سال های گذشته هدایای بسیار خوبی به مردم اهدا کرد.امیر حاتمی افزود: 
روحیه بسیجی در رسیدن به خط تولید هواپیمای کوثر، هواپیمای آتش نشان، خودرو 
زرهی، موشک و اتواع رادار ها نقش موثر داشته است.وی خاطرنشان کرد: دشمن برنامه 
ریزی کرده بود که با حضور تروریست ها در منطقه دائما ناامنی ایجاد کند؛ آنها انواع 
جنایت ها را مرتکب شدند و از سلاح شیمیایی استفاده کردند.وزیر دفاع با بیان این که 
تمام این جنایت ها با حمایت آمریکا انجام می شود، گفت: آنچه این توطئه ها را خنثی 

می کند عزم مردم و نیروهای مسلح ملت ها به ویژه سوریه و عراق بود.

محمود صادقی: 

استیضاح ظریف انتقام گیری از برجام است
محمود صادقی نماینده تهران در مجلس با اشاره به طرح استیضاح وزیر امور خارجه 
گفت: اینکه آقای ظریف در مورد موضوعی صحبت کنند و عده ای در مجلس این 

مسئله را بهانه کنند که وی را استیضاح کنند بلاوجه است.
عضو فراکسیون امید ادامه داد: در شرایطی که ظریف نماد سیاست خارجی ماست 
پیش کشیدن استیضاح اش تضعیف وزیر خارجه ایران در برابر مخالفان کشور است.

عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات خاطر نشان کرد: البته آقای ظریف می تواند این 
مسئله را تبدیل به یک فرصت کند و حقایقی را بیان کند.صادقی با بیان اینکه مجلس 
پشتیبان ظریف است خاطر نشان کرد: هدف آقایان از طرح استیضاح ظریف انتقام 
گیری از برجام است.این نماینده اصلاح طلب مجلس افزود: البته نمایندگان می توانند 
از اختیارات نمایندگی شان در هر زمانی استفاده کنند و استیضاح جای نگرانی ندارد 
این چیزها عادی شده است .این نماینده مردم تهران تاکید کرد: آقای ظریف در پاسخ 
به چند سوالی که این اواخر در مجلس از وی شد به خوبی پاسخ گفتند و اکثریت 
مجلس نیز با وی همراه بودند، قطعا این بار نیز به خوبی از خودشان دفاع می کنند 

واکثریت مجلس نیز از وی حمایت می کنند .

معاون اول رییس جمهور با تاکید بر 
لزوم توجه به توسعه علمی به عنوان اولویت 
نخست کشور، اظهار کرد: توسعه علمی 
رمز بقای جامعه کشور و نظام جمهوری 

اسلامی است.
در  شنبه  صبح  جهانگیری  سحاق  ا
راسم اختتامیه سومین جشنواره ملی  م
و کنگره بین المللی علوم و فناوری های 
سلول های بنیادین و پزشکی بازساختی 
و  علوم  حوزه  در  کشور  این که  بیان  ا  ب
ناوری های نوین نیازمند انجام اقدامات  ف
مهم و اساسی است، خاطرنشان کرد: در 
گذشته زمانی که در دولت ها قصد تشکیل 
ستادهایی علمی مانند ستاد نانو یا بایو را 
داشتیم، تعداد متخصصان و اساتید این 
حوزه ها بسیار کم بود، همچنین رشته های 
دانشگاهی و دانشجویان کمی در این زمینه 
فعالیت می کردند، اما امروز خوشبختانه در 
سیاری از بخش های فناوری های نوین  ب
و  یافتیم  بزرگی دست  ه دستاوردهای  ب
دانشگاه ها، متخصصان و دانشجویان زیادی 
در این زمینه حضور فعال دارند.  وی اظهار 
محققان  از  اعم  مختلف  محققان  رد:  ک
ایرانی و غیرایرانی امروز این فرصت را ایجاد 
کرده اند که ایران به سطح بالایی در حوزه 
دستاوردهای  و  یابند  دست  نوین  لوم  ع
ارزشمندی کسب کنند.معاون اول رییس 
لزوم توجه دولت  بر  تاکید  با  مهوری  ج
و جامعه به حوزه علوم نوین، ادامه داد: 
رشته هایی  از  بنیادین  سلول های  وزه  ح
بود که نیازمند انجام اقداماتی جدی بود. 
خوشبختانه با توجهی که به این بخش شد 
در سال های اخیر شاهد رشد قابل توجهی 
در این زمینه بوده ایم و امروز نیز در حال 
برداشتن گام های بلند در این بخش هستیم.

جهانگیری با بیان این که حرکت قدرتمندی 
که در حوزه سلول های بنیادین آغاز شده 
علمی  مختلف  کنگره های  برگزاری  ا  ب
می تواند به شتاب و سرعت بهتری دست 
یابد، خاطرنشان کرد: مطمئنا با برگزاری 
کنگره های علمی نظیر کنگره بین المللی 
علوم و فناوری های سلول های بنیادین که 
در حال برگزاری است علاوه بر آنکه فرصتی 
بهتر برای تبادلات علم و دانش و تجربه در 
سطح کشور و بین الملل ایجاد می شود 
حضور صاحبنظران در این کنگره پیام 

قابل توجهی دارد که کشور در این بخش 
می تواند عقب ماندگی های گذشته را جبران 
نماید و شتاب مناسبی در توسعه علم و 
فناوری به ویژه در بخش سلول های بنیادین 
رییس جمهوری  اول  کند.معاون  یجاد  ا
سیاست گذاری های حوزه علم و فناوری 
را مکمل کار متخصصان و دانشمندان در 
حوزه های مختلف علم و فناوری به ویژه در 
زمینه ی سلول های بنیادین عنوان و تاکید 
کرد: باید در سیاست گذاری ها و برنامه های 
وسعه ای کشور، توسعه علوم و فناوری  ت
روز مانند سلول های بنیادین جایگاه خود 
را پیدا کند. از سوی دیگر باید بتوانیم با 
برگزاری جلسات و جشنواره های مختلف 
عوامل مساعد یا نامساعد پیشرفت علم و 
فناوری را به طور دقیق شناسایی کنیم 
و با مسئولان سیاست گذاری کشور در 
این زمینه به گفت وگو بنشینیم تا موانع 
پیش روی توسعه علم و فناوری را برطرف 
نماییم.وی همچنین توسعه پایدار، متوازن 
و همه جانبه را به عنوان یکی از مهم ترین 
گفت:  و  کرد  عنوان  کشور  دغدغه های 
امروز آنچه که هم از نظر تجربی و هم از 
نظر نظری ثابت شده، آن است که توسعه 
پایدار در کشور محقق نمی شود مگر آنکه به 
توسعه علمی به عنوان اولویت اول پرداخته 
شود. در ایران تجربه کرده اید که همواره 
توسعه پایدار، متکی بر توسعه علمی بوده 
و توسعه علمی رمز بقای جامعه، کشور و 
نظام است.  جهانگیری ادامه داد: مهم ترین 
عاملی که می تواند از جایگاه ایران در فضای 
بین الملل حفاظت کند، پرداختن جدی به 
موضوع توسعه علمی و در دستور کار قرار 

دادن این موضوع است.معاون اول رییس 
جمهوری گفت: توسعه علمی به معنای  
حفاظت و حراست از ظرفیت های جدیدی 
است که متکی به علم هستند و ما باید آنها 

را در خدمت توسعه کشور قرار دهیم.
* جمهوری اسلامی ظرفیت های 

نیروی انسانی کم نظیری دارد 
از  دیگری  بخش  در  هانگیری  ج
صحبت های خود با اشاره به اعمال تحریم های 
جدید از سوی ایالات متحده آمریکا علیه 
ایران و مواجه کشور با شرایط جدید، اظهار 
کرد: چه در شرایط عادی و چه در شرایط 
ویژه ای که در مقطع فعلی با آن مواجهیم 
و تحریم های ظالمانه ای که از سوی آمریکا 
اعمال شده و تلاش دارد تا مانع دستیابی ما 
به بسیاری از ابزارهایی که می تواند در مسیر 
توسعه و پیشرفت به خدمت ملت ایران بیاید، 
شود، یکی از زمینه هایی که می تواند تهدید 
را به فرصت تبدیل نماید حوزه فناوری های 
وین است.وی با اشاره به حضور نیروی  ن
انسانی متخصص در کشور، خاطر نشان کرد: 
جمهوری اسلامی ایران ظرفیت های نیروی 
انسانی کم نظیری دارد و یقینا این ظرفیت 
فرصت های جدید علمی ایجاد می کند. با 
بهره گیری از این سرمایه نیروی انسانی در 
همه حوزه های علوم از جمله پزشکی، فنی 
و حتی علوم انسانی می توانیم با دانش بنیان 
کردن امور ظرفیت های بسیاری به روی 
کشور باز کنیم. همچنین باید تلاش کنیم 
تا این ظرفیت ها را با سرمایه گذاران مختلف 
مرتبط نماییم.معاون اول رییس جمهوری 
با بیان این که باید در شرایط کنونی سوق  
دادن سیاست گذاری ها و برنامه های کشور 

به سمت فرصت های علمی در دستور کار 
دولت قرار بگیرد، خاطر نشان کرد: دولت 
دوازدهم به طور جدی، اصولی و علمی به 
این موضوع رسیده که باید به تحرک بخشی 
به پژوهش ها و کارهای تحقیقاتی، علم و 
فناوری را تبدیل به موضوع جدی در کشور 
کند. خوشبختانه امروز موضوع توسعه علم 
و فناوری در عالی ترین سطوح به اراده ای 
جدی تبدیل شده است و مساله  توسعه 
علم و فناوری در دستور کار اصلی دولت قرار 

گرفته است.
فناوری های  دنبال  به  ایران   *

تجاوزطلبانه و مخرب نخواهد رفت 
وی با تاکید بر این که یکی از اصول 
مورد توجه دولت در حوزه توسعه علم و 
فناوری توسعه صلح آمیز علوم و فناوری های 
نوین است، اظهار کرد: جمهوری اسلامی 
ایران به هیچ وجه به دنبال فناوری های 
غیراخلاقی، تجاوزطلبانه و مخرب نخواهد 
رفت و خوشبختانه با وجود اتهاماتی که 
در حوزه هسته ای به کشور وارد شد، امروز 
در  بین المللی  سازمان های  عتبرترین   م
گزارش های خود از فعالیت های هسته ای 
ایران، این فعالیت ها را کاملا در چارچوب 
تصریح  و  می دانند  بین المللی  قررات  م
می کنند که نه تنها ایران به هیچ وقت به 
دنبال سلاح هسته ای نبوده، بلکه به دنبال 
استفاده صلح آمیز از فناوری هسته ای در 
بخش های مختلف است.جهانگیری تصریح 
کرد: دست دولت و ملت ایران در زمینه ی 
توسعه علم و فناوری به سوی همه مراکز 
از هرگونه  ما  لمی جهان دراز است و  ع
همکاری علمی با نهادهای علمی استقبال 
از  درخواست  با  همچنین  ی کنیم.وی  م
دانشمندان ایرانی که خارج از کشور زندگی 
دانشجویان،  با  همکاری  برای  ی کنند  م
صاحبنظران و محققان ایرانی خاطرنشان 
کرد: دولت تمام تلاش خود را انجام داده 
تا بسیاری از موانع پیش روی دانشمندان 
نماید.  برطرف  را  خود  کشور  با  یرانی  ا
علاوه بر این موضوع همه دستگاه ها اعم از 
دستگاه های اجرایی، قضایی، امنیتی باید در 
تحقق سیاست گذاری های علم و فناوری در 
کشور همراهی کاملی با دانشمندان داشته 
اشند و موانع پیش روی توسعه علم و  ب

فناوری در کشور را برطرف نمایند.

معاون پارلمانی رییس  جمهوری در واکنش به طرح استیضاح وزیر امور خارجه گفت: 
سزاوار نیست حالا که در جنگ اقتصادی، تبلیغاتی و دیپلماسی با آمریکا و متحدانش 

هستیم فرمانده دیپلماسی کشور را تضعیف کنیم. 
حسینعلی امیری در گفت و گویی درباره استیضاح محمدجواد ظریف افزود: دکتر 
ظریف واقعیتی را در مورد پولشویی مطرح کرد که در همه کشورهای دنیا وجود دارد و 
در کشورما نیز است. همین مقدار کمی که از پولشویی در ایران وجود دارد به هیچ وجه 

قابل قبول نیست و با ارزش های اسلامی، دینی و اجتماعی ما سازگار نیست.
وی اظهار داشت: وقتی چند سال پیش قانون مبارزه با پولشویی را در کشور تصویب 
کردیم در عمل خلاءهایی داشت که به این نتیجه رسیدیم که آن را اصلاح کنیم. این 
واقعیتی است که در جامعه ما پولشویی وجود دارد و دادگاه ها به این موارد رسیدگی 

می کنند و حتی بخشی از فعالیت پلیس مبارزه با پولشویی است.
معاون پارلمانی رییس  جمهوری تاکید کرد: حالا که آقای ظریف واقعیتی را که در 
تمام جوامع و جامعه ما نیز وجود دارد مطرح کرده است سزاوار نیست در حالی که 
در یک جنگ تمام عیار اقتصادی، تبلیغاتی و دیپلماسی با هیات حاکمه آمریکا و رژیم 
صهیونیستی قرار داریم، فرمانده و سردار دیپلماسی کشور را تضعیف کنیم و روحیه و 

وقت او را بگیریم.
وی خاطرنشان کرد: باید همه به آقای ظریف کمک کنیم. اکنون نیازمند اتحاد و 
انسجام در داخل کشور هستیم و همه باید در هرجایی که فعالیت می کنیم منافع و 

مصالح ملی را در نظر بگیریم.
امیری ادامه داد: با توجه به شرایطی که ذکر شد به هیچ وجه طرح استیضاح وزیر 
امور امور خارجه به صلاح منافع و مصالح کشورمان نیست و امیدواریم در همین مرحله با 
توضیحاتی که برای نمایندگان محترم مجلس خواهیم داد، سوالات و ابهامات ایجادشده 

برای آنها را پاسخ دهیم.
وی افزود: ما حق سوال، استیضاح، تحقیق و تفحص و حقوق نظارتی مجلس را به طور 
کامل به رسمیت می شناسیم و بارها نظر دولت در این زمینه را ابراز کرده ایم اما با همه این 

توصیفات این که چه زمانی از این اختیارات استفاده شود، بسیار مهم است.
معاون پارلمانی رییس  جمهوری تصریح کرد: امیدواریم بتوانیم ابهامات و سوال های 
نمایندگانی که طرح استیضاح را مطرح کرده اند رفع و رجوع کنیم و در همین مراحل 
موضوع حل و فصل شود البته رایزنی هایی در این زمینه با نمایندگان داشته ایم و همچنان 

ادامه  خواهیم داد تا موضوع به طور کامل حل و فصل شود.

جهانگیری:

توسعه علمی رمز بقای کشور و نظام است

معاون پارلمانی رییس  جمهوری: 

نباید فرمانده دیپلماسی را در جنگ اقتصادی تضعیف کنیم 

اخبــار سرمقاله

یادداشت)1(

یادداشت )2(

رئیس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی گفت: 
وزیر محترم امور خارجه ی کشورمان که به فرموده ی 
رهبر معظم انقلاب، یک چهره انقلابی و مؤمن است، در 
مقطع فعلی با پشتوانه ملت ایران در برابر زیاده خواهی های 
قدرت های بزرگ ایستادگی کرده است و حضورش در 
رأس دستگاه دیپلماسی کشور باعث عزت ایران در مجامع 
بین المللی شده است و طرح استیضاح ایشان در شرایط 

فعلی به هیچ وجه پسندیده نیست.
"محمدرضا عارف" در آستانه "روز مجلس" با تمجید 
از حقیقت طلبی شهید مدرس، در صفحه اینستاگرامش 
نوشت:»دهم آذر سالروز شهادت آیت الله مدرس است. 
برای  به ویژه  تاریخی  الگوهای  از  یکی  رحوم مدرس  م
مجلسیان است. جایگاه مرحوم مدرس تا آنجا بود که 
و  سیاست  میدان  در  خمینی)ره(  امام  الگوی  یشان  ا
مبارزه بودند. وی  در ادامه این پیام افزود :مدرس، فردی 
شجاع، متعهد، متعبد در برابر خدا، صریح اللهجه، باهوش، 
استقلال طلب،  غیرمرتجع،  و  روشنفکر  و  یاستمدار  س
وطن خواه و ملی به معنای واقعی بود.عارف اضافه کرد 
:مدرس فردی حقیقت طلب و مبارز با تمامی مظاهر 

زر، زور و تزویر، و عدالتخواه بود و در زمان حضورش 
بود. ملت  استیفای حقوق  به دنبال  ملی،  مجلس  در 

وی داد:مدرس در مورد روابط خارجی معتقد بود که با 
تمام دول دنیا باید روابط حسنه داشت و حد و اندازه  

حسنه بودن نیز باید مشخص شود.
* ساز و کار انتخابات مجلس باید اصلاح شود 

رئیس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی  تصریح 
کرد:معتقدم، مجلس شورای اسلامی باید در طراز ملت 
بزرگوار ایران باشد. متاسفانه به دلیل برخی سازوکارهای 
بعضاً غلط در فرآیند انتخابات، از حضور چهره های فرهیخته 
در ادوار مختلف مجلس محروم بوده ایم. مطمئناً پیگیری 
مطالبات مردم در مجلس از عهده نمایندگانی برمی آید 
که نگران تایید صلاحیت شان در انتخابات آینده نباشند. 
به همین دلیل معتقدم ساز و کار انتخابات مجلس باید 
اصلاح شود.وی خاطر نشان کرد از طرفی یکی از مهمترین 
وظایف مجلس، نظارت بر عملکرد دولت است. در مجلس 
دهم تلاش  شده، ضمن همراهی با دولت محترم به ویژه 
در شرایط سخت و دشوار کنونی کشور، از بُعد نظارتی هم 
غافل نشویم و در موقع لزوم از اهرم نظارتی هم استفاده 

از اهرم  باید توجه داشت که استفاده  شده است؛ ولی 
نظارتی نباید جنبه شخصی و خدای ناکرده به خاطر برخی 
منفعت طلبی ها و تسویه حساب های سیاسی باشد.وی ادامه 
داد :وزیر محترم امور خارجه ی کشورمان که به فرموده ی 
رهبر معظم انقلاب، یک چهره انقلابی و مؤمن است، در 
مقطع فعلی با پشتوانه ملت ایران در برابر زیاده خواهی های 
قدرت های بزرگ ایستادگی کرده است و حضورش در 
رأس دستگاه دیپلماسی کشور باعث عزت ایران در مجامع 
بین المللی شده است و طرح استیضاح ایشان در شرایط 
علی به هیچ وجه پسندیده نیست.وی در پایان گفت  ف
:امیدوارم مجلس دهم در عمر باقی مانده خود بتواند به معنای 
واقعی با کمک دولت در بهبود شرایط کشور موثر باشد. به 
نظرم فراکسیون امید در تحقق وعده اش به جوانان وفادار 
بود و طرح اصلاح قانون منع به کارگیری بازنشستگان که با 
همراهی اکثر نمایندگان مجلس تصویب شد، خون تازه ای 
در بدنه ی مدیریتی کشور جاری کرد؛ که امیدوارم تا پایان 
دوره دهم مجلس شاهد تصویب قوانینی در جهت رفاه حال 
ملت  بزرگوار ایران از جمله تسریع در تصویب طرح کاهش 

آسیب های اجتماعی باشیم.«

عارف: استفاده از اهرم نظارتی نباید جنبه شخصی داشته باشد

استیضاح ظریف در شرایط فعلی پسندیده نیست

 یک نماینده مجلس شورای اسلامی 
تاکید کرد: باید مانند دوران جنگ به 
مردم اعتماد کنیم و بگذاریم اوضاع را 
مدیریت کنند، این گونه قطعا مشکلات 

حل خواهد شد.
بهرام پارسایی در خصوص این که این 
روزها کشور در شرایطی به سر می برد 
که مردم را نسبت به آینده و مسئولان 
ی اعتماد کرده است؛ چه باید کرد تا  ب
جلوی این اتفاق گرفته شود، گفت: باید 
دست از شعار برداریم اگر می خواهیم 
اعتماد به مردم بازگردد و مهم از آن این 

است که به قانون احترام بگذاریم.
مجلس  در  شیراز  مردم  ماینده  ن
اینکه هر  بر  تاکید  با  اسلامی  ورای  ش
چیزی را که قانون عنوان کرده است باید 

تمکین کنیم، بیان کرد: باورم این است 
که اگر به قانون عمل کنیم بسیاری از 
نارضایتی ها، ناامیدی ها و بی اعتمادی  در 

میان مردم حل خواهد شد.
وی خاطرنشان کرد: تبعیض، رانت و 
فسادهایی که وجود دارد مردم را بیش از 

پیش بی اعتمادتر و ناامیدتر می کند. 
بیان  با  امید  فراکسیون  عضو  ین  ا
این که باید به نقش مردم و مشارکت شان 
در تصمیم گیری ها اهمیت دهیم، عنوان 
کرد: نباید نقش مردم فقط رأی دادن 
حضور  راه پیمایی ها  هنگام  یا  و  اشد  ب
فیزیکی شان مهم باشد باید بر طبق اصل 
5۹ قانون اساسی بگذاریم در بعضی از 
وارد مردم خودشان تصمیم بگیرند،  م
این گونه عمل کردن اعتماد را به میان 

مردم باز می گرداند.
در  فساد  از  »CFT«می تواند   *

کشور جلوگیری کند
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر این 
که برای بازگشت امید و اعتماد به چه 
نخست  گفت:  نیازمندیم،  عیارهایی  م
این که مانند همه کشورهای دنیا و بر 
اساس قانون مردم را در سرنوشت شان 
در  کنند  احساس  و  دهیم  شارکت  م
تصمیم گیری های نقش مهم و اساسی 
نود  اصل  کمیسیون  عضو  ارند.این  د
کرد:  تاکید  اسلامی  شورای  جلس  م
مبارزه با رانت،  فساد و تبعیض مولفه 
جامعه  به  امید  بازگردانی  در  دیگری 
است، هنگامی که مردم مشاهده کنند 
با فساد به طور جدی مبارزه می شود و 

فقط شاخ و برگ های آن زده نمی شود، 
قطعا نظرشان تغییر خواهد کرد.

تصویب  معتقدم  کرد:  تاکید  ی  و
» CFT « می تواند از فساد در کشور 
جلوگیری کند و از اینکه هر روز یک 
عده ای غنی تر و یک عده ای فقیرتر شوند، 
جلوگیری می کند. در حال حاضر مردم 
شرایط واقعا سختی را سپری می کنند 
برخی ها فقط با یک قوت لایموت زندگی 
می کنند.پارسایی با بیان  این که باید با 
مردم شفاف و واقع بینانه سخن بگویم، 
اظهار کرد: مانند دوران جنگ باید به 
مردم اعتماد کنیم و بگذاریم خودشان 
اوضاع را مدیریت کنند، وقتی احساس 
مشارکت داشته باشند، قطعا مشکلات 

حل خواهد شد.

بهرام پارسایی :

مانند دوران جنگ بگذاریم مردم خودشان اوضاع را مدیریت کنند

معاون فرهنگی اجتماعی سپاه، مشکل اقتصادی امروز 
را آسان ترین مشکل پیش روی کشور در طول تاریخ 
انقلاب اسلامی دانست و گفت: در کشور همه مولفه های 
اقتصادی وجود دارد، تنها نیاز به فرمول انقلابی گری، 

اعتماد به نفس و خودباوری داریم.
به گزارش ایسنا، سردار محمدرضا نقدی در همایش 
تبیین دستاوردهای ۴۰ ساله انقلاب اسلامی در جمع 
توانستند  انقلابیون  کرد:  اظهار  گلستانی  انشجویان  د
با دستان خالی و تنها با توکل به خدا، اعتماد به نفس، 

خودباوری و شهادت طلبی در برابر قدرتی که دارای 
رسانه، پول، اسلحه و پشتیبانی کشورهای خارجی بود، 
پیروز شوند. در طول جنگ تحمیلی نیز با دستان خالی 
اینکه  با بیان  برابر دستان پر، مقاومت کردیم.وی  در 
امروز در بحث مسائل اقتصادی دستان ما پر و دستان 
دشمن خالی است، افزود: یک اقتصاد مولد و پیشرو 
نیازمند انرژی، مواد اولیه، نیروی انسانی، علم و فناوری و 
نقدینگی است که همه اینها در کشور وجود دارد. دلیل 
اینکه تاکنون نتوانستیم با دستان پر از این مشکل عبور 

کنیم این است که راهکارهای انقلابی گری، اعتماد به 
نفس و خودباوری را کنار گذاشتیم و به دنبال اجرای 
راهکارهای لیبرالیسمی هستیم. اگر به استفاده از ظرفیت 
های داخلی و اقتصاد مقاومتی روی بیاوریم، شاهد جهش 
بزرگی در کشور خواهیم بود.معاون فرهنگی اجتماعی 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در ادامه با اشاره به تلاش 
دشمن برای بزرگ نمایی مشکلات کشور، تصریح کرد: ما 
را سرگرم واقعیت های جعلی آمریکا کردند و واقعیت های 

ما را کوچک جلوه می دهند.

سردار نقدی:

مشکل اقتصادی ساده ترین مشکل پیش روی انقلاب است

ضیاالدین صبوری *

مصطفی داننده
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اقتصادی

مدیرکل توزیع و فروش شرکت بازرگانی دولتی ایران:

توزیعبرنجتایلندی،نرخهارادربازار
کاهشداد

مدیرکل هماهنگی توزیع و فروش شرکت بازرگانی دولتی ایران گفت: با توزیع برنج 
تایلندی کیفی از 15 آبان ماه، قیمت این محصول اعم از وارداتی و داخلی روند کاهشی 

به خود گرفته است.
»حجت براتعلی« با تاکید بر اینکه برنج مورد نیاز کشور از محل تولید داخلی و وارداتی 
تامین است و کمبودی در این زمینه وجود ندارد، افزود: با برنامه ریزی های انجام شده، 
ذخایر برنج کشور کافی بوده و حتی نسبت به مدت مشابه از افزایش 40 درصدی برخوردار 

است.
وی اظهار داشت: چندی پیش قیمت تنظیم بازاری برنج وارداتی دچار مشکل شده بود 
که با ورود شرکت بازرگانی دولتی ایران در هفته های اخیر توانستیم قیمت این محصول را 
کاهش دهیم به طوری که بر اساس جدیدترین آمارها، قیمت هر کیلوگرم برنج وارداتی بین 

70 تا 80 تومان و برنج داخلی بین 50 تا 60 تومان کاهش قیمت داشته اند.
وی تصریح کرد: قرار بود برای ثبات قیمت برنج در بازار، 10 هزار تن برنج تایلندی در بازه 
زمانی 15 آبان تا 15 آذرماه توزیع شود که در صورت نیاز بازار به توزیع بیشتر، به طور قطع 

این حجم توزیع ادامه خواهد یافت.
مدیرکل هماهنگی توزیع و فروش شرکت بازرگانی دولتی ایران افزود: در این مرحله دو 
نوع برنج تایلندی »هومالی« و »گرید B« طبق نرخ مصوب تحویل درب انبارها در استان 
ها هر کیلوگرم به ترتیب با قیمت 5200 تومان و چهار هزار تومان است که با هزینه حمل 
و نقل، هزینه های توزیع و نرخ عمده و خرده فروشی ضرایب قیمت گذاری آن مشخص 

می شود.
وی تناسب عرضه این دو نوع برنج را هر کدام 50 درصد عنوان کرد و گفت: قیمت گذاری 
عمده فروشی و خرده فروشی تابع دستور العمل سازمان حمایت از مصرف کنندگان و 
براساس هزینه های حمل و سود عمده و خرده توسط کمیسیون های تنظیم بازار هر 

استان تعیین می شود.
براتعلی اضافه کرد: شرکت بازرگانی دولتی ایران به عنوان مباشر دولت، براساس مصوبات 
ابلاغی ذخایر راهبردی کشور را برنامه ریزی می کند و یکی از وظایف اصلی این شرکت 
تامین ذخایر راهبردی و تنظیم بازار کالاهای اساسی برنج، روغن و شکر از لحاظ قیمت و 
حجم عرضه است به گونه ای که رفاه حال خریداران و مصرف کنندگان نهایی فراهم شود.
وی بر این باور است که به هر میزان که حجم عرضه کالاهای اساسی به نسبت تقاضا برابر 
باشد قیمت ها و حقوق مصرف کنندگان در شرایط قانونی حفظ می شود که به طور حتم 

تاثیر بسزایی در هزینه مصرف و سبد خانوار دارد.
مدیرکل توزیع و فروش شرکت بازرگانی دولتی ایران اظهار داشت: برنج تایلندی تنظیم 
تعاونی های مصرف  از طریق شبکه های منتخب فروشگاه های زنجیره ای،  بازاری 
کارمندی و کارگری، تعاونی های مصرف روستایی و عشایری در سراسر کشور در حال 

توزیع است.
وی ادامه داد: تمام تلاش شرکت بازرگانی دولتی ایران این است که کالاهای اساسی که 
با نرخ دولتی تامین و به کشور وارد می شود با کمترین شبکه های واسط و با قیمت های 

مصوب به دست مصرف کنندگان برسد.
وی تصریح کرد: روند توزیع برنج تایلندی تا زمانی که تقاضای آن در بازار بالا باشد، ادامه 

خواهد داشت تا از افزایش قیمت در برنج های وارداتی و داخلی جلوگیری شود.
های  برنج  قیمت  افزایش  درباره  ایران  دولتی  بازرگانی  شرکت  در  مسئول  مقام  این 
وارداتی از جمله برنج هندی در بازار مصرف گفت: سازمان حمایت از مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان متولی قیمت گذاری محصولاتی چون برنج است و براساس اعلام نرخ 
توسط این سازمان نرخ برنج های وارداتی در مبادی ورودی کشور )بنادر( تعیین می شود.

به گفته وی، طبق مصوبه، قیمت هر کیلوگرم برنج هندی 1121 در بنادر هر کیلوگرم 
هفت هزار تومان است که به همراه نرخ حمل و نقل و سود شبکه توزیع، عمده فروشی 
و خرده فروشی قیمت نهایی فروش باید حداکثر بین 8000 تا 8200 تومان به دست 

مصرف کنندگان برسد.
وی افزود: در صورتی که در خرده فروشی ها برنج های وارداتی و برنج هندی 1121 بیش 
از نرخ های مصوب کمیسیون تنظیم بازار استان ها به فروش برسد، می تواند مورد پیگیرد 

توسط دستگاه های نظارتی قرار بگیرد.
وی مدت زمان کیفی نگهداری برنج را دو سال دانست و اظهارداشت: به طور مستمر 
برنج ذخایر کشور به بازار عرضه و برنج های خرید جدید جایگزین و ذخیره سازی می شود.

واکنش سخنگوی تعزیرات به گران فروشی نان

افزیشقیمتنان،سیاستدولتنیست
نان  قیمت  تحمیلی  افزایش  به  دولت  گفت:  حکومتی  تعزیرات  سازمان  سخنگوی 
حساس است؛ افزایش قیمت نان، سیاست دولت نیست و معتقدیم که مشکلات نانواها 

باید حل شود اما راه حل افزایش قیمت قوت غالب مردم نیست.
سیدیاسر رایگانی درباره برخورد با افزایش غیرقانونی قیمت نان در برخی نانوایی هایی 
افزود: افزایش قیمت نان احقاق حق نانوا نیست و با توجه به حساسیت قیمت نان در 
جامعه، یارانه سنگین از سوی دولت به آرد و گندم اختصاص یافته اما از سال 93 افزایش 

قیمت آرد یارانه ای به نانوایان صورت نگرفته است. 
وی با اشاره به افزایش یک و نیم برابری پرونده های گرانفروشی، اظهار داشت: در هشت 
ماهه نخست امسال، تعداد 2 هزار و 425 پرونده با موضوع گرانفروشی نان در تعزیرات 
حکومتی سراسر کشور تشکیل شده است و برای هزار و 984 پرونده رأی به پرداخت جزای 

نقدی در مجموع به مبلغ 11 میلیارد ریال صادر شده است.
رایگانی یادآور شد: در همین بازه زمانی در سال 96، تعداد 998 پرونده تخلف گرانفروشی 
برای نانوایان در سراسر کشور تشکیل شده است و متخلفان با صدور حکم به جزای نقدی 

برای هزار و 115 پرونده به پرداخت هفت میلیارد ریال جریمه محکوم شده اند.
سخنگوی تعزیرات حکومتی خاطرنشان کرد: برخی نانوایی ها با فروش نان یک رو و دورو 

کنجد به صورت اجباری عمل می کنند که مصداق فروش اجباری است.
وی در مورد تخلفات نانوایی ها در استان تهران نیز، اظهار داشت: در هشت ماهه نخست 
امسال، 2 هزار و 516 پرونده در حوزه کالا و خدمات برای نانوایی ها اعم از گرانفروشی 
و کم فروشی تشکیل شده است. همچنین نانوایی ها 504 پرونده تخلف بهداشتی در 
تعزیرات حکومتی استان تهران دارند و با صدور حکم به پرداخت جزای نقدی برای 2 هزار 
و 632 پرونده، نانوایان متخلف در استان تهران، در مجموع به پرداخت 6 میلیارد و 400 

میلیون ریال جزای نقدی محکوم شده اند.

در نشست شورای هماهنگی سران قوا تصمیم گرفته شد؛
وصولچکهایتضمینی،فقطبادرجنامگیرنده

رئیس کل بانک مرکزی گفت: از این پس 
وصول چک های تضمینی فقط با درج نام 

گیرنده امکانپذیر خواهد بود.
همتی پس از نشست دیروز اعضاء شورای 
از  کرد:   خاطرنشان  قوا  سران  هماهنگی 
مسائل مهم بازار پول ،چکهای تضمینی بود 
که در طول سالهای گذشته پشت نویسی 
و دست به دست شدن چک توسط افراد 

مختلف معضل بزرگی به وجود آورد.
عبدالناصر همتی ادامه داد: بررسیهای 
ما طی یکی دو ماه گذشته نشان می دهد 
ارزش این چکها 8 هزار میلیارد تومان بود که 
چرخش فاقد شفافیت و بدون اطلاع نظام 

بانکی از مشکلات آن به شمار می رود.
به  بنا  گفت:  مرکزی  بانک  کل  رئیس 
پیشنهادی که امروز در شورا طرح کردیم ، مصوب شد که دیگر چکهای تصمینی، قابل 
ظهرنویسی نیست و متقاضی چک حتما باید نام ذینفع )گیرنده( چک را به همراه شماره 

ملی او در چک قید کند.
به گفته همتی چک هایی که اکنون در اختیار مردم است قابل انتقال به سایرین نیست 

و فاقد اعتبار خواهند بود.
وی در عین حال تاکید کرد: بنابراین چکهای فعلی دیگر قابل انتقال نیستند و برای 
چکهای موجود در اختیار مردم طبق مصوبه شورا، یکماه فرصت داده شد تا با مراجعه به 
بانکها نقد شوند ضمن آن که از این به بعد چکها با شرایط جدید توسط بانکها ارائه و صادر 

خواهد شد.
رئیس کل بانک مرکزی همچنین گفت این اقدام به شفافیت بیشتر و مبارزه با پولشویی 
کمک میکند و از این به بعد با گردش مالی درست، واقعی و شفاف در کشور از عملیات 

غیرشفاف در بازار جلوگیری می کنیم.

صعود  باعث  اول  روزهای  در  چند  هر  ارز  نرخ  افزایش 
شاخص کل و افزایش ارزش سهام شرکت های صادراتی شد 
اما دردسرهای ارزی صادراتی ها و مشکلات ورود ارز حاصل 
از صادرات باعث شد، سهامداران ترجیح دهند در صف خرید 

سهام شرکت هایی با درآمد ریالی بایستند.
نقش  جهان  نقاط  اغلب  در  بورس  و  سرمایه  بازارهای    
زمینه  و هر گونه حرکتی چه در  دارند  را  اقتصاد  دماسنج 
سیاسی و چه در زمینه های اقتصادی روی این بازار تاثیرگذار 
است. طی چند ماه اخیر مجموعه ای از عوامل سیاسی و 

اقتصادی باعث ایجاد ناآرامی هایی در بازارهای ایران شد. 
خروج آمریکا از برجام زمینه »عدم قطعیت« در اقتصاد 
را ایجاد کرد و کش و قوس های تصویب FATF و CFT در 
مجلس و شورای نگهبان و ادامه نوسان نرخ ارز در کنار طیفی 
از کارشکنی های اقتصادی و سیاسی به ناپایداری های بازار 

دامن زد.
نرخ برابری ارز با واحد پول ملی به عنوان شاخص مهمی در 
اقتصاد در همه بازارها تاثیر گذار است و افت و خیز نرخ آن 
موجب بروز هیجان آنی و ایجاد التهاب در بازارها و بنگاه های 
اقتصادی می شود و بازار سرمایه هم از این قاعده مستثنی 
نیست. نرخ ارز در تمام بورس های دنیا از متغیرهای مهم و 
تاثیرگذار بر شاخص قیمت سهام محسوب می شود هر چند 
که ابتدا شاهد اثرگذاری مثبت رشد نرخ دلار در بازار سرمایه 

بودیم اما این اقبال چندان دوام نداشت. 
تمایل  افزایش  ارز شاهد  نرخ  ابتدای جهش  روزهای  در 
سرمایه گذاران به خرید سهام شرکت های صادرات محور 
بودیم به طوری که روزهای آخر خردادماه، شاخص کل رکورد 
تاریخ 50 سال گذشته بورس را شکست و وارد کانال 103 
هزار شد و بازاری که همواره در برابر رقبای خود از جمله 
بازارهای ارز، طلا و مسکن عقب نشینی می کرد این بار گوی 

سبقت را از آنها ربود. 
روزهای اوج بازار سرمایه دوام زیادی نداشت و پس از تعیین 
ارز تک نرخی از جانب دولت و کش و قوس های فعالیت 
پتروشیمی ها، تمایل سهام داران برای ادامه سرمایه گذاری 
در این بازار کاهش پیدا کرد و این تصمیم باعث شد تا صنایع 
صادرات  محور و صنایعی که مجبور به تهیه مواد اولیه با ارز 

هستند ، متحمل عوارض نوسانات ارزی شوند. 
از سوی دیگر تعیین ارز تک نرخی باعث کاهش حاشیه 
سودهای غیرواقعی برخی از شرکت های فعال در بورس شد 
که خوراک خود را با نرخ دلار مبادله  ایی دریافت اما فروش  را 

با نرخ آزاد انجام می دادند. 
البته تحولات و افت و خیزهای ارزی تاثیر یکسانی بر سهام 
ارز،  بازار  تحولات  و  گذارد  نمی  بورسی  شرکت های  تمام 
پیش بینی بازار سهام را برای سهامداران به ویژه سهامداران 

خرد و حقیقی ها مشکل می کند. 

از آنجایی که تغییر نرخ ارز به طور مستقیم روی قیمت کالا 
وارد  بنابراین هم شرکت های  اثر می گذارد،  و محصولات 
کننده بورسی و هم صادرکننده ها تحت تاثیر نوسانات نرخ 
ارز قرار می گیرند که البته همیشه هم این نوسانات به نفع 
صادر کنندگان نیست چرا که این روزها با تنگ تر شدن بستر 
روابط بانکی، امکان ورود ارزهای حاصل از فروش محصولات 
به کشور سخت تر شده است و ریسک را افزایش می دهد 

و هر ریسکی می تواند اثر منفی روی قیمت سهام بگذارد. 
که  حقیقی  سهامداران  حضور  افزایش  شرایط،  این  در 
از  هیجانی  واکنش  سرعت  به  حساس  شرایط  در  معمولا 
خود بروز می دهند و منجر به افزایش و کاهش غیر منطقی 
ناآرامی این روزهای تالار شیشه ای  شاخص می شوند به 

اضافه کرده است. 
* بازار سرمایه به کدام سو می رود؟

»بهروز خدارحمی« کارشناس بازار سرمایه در گفت وگو با 
پژوهشگر ایرنا درباره وضعیت بازار سرمایه و تاثیرپذیری آن از 
نوسانات نرخ ارز گفت: قبل از اینکه بخواهیم عوامل ایجاد 
ابهامات و افزایش ریسک در بازار سرمایه را معرفی کنیم باید 
این نکته را متذکر شد که امروز بازار سرمایه کشور به حدی 
بزرگ شده و آنقدر تعداد مشارکت کنندگان و صنایع و شرکت 
ها افزایش یافته که نمی توان تغییرات را فقط با یک متغییر 

سنجید و بررسی کرد. 
بازار  ابهاماتی در  ارز  اینکه نوسانات نرخ  بر  به وی علاوه 
برای  بانک مرکزی  ایجاد کرده، تصمیمات جدید  سرمایه 

شرکت هایی با درآمدهای صادراتی مبنی بر ضوابط جدید 
نرخ گذاری و ورود ارز به کشور باعث شده ریسک سرمایه 

گذاری در این بازار افزایش یابد. 
این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به سایر عوامل اثر گذار 
های  محدودیت  دیگر  سوی  از  گفت:  شاخص  ریزش  در 
روابط بانکی ایران با سایر کشورها افزایش یافته و هنوز چاره 
کاربردی برای مبادلات پولی یافت نشده است که هر یک از 
این موضوعات از متغییرهای تاثیرگذار در بورس به شمار می 

آید.
از  از سوی دیگر شرکت های داخلی  افزود:  خدارحمی 
جمله خودروسازی ها که سهم قابل توجهی در بورس دارند، 
محصولاتشان  گذاری  قیمت  برای  روشنی  سیاست  هنوز 
اتخاذ نکرده اند. بنابراین این روزها مجموعه این عوامل باعث 
شده شاهد نوسانات عجیب و غریبی در بازار سرمایه باشیم. 

به گفته این کارشناس بازار سرمایه، در بازار سرمایه شاهد 
حرکت هایی از سمت صنایع با درآمد ارزی به سمت صنایع 
ریالی هستیم. فروشندگان سهام شرکت هایی با درآمد ارزی 
افزایش یافته و استقبال به سمت خرید سهام شرکت ها با 
درآمد ریالی جریان پیدا کرده است. این رفتار در بازار به دلیل 
نبود سیاست های روشن در اقتصاد است و در شرایطی که 
سیاست های اقتصادی استمرار و دوام نداشته باشند،  در 
بازار با ابهام مواجه می شویم که ترجمه آن افزایش ریسک در 

سرمایه گذاری است. 
خدارحمی با بیان اینکه نبود سیاست واحد یا نبود امکان 

در  نگرانی  بروز  باعث  بازار  در  اعلام سیاست های قطعی 
سرمایه گذاران و فعالان اقتصادی می شود، بیان داشت: 
طبیعتا مشارکت کنندگان افزایش ریسک را جریمه می کنند 

و این اقدام باعث منفی شدن بازار می شود. 
خدارحمی همچنین درباره حضور سهام داران حقیقی در 
بازار و بروز واکنش های آنی و هیجانی از سوی این مشارکت 
کنندگان اظهار داشت: واقعیت این است که متغیر سهام 
داران حقیقی در بازار می تواند با تصمیمات انفرادی روی 
ارزش سهام شرکت ها اثر گذار باشد و نمی توان گفت برآیند 
تصمیماتشان چه سمت و سویی دارد چراکه از منابع مختلف 

خط می گیرند و تحلیل هایشان قابل پیش بینی نیست. 
وی ادامه داد: البته سهامداران حقیقی خبره هم در بازار 
سرمایه حضور دارند که اتفاقا بسیار هوشمندانه تصمیم می 
گیرند اما در نهایت افق سرمایه گذاری سهامداران حقیقی 

کوتاه تر از سرمایه گذاران حقوقی است. 
این کارشناس بازار سرمایه همچنین درباره سرنوشت بورس 
در صورت ادامه دار بودن نوسانات نرخ ارز گفت: پیش بینی 
ها حاکی از آن است که شرکت ها و صنایعی که درآمد ریالی 
و فروش داخلی دارند از اقبال بیشتری برخوردار خواهند بود 
چراکه به طور قطع محدودیت روابط بانکی برای شرکت های 
صادراتی مشکلاتی را به وجود خواهد آورد که ریسک سرمایه 
گذاری را افزایش می دهد و این یک تهدید تلقی خواهد شد. 

*دفع ناآرامی های بازار با برقراری ثبات اقتصادی 
بورس در مجموع به سیاست های اقتصادی دولت روی 
خوش نشان داده به طوری که شاخص از 38 هزار و 600 
واحد در روز اول کاری سال 92 به رقم حدود 80 هزار در پایان 
همان سال رسید. روزهای مثبت بازار هم در طول این سال ها 
از روزهای منفی آن بیشتر بوده و حتی رکورد صعود شاخص 
کل در عمر 50 ساله بورس در دولت دوازدهم شکسته شد. 
ایران )حدود 60 میلیارد دلار (  اما هنوز هم ارزش بورس 
نسبت به بورس کشورهای همسایه مانند عربستان )500 
بسیار  آرامکو(  شرکت  ارزش  احتساب  بدون  دلار  میلیارد 
کم است. چراکه بورس هنوز نتوانسته است در مقایسه با 
بازارهای موازی طلا،  ارز، سکه، مسکن و حتی خودرو در 
جلب توجه سرمایه گذاران موفق عمل کند. مهم ترین عاملی 
که باعث شد هدایت نقدینگی به بازار سرمایه استمرار نداشته 
باشد نبود آگاهی و اعتماد سهام داران حقیقی به ساز و کار 
بورس بود که بی  ثباتی شرایط اقتصادی هم مزیت علت شده 
است. پیش بینی ناپذیری اقتصاد باعث شده که هزینه بنگاه 
ها افزایش یابد که به دنبال آن نوسان بازده سهام بیشتر می 
شود. از آنجایی که تاثیر ارز در بازار سرمایه قابل انکار نیست 
به طور قطع به تعادل رسیدن قیمت آن به ویژه دلار می تواند 
در کاهش رفتارهای هیجانی در بازار سرمایه موثر باشد که در 

نهایت به منطقی شدن بازار سرمایه کشور کمک می کند. 

روی خوش بورس به شرکت های ریالی

دفع ناآرامی های بازار با برقراری ثبات اقتصادی  

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی تاکید 
کرد شیوه قبلی سهمیه بندی بنزین عادلانه نبود و بر اساس 
بنزین  یارانه  افراد،  همه  به  است  شده  پیشنهاد  که  طرحی 

اختصاص می یابد.
احیای کارت سوخت و گمانه زنی ها درباره نحوه اجرای طرح 
جدید مدیریت مصرف سوخت از مهمترین مسایل مطرح در 

روزهای اخیر است.
با وجود اینکه ثبت نام کارت سوخت آغاز شده و قرار است در 
آینده استفاده از کارت سوخت اجباری شود، اما هنوز جزئیات 
بندی اعلام  طرح جدید مدیریت مصرف سوخت و سهمیه 
نشده است. اکنون کارگروه های مختلف در دولت و مجلس 
در حال بررسی طرح ها و پیشنهادات مختلف مدیریت مصرف 

سوخت هستند.
در طرح های جدید مدیریت مصرف سوخت تلاش می شود، 
علاوه بر کاهش مصرف، یارانه بنزین به شکل عادلانه تری در 

بین قشرها و گروه های مختلف جامعه توزیع شود.
به نظر کارشناسان، شیوه قبلی و کنونی عرضه یارانه بنزین، 
عادلانه نبوده و به سود طبقات آسیب پذیر و دهک های پایین 
جامعه نیست، زیرا آن دسته از افرادی که خودروهای بیشتری 
یارانه  شوند،  می  شناخته  مرفه  بالای  طبقات  جزو  و  داشته 

سوخت بیشتری را به خود اختصاص می دهند.
مالکان خودروهای فاقد کارت سوخت طبق جدول زمانبندی 
تا بیست و چهارم آذر مهلت دارند از طریق دفترهای پلیس+10، 
سامانه اینترنتی، نرم افزار خدمات دولت همراه و وارد کردن کد 
دستوری #4* در گوشی تلفن همراه به طور رایگان نسبت به 

ثبت نام اقدام کنند.
* مدیریت مصرف سوخت، یک ضرورت است

مجلس  بودجه  و  برنامه  کمیسیون  عضو  پیوند،  همین  در 
شورای اسلامی امروز به خبرنگار اقتصادی ایرنا گفت: با توجه 
به تحولات اخیر از جمله نوسانات نرخ ارز و تحریم های ظالمانه 

آمریکا باید برای مدیریت بخش های اقتصادی از جمله مصرف 
برای  باید  افزود:  حسینی  محمد  کرد.  ریزی  برنامه  سوخت 
مصرف بالای سوخت، نرخ پایین حامل های انرژی در کشور، 
بهای تمام شده زیاد و حجم قاچاق سوخت، فکری اساسی کرد.
حسینی یادآوری کرد: پالایشگاه ها و خطوط انتقال فرآورده 
های نفتی نیاز به سرمایه گذاری و بازسازی دارند بنابراین باید در 
قیمت و نحوه مدیریت حامل های انرژی بازنگری کرد تا میزان 
مصرف کاهش یابد. به گفته وی، هنوز درباره نحوه استفاده از 
کارت سوخت و سهمیه بندی سوخت به جمع بندی نرسیده ایم 
اما باید با اجرای طرحی جدید علاوه بر کاهش مصرف سوخت، 
منابع مالی لازم برای نوسازی پالایشگاه ها و بخش تولید فراهم و 

از قاچاق سوخت جلوگیری شود.
وی درباره پیشنهادهای مطرح شده برای مدیریت مصرف 
سوخت گفت: دولت هنوز پیشنهاد خاصی را در این باره ارائه 
نکرده اما در گام نخست، اقدامات لازم برای ثبت نام و احیای 

ساخت کارت سوخت انجام شده است.
* ایرادهای شیوه قبلی سهمیه بندی بنزین

این عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس افزود: شیوه قبلی 
استفاده از کارت سوخت خیلی کارآمد نبوده و ارزیابی ها نشان 
می دهد اهداف آن، طبق آنچه که انتظار می رفت تحقق نیافت.
کارت  طرح  قبلی  شیوه  ایرادهای  از  کرد:  اضافه  حسینی 
سوخت این بود که افراد دارای خودرو بیشتر از یارانه بیشتری 
بهره مند می شدند یا برای حمل و نقل عمومی سهمیه ویژه ای 
در نظر گرفته شد اما توسط مالکان خودرو آن سهمیه ها به فروش 
رسید. »باید در شیوه جدید مدیریت مصرف سوخت در توزیع 

یارانه، عدالت رعایت شود«.
وی یادآوری کرد اکنون بنزین به نرخ فوب خلیج فارس قیمت 
گذاری می شود اما به نرخ لیتری یک هزار تومان در داخل کشور 
به فروش می رسد که مابه تفاوت این قیمت، تحت عنوان یارانه 
به مردم واگذار می شود اما باید توجه داشت این یارانه نصیب 
افرادی می شود که وسیله نقلیه دارند و افراد فاقد خودرو یا کم 

بضاعت از این یارانه بهره ای نمی گیرند.
حسینی ادامه داد: با توجه به پرداخت یارانه سوخت، این 
یارانه سوخت می  سوال مطرح می شود که خودروهایی که 
گیرند آیا در مقابل دریافت این یارانه، به افراد ضعیف یا افراد فاقد 

خودرو خدمات ارائه می دهند یا خیر؟
»حتی در دوره قبلی اجرای طرح سهمیه بندی شاهد بودیم، 
سهمیه ای که به ناوگان عمومی مانند تاکسیرانی داده می شد 
بدرستی مصرف نمی شد و برخی تاکسی داران، سهمیه خود را 

به فروش می رساندند«.
* پیشنهاد اختصاص سهمیه سوخت به همه افراد جامعه
این عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با بیان اینکه برای 

مقابله با این مشکلات، راهکارهای مختلف ارائه شده است، 
گفت: بر اساس طرحی که برخی نمایندگان مجلس پیشنهاد 
داده اند به همه افراد، سهمیه بنزین اختصاص یابد، بدین شکل 
که قیمت بنزین تک نرخی شده و سپس یارانه آن به همه افراد 
اعطا می شود که آنها می توانند از این یارانه برای خرید بنزین و یا 

مصارف دیگر بهره بگیرند.
وی افزود: البته مشکلی که ایجاد می شود این است که این 
طرح باعث افزایش نقدینگی شده و آثار تورمی به دنبال خواهد 

داشت.
افزایش  بر  این طرح  تاثیر  البته شدت  ادامه داد:  حسینی 
نقدینگی به نحوه اختصاص یارانه نیز بستگی دارد، یعنی اینکه 
آیا یارانه به صورت نقدی واگذار شود یا اینکه مبلغ آن به خرید 

کالاهای خاصی محدود شود.
وی ادامه داد: اگر این یارانه به خرید کالاهای خاصی محدود 
شود علاوه بر آثار تورمی اندک می تواند به رونق چرخه تولید نیز 
کمک کند اما اگر این یارانه به صورت نقدی به حساب افراد واریز 

شود آثار تورمی به دنبال خواهد داشت.
* پیشنهاد اجرای طرح قبلی سهمیه بندی

این عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس ادامه داد: بر اساس 
طرحی دیگر پیشنهاد شده است شیوه قبلی سهمیه بندی به 
اجرا گذاشته شود؛ یعنی سهمیه خاصی به مالکان خودرو واگذار 

می شود و قیمت بنزین غیرسهمیه ای بالا رود.
برای مدیریت مصرف  نیز  به گفته وی، طرح های دیگری 
سوخت و سهمیه بندی مطرح شده که هیچ کدام قطعی نشده 

است.
* عزم جدی؛ نیاز مبارزه با قاچاق 

این عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس درباره مقابله با 
قاچاق به لزوم ساماندهی فروش مرزی بنزین و فراورده های 
نفتی اشاره کرد و افزود: برخی افراد به دلیل امرار معاش اقدام 
به قاچاق بنزین می کنند که باید اقدامات لازم برای ساماندهی 
خروجی  تا  شود  فراهم  آنها  توسط  محصولات  این  صادرات 
فرآورده ها کنترل شود. وی درباره طرح کارت انرژی نیز گفت: 
این طرح در برخی کمیته ها و کمیسیون های مجلس مطرح 

شده است اما طرح اولویت داری به شمار نمی رود.
»بر اساس این طرح، یارانه ای به افراد از طریق کارت انرژی 
اعطا می شود تا صرف پرداخت هزینه بنزین، گازوئیل، برق و 
آب شده و در غیر این صورت برای تامین سایر کالاها استفاده 
شود«. حسینی ادامه داد: این طرح یک نوع پرداخت یارانه 
مستقیم انرژی به شمار می رود که جمع بندی آن هنوز به پایان 

نرسیده است.
وی اضافه کرد: منتظریم که دولت درباره طرح های مختلف 

ارائه شده به یک جمع بندی رسیده و آن را ارائه کند.

شیوه قبلی سهمیه بندی بنزین عادلانه نبود 

پیشنهادیبرایبهرهمندیهمهافرادازیارانهبنزین
یک کارشناس صنعت خودرومطرح کرد 

مدیریتوبازاردستوری
مهمترینبحرانصنعت

خودرویایران
یک کارشناس صنعت خودرو گفت: عمر محصولات صفر کیلومتر 

تولیدی در صنعت خودروی ایران بیش از سی سال است.
در  خودرو  صنعت  تکنولوژی  افزود:  مطلب  این  اعلام  با  زاوه  فربد   
خط تولید، تکنولوزی به روز و قابل دفاعی است اما متاسفانه در حوزه 

محصول تولیدی ایران با مشکلات متعددی روبروست .
 وی با انتقاد از تداوم نیافتن سیاست های اجرایی در دهه هشتاد در 
صنعت خودروی ایران گفت: اگر سیاست های مذکور تداوم می یافت، 
ایران امروز با موقعیت متفاوتی روبرو بود وصنعت خودرو قابل تحریم نبود 
اما متاسفانه برخوردهای سیاسی و نگرش های غیر اقتصادی در کنار 
مدیریت نادرست صنعت خودروسازی سبب شد این صنعت بار دیگر با 

اولین فشار بین المللی با بحرانی جدی روبرو شود .
 وی گفت: دولت برای حمایت از صنعت خوردوسازی واردات خودرو 
را مشمول تعرفه های سنگین کرده است در حالی که آزادسازی واردات 
خودرو اصلا زمینه کاهش فروش خودروهایی نظیر پراید و پژو 405 و 
... را فراهم نمی کند بلکه پای خودروی استاندارد را به ایران باز خواهد 

کرد .
 وی با اشاره به اینکه صنعتی که در جهان مصرف کننده داشته باشد، 
صنعت قابل تحریمی نیست، گفت: چرا نفت و صنایع پتروشیمی 
ایران قابل تحریم نیست؟ تحریم ها ، در این حوزه با معافیت روبرو می 
شود چرا که مصرف کننده با مشکل روبرو می شود و در نتیجه تحریم 
کننده مجبور می شود معافیت بدهد. از این رو اگر روال دهه هشتاد 
تداوم می یافت و صنعت خودروی ایران صادرات داشت، امروز تحریم 

پذیر نبود .
وی با تاکید بر اینکه مهمترین بحران صنعت خودروی ایران پارادایم 
مدیریتی و بازار دستوری است، ادامه داد: در این حوزه می بینیم که هم 

مصرف کننده ناراضی است ، هم تولید کننده.
وی با تاکید بر اینکه برخورد تعزیراتی در ایران نمی تواند توفیقی 
یابد، گفت: سالیان طولانی است که از طریق برخوردهای تعزیراتی 
مقامات ایران در صدد کنترل قیمت ها هستند در حالی که ریشه تورم 
نه در بازار بلکه در سیاست های بانک مرکزی و سازمان برنامه و بودجه 

است.
 به گفته وی عمر پراید به عنوان پرتیراژترین محصول تولیدی ایران 
نزدیک 40 سال است و عمر پژو 405 نیز از سی سال فراتر رفته ، این 
در حالی است که قرار بود با خداحافظی پیکان از خط تولید این صنعت 

تغییری چشمگیر را تجربه کند .
 وی گفت: امکانات لجستیکی این صنعت امکاناتی مناسب است و با 
تصمیم گیری درست می شد شرایط را برای بهبود وضعیت این صنعت 

مهیا کرد .

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات موسسه آموزش علوم بازرگانی استان قم به شماره ثبت 877 و شناسه 
العاده  فوق  بطور  عادی  مجمع عمومی  استناد صورتجلسه  به  ملی 10590011930 
مورخ 23/07/1397 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقای حسن محمدی مبارز بشماره ملی 
0385580101 به سمت رئیس هیئت مدیره دارنده 500.000 ریال سهم الشرکه ،خانم 
زهرا شادنوش بشماره ملی 0383914477 به سمت نائب رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل 
ملی  بشماره  و خانم منصوره محمدی سپیده   ، الشرکه  ریال سهم  دارنده 250.000 
0383660580 به سمت عضو هیئت مدیره دارنده 250.000 ریال سهم الشرکه برای 
مدت نامحدود انتخاب شدند. کلیه اوراق بهادار و اسناد تعهدآور از قبیل چک، سفته، بروات 
و کلیه قراردادها و اوراق عادی و مکاتبات اداری با امضاء مدیرعامل و رئیس هیئت مدیره 

هریک به تنهایی و با مهر موسسه معتبر می باشد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )299794(

-----------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت سیماب پیکر سهامی خاص به شماره ثبت 1743 و شناسه ملی 
10860965856 به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ 28/08/1397 تصمیمات 
ذیل اتخاذ شد : آقایان رحیم عروجی به شماره ملی 0383117712 به سمت رئیس هیئت 
مدیره و مدیرعامل ، محمدرضا یعقوبی به شماره ملی 0382033388 به سمت نائب رئیس 
هیئت مدیره ، محسن رضائی به شماره ملی 0381341119 به سمت عضو هیئت مدیره 
، حسن عروجی به شماره ملی 0383117305 به سمت عضو هیئت مدیره و سید علی 
شربت دار حسینی به شماره ملی 0044389566 به سمت عضو هیئت مدیره انتخاب 
شدند. کلیه اوراق و اسناد تعهدآور با امضای مدیرعامل و با مهر شرکت معتبر می باشد . 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم 

)301851(
-----------------------------------

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات موسسه منتظران و رهروان حضرت موعود عج قم به شماره ثبت 1448 
مورخ  عادی  عمومی  مجمع  صورتجلسه  استناد  به   10590046280 ملی  شناسه  و 

ملی  شماره  به  رضا  موسی  علی  آقایان   : شد  اتخاذ  ذیل  تصمیمات   12/04/1397
0041984382 ، هادی موسی رضا به شماره ملی 0069360596 ومهدی موسی رضا 
به شماره ملی0067487025 بعنوان اعضای اصلی هیئت مدیره و محمدرضا کتیرائی 
به شماره ملی 0056020759 وخانم هدی موسی رضا به شماره ملی0061311960 
بعنوان اعضای علی البدل هیئت مدیره برای مدت دو سال انتخاب شدند. خانمها عاطفه 
شماره  به  کتیرائی  مریم  و  اصلی  بازرس  بعنوان  ملی0453674372  شماره  به  کهرم 

ملی0075158086 بعنوان بازرس علی البدل برای مدت یکسال انتخاب شدند.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )304037(

-----------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات موسسه منتظران و رهروان حضرت موعود عج قم به شماره ثبت 1448 
مورخ  عادی  عمومی  مجمع  صورتجلسه  استناد  به   10590046280 ملی  شناسه  و 
ملی  شماره  به  رضا  موسی  علی  آقایان   : شد  اتخاذ  ذیل  تصمیمات   12/04/1397
0041984382 ، هادی موسی رضا به شماره ملی 0069360596 ومهدی موسی رضا 
به شماره ملی0067487025 بعنوان اعضای اصلی هیئت مدیره و محمدرضا کتیرائی 
به شماره ملی 0056020759 وخانم هدی موسی رضا به شماره ملی0061311960 
بعنوان اعضای علی البدل هیئت مدیره برای مدت دو سال انتخاب شدند. خانمها عاطفه 
شماره  به  کتیرائی  مریم  و  اصلی  بازرس  بعنوان  ملی0453674372  شماره  به  کهرم 

ملی0075158086 بعنوان بازرس علی البدل برای مدت یکسال انتخاب شدند.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )304037(

-----------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت آذران آدلی سبلان شرکت با مسئولیت محدود به شماره ثبت 
15148 و شناسه ملی 14007119400 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده 
مورخ 20/07/1397 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 1- مرکز اصلی شرکت به آدرس جدید : 
استان قم ، شهرستان قم ، بخش جعفرآباد ، شهر جعفریه، ناحیه صنعتی طغرود ، NT6 و
NT7 ، جاده طغرود ، خیابان سپیده ، پلاک 7 ، طبقه همکف کد پستی 3744119836 

انتقال یافت و ماده 3 اساسنامه بشرح فوق اصلاح می گردد. 2- ماده 16 اساسنامه به بشرح 
ذیل اصلاح گردید : مدیرعامل نماینده قانونی وتام الاختیار شرکت بوده و می تواند درکلیه 
امور مداخله واقدام نماید مخصوصاً درموارد زیر :امور اداری ازهرقبیل ، انجام تشریفات 
قانونی ، حفظ وتنظیم فهرست دارائی شرکت و تنظیم بودجه وتعیین و پرداخت حقوق و 
انجام و هزینه ها رسیدگی به محاسبات ، پیشنهاد سود قابل تقسیم سالیانه ، تهیه آئین نامه 
های داخلی ، اجرای تصمیات مجامع عمومی ، اداء دیون ووصول مطالبات ، تأسیس شعب 
، واگذاری وقبول نمایندگی ، انتخاب و انتصاب واستخدام متخصصین وکارمندان وکارگران 
، عقد هرگونه پیمان باشرکتهاو بانکها وادارات واشخاص خرید وفروش واجاره اموال منقول 
وغیرمنقول وغیرمنقول وماشین آلات و بطور کلی وسائل مورد نیاز وهمچنین معاملات بنام 
وحساب شرکت ، مشارکت باسایر شرکتهاو شخصیتها حقیقی و حقوقی استقراض بارهن 
یابدون رهن وتحصیل اعتبار و وام دادن ووام گرفتن ازبانکها واشخاص وشرکتها وبازکردن 
حساب جاری وثابت دربانکها ، دریافت وجه ازحسابهای شرکت ، صدورظهرنویسی وپرداخت 
بروات واسناد وسفته ها ، هزینه ها ، مرافعات ، چه شرکت مدعی باشد و چه مدعی علیه ، 
درتمام مراحل باتمام اختیارات ازرجوع به دادگاههای صالحه ابتدایی واستیناف ودیوان 
عالی کشور ، انتخاب وکیل ووکیل درترکیل ، دادن اختیارات لازمه بنامبرده و عزل آن ، قطع 
وفصل دعاوی با صلح وسازش ، اختیارات فوق جنبه محدودیت نداشته وهرتصمصمی راکه 

هیئت مدیره جهت پیشرفت شرکت اتخاذ نماید معتبر می باشد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری قم )304039(

-----------------------------------
آگهی احضار متهم

امور  انقلاب در  آئین دادرسی دادگاه های عمومی/  قانون  با تجویز مواد 180-115 
کیفری به خانم شیما مومن دوست فرزند ابوالقاسم که فعلًا مجهول المکان و حسب شکایت 
محمد بیرانوند در پرونده کلاسه 970609 این دادگاه به اتهام توهین تحت تعقیب بوده 
وقت رسیدگی برای روز ........... مورخ 97/10/18 راس ساعت 12 تعیین گردیده است 
ابلاغ می گردد در وقت مقرر جهت دفاع از اتهام انتسابی خود در این دادگاه حاضر، در غیر 
اینصورت وفق مقررات رای غیابی صادر خواهد شد. توضیح اینکه مراتب فوق یک نوبت 

آگهی می گردد. م/27842
شعبه 113 دادگاه کیفری 2 کرج



یکشنبه -یازدهم آذر ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 4698

 استارت ماهینی برای سال 98 
حسین ماهینی دفاع راست تیم پرسپولیس 
این روزها برای بازی در سال آینده آماده می 

شود.
کاپیتان دوم تیم پرسپولیس در بازی دربی 
چندان  نه  برخوردی  در  استقلال  مقابل 
سخت دچار مصدومیت از ناحیه زانو شد. در 
ابتدا گمان نمی رفت آسیب دیدگی او خیلی 
سنگین باشد اما پس از MRI مشخص شد که 
ماهینی دچار پارگی رباط صلیبی شده است. 
شماره 13 سرخ ها پیش از بازی السد زانوی خود را به تیغ جراحان سپرد و حالا کم کم آماده 

حضور در تمرینات گروهی می شود.
او در روزهای اخیر در سالن بدنسازی به همراه محمد انصاری مشغول تمرین بود اما امروز با 
فیزیوتراپ سرخ ها در دور زمین قدم زد و گفته می شود تا هفته آینده نیز به همین شکل تمرینات 

خود را پشت سر خواهد گذاشت.
پزشک تیم پرسپولیس پیش تر گفت که ماهینی از ابتدای سال 98 می تواند به میدان برود 
و باید دید آیا سرخ ها برای خرید بازیکن در زمستان نام او و انصاری را از لیست خارج خواهند 

کرد یا خیر؟ 

قطبی در فرودگاه اهواز: فولاد را آسیایی می کنیم
سرمربی جدید فولاد خوزستان بعد از رسیدن به شهر 
اهواز صحبت هایی در مورد همکاری اش با باشگاه فولاد 

انجام داد.
افشین قطبی، سرمربی جدید تیم فوتبال فولاد خوزستان 
در بدو ورود به شهر اهواز در جمع خبرنگاران اظهار کرد: 
اگر به اطراقتان نگاه کنید و همه چیز را احساس کنید 
متوجه می شوید که من برای همین احساس ها به اینجا 
آمده ام. مردم خوزستان خونگرم هستند و من دوست دارم 
با آنها باشم. سعی می کنم باشگاه فولاد را یک باشگاه بزرگ 

و آسیایی کنیم.
او ادامه داد: من باید از رضایی مدیرعامل باشگاه فولاد 
تشکر کنم که به من لطف کرد. آمدیم که با هم به فولاد 

کمک کنیم.
جمعیت زیادی از علاقه مندان به قطبی و تیم فولاد برای 
استقبال از او به فرودگاه شهر اهواز رفته بودند. قطبی که 

سابقه سرمربیگری تیم ملی ایران و پرسپولیس را در کارنامه دارد، شب گذشته با باشگاه فولاد به توافقی یک و نیم 
ساله دست پیدا کرد.

ورزشی44

 با انتشار یک نامه

پایان کاپیتان با 116 بازی ملی و سابقه 12 ساله
کاپیتان پرسپولیس بعد از 116 بازی 
ملی و با توجه به شرایط شکل گرفته از 

دنیای ملی خداحافظی کرد.
در  حسینی  سیدجلال  اینکه  از  بعد   
آستانه جام ملت ها از حضور در لیست 
کارلوس کی روش ناامید شد ترجیح داد 
رسما  خداحافظی اش  نامه  نگارش  با 
خود  شماره 4  پیراهن  و  ملی  دنیای  از 

خداحافظی کند.
کاپیتان پرسپولیس که طی هفت سال 
نیمکت  روی  روش  کارلوس کی  حضور 
از  یکی  اخیر  سال های  طی  ملی  تیم 
او  تاثیرگذار  و  مورداعتماد  مهره های 
آستانه  در  و  ادامه  در  محسوب می شد، 
جام جهانی روسیه از لیست تیم ملی خط 
حواشی  با  که  بزرگ  چالش  یک  خورد. 
زیادی نیز همراه بود. سیدجلال حسینی 

اما سیاست سکوت را در پیش گرفت و طی این مدت ترجیح داد هیچ واکنشی به این 
موضوع نداشته باشد. کی روش اما بعد از بازی با ترکیه اعلام کرده بود که سیدجلال 
حسینی و وریا غفوری به صورت قطعی از تیم ملی خط نخورده اند و همچنان شانس 
همراهی این تیم را دارا هستند. یک واکنش باورنکردنی که به نظر می رسید تنها به دلیل 

این بوده که راه اعتراض و واکنش این دو بازیکن را در آستانه جام جهانی ببندد.
بعد از جام جهانی هم در حالی که کارلوس کی روش اعلام کرده بود خط خوردن 
سیدجلال حسینی از تیم ملی تنها به دلیل بالا رفتن سن این بازیکن است و قصد دارد 
همانند گذشته با تغییر نسل دیگر مهره های پا به سن گذاشته تیم ملی را هم برای جام 
ملت ها کنار بگذارد. اتفاقی که البته رخ نداد و این تنها سیدجلال حسینی بود که امید 
حضور در جام ملت های امارات را نیز به واسطه غیبت و عدم دعوت به اردوهای اخیر تیم 
ملی کمرنگ و پایان یافته دیده است تا به تصمیم خود برای خداحافظی با پیراهن شماره 

4 تیم ملی مصر شود و آن را اعلام کند.
طبق اعلام برانکو ایوانکوویچ، سیدجلال حسینی فردا از ساعت 14:30 در محل 
باشگاه کنفرانس مطبوعاتی را برگزار خواهد کرد تا این خبر را رسما رسانه ای کند و به 
حضور 11 ساله خود که از سال 2007 با دیدار برابر ازبکستان به رهبری امیر قلعه نویی 
آغاز شد و با جشن صعود به جام جهانی روسیه برابر ازبکستان همراه بود، اینچنین 
خاتمه دهد. دیداری که کارلوس کی روش به واسطه چهارمین صعودش به جام جهانی 
پیراهن شماره چهار او را مزین به جشن خود کرد و به نظر نمی رسید این رابطه به این 
شکل و بدون ترتیب دادن یک دیدار قابل اعتنای خداحافظی برای کاپیتان پرسپولیس 

پایان یابد.
سیدجلال حسینی با اعلام خداحافظی رسمی اش از دنیای ملی در 36 سالگی 
اکنون در سال های پایانی بازی باشگاهی به دنبال این خواهد بود تا ویترین افتخارات 
خود را در روزهای پایانی پربارتر کند. سیدجلال حسینی در نامه خداحافظی خود از 
دنیای ملی ترجیح داد بدون کنایه و کاملا صادقانه احساس خود از همراهی چند ساله 

با پیراهن تیم ملی و افتخارآفرینی با پرچم ایران را اعلام کند.

قلی زاده:
 گلزنی در تیم ملی اعتماد به نفسم را زیاد کرده است

 ستاره این روزهای فوتبال ایران در راپوا درباره 
کرد.  صحبت  بلژیک  لیگ  در  خود  پیشرفت 
علی قلی زاده، هافبک ایرانی تیم شارلوا بعد از 
درخشش خود در هفته های اخیر مورد تمجید 
رسانه های مختلف قرار گرفت. او درباره حضور 
موفقیت آمیز خود در این هفته های اخیر گفت: 
من از وقتی که به شارلوا آمدم هم به دنبال گلزنی 
داده  من  به  زیادی  زمان  و  بودم  درخشش  و 
نشد. بعد از آن که در تیم ملی ایران توانستم 

گلزنی کنم اعتماد به نفس من را زیاد کرد و در نهایت توانستم این اعتماد به نفس را 
به رقابت های لیگ بلژیک منتقل کنم و توانستم برای تیمم گلزنی کنم. خوشحالم که 
توانستم درخشش خودم را در تیم جدیدم نشان دهم. می دانم کار سختی در شارلوا دارم 

ولی با شرایط جدید خو گرفتم و می توانم بازی هایی بهتر از این هم ارائه کنم.
او در ادامه صحبت های خود گفت: درست است که تا به حال 4 پاس گل هم در لیگ 
ثبت کردم ولی تلاش می کنم آمار خودم را بهبود ببخشم و بهتر از این ظاهر شوم. آمار 
من وقتی در لیگ ایران بودم خیلی بهتر از این ها بود و برای خودم اهدافی ترسیم کردم 

تا بتوانم در ادامه فصل به این اهدافی که در سر دارم برسم.

رکورد حسینی پابرجا می ماند؟

حرکت مهدی رحمتی به سمت رکورد رقیبش
دروازه بان تیم فوتبال استقلال رکورد طولانی ترین دقایق گل نخوردن در هجدهمین دوره 
رقابتهای لیگ برتر را درحالی به خود اختصاص داده است که این رکورد در اختیار رقیب 
نیمکت نشین او قرار دارد. از آخرین گلی که سید مهدی رحمتی در لیگ برتر دریافت کرده، 
4۵2 دقیقه گذشته و رحمتی همچنان این فرصت را دارد تا این رکورد را افزایش دهد. در 
حالی که فصل گذشته سید حسین حسین توانست رکورد طولانی ترین دقایق گل نخوردن 
متوالی در فوتبال ایران را به نام خود ثبت کند، سید مهدی رحمتی این رکورد را برای فصل 
جاری در اختیار دارد و می تواند با طولانی کردن این دقایق، رکورد هم تیمی اش را تهدید 
کند.  حسینی فصل گذشته 87۵ دقیقه دروازه اش را بسته نگه داشت تا رکورد گل نخوردن 
در لیگ برتر را به خود اختصاص دهد. آخرین باری که دروازه رحمتی در رقابتهای این فصل 
لیگ برتر باز شد، در هفته ششم مسابقات بود. گلی که بازیکنان نفت مسجد سلیمان در 
دقیقه 88 از روی نقطه پنالتی وارد دروازه رحمتی کردند. بعد از آن رحمتی در هفته های 
ششم، هفتم، هشتم، یازدهم و سیزدهم در ۵ بازی متوالی که از دروازه تیمش مراقبت کرد، 
موفق به ثبت کلین شیت شد تا با 4۵2 دقیقه گل نخوردن رکورد جالبی از خود به جای 
گذاشته باشد.  دروازه آبی پوشان کلا در این فصل 6 بار باز شده که سهم رحمتی 4 و 
سهم حسینی 2 گل بوده است. رحمتی 11 بار در این فصل برای تیمش به میدان رفته و 
دروازه اش برابر ذوب آهن، پارس جنوبی و نفت مسجد سلیمان باز شده است. یکی از این 4 
گل از روی نقطه پنالتی و یکی دیگر گل به خودی بود که توسط مدافع آبی پوشان به اشتباه 
وارد دروازه شد. کاپیتان استقلال با 8 کلین شیت در این فصل و خوردن 4 گل در 11 بازی، 

عملکردی بهتر از دیگر دروازه بان های لیگ برتر دارد.

مهدی کیانی: 

صدرنشین شدیم ولی هنوز در اول راه هستیم
مهدی کیانی، هافبک دفاعی تیم فوتبال سپاهان اعتقاد دارد این تیم با وجود صدرنشینی 
در جدول رده بندی لیگ برتر هنوز در اول راه است. مهدی کیانی در مورد برتری تیمش برابر 
پدیده در هفته چهاردهم لیگ برتر گفت: می دانستیم بازی سختی داریم، چون پدیده با 
یحیی گل محمدی تیم فوق العاده ای است و با شایستگی در بالای جدول قرار دارد. قبل از 
بازی و در طول هفته، اعضای کادر فنی نکات لازم را در مورد پدیده به ما گوشزد کرده بودند 
و ما سعی کردیم نقاط قوت آنها را از کار بیندازیم. خوشحالم که سه امتیاز مهم گرفتیم و در 
نهایت به صدر جدول صعود کردیم. وی درباره مصاحبه های بازیکنان پدیده که گفته اند این 
تیم به هیچ عنوان مستحق شکست برابر سپاهان نبود، تصریح کرد: پدیده واقعاً تیم خوبی 
است. آنها در اصفهان نمایش خوبی داشتند و ما هم خوب فوتبال بازی و از گلی که زدیم 
به خوبی محافظت کردیم. من بعد از بازی هم گفتم که پدیده جوانمردانه و خوب فوتبال 
بازی کرد و دنبال دفاع کردن نبود. ما میزبان بودیم و باید از این امتیاز نهایت استفاده را 
می بردیم. باید از حمایت هواداران سپاهان هم تشکر کنم و این برد را به آنها تقدیم می کنم 
که دیروز ورزشگاه را پر کردند و حامی سپاهان بودند. کاپیتان تیم فوتبال سپاهان با اشاره 
به صدرنشینی این تیم و شانس زردپوشان برای قهرمان شدن در لیگ برتر تصریح کرد: 
این درست است که صدرنشین شدیم، ولی هنوز در اول راه هستیم. یک نیم فصل دست 
نخورده باقی مانده است و دو بازی هم تا پایان نیم فصل اول فرصت داریم تا موقعیت مان 
را بهتر کنیم. ما برای رسیدن به قهرمانی راه سختی در پیش داریم و در ادامه بازی ها باید 
چند برابر تلاش کنیم. امیدوارم سپاهان قهرمان شود تا مردم اصفهان و هواداران این تیم 

خوشحال شوند.

رونمایی استقلال از اولین خرید زمستانی
باشگاه استقلال با اولین بازیکن در نقل و  

انتقالات زمستانی به توافق رسید.
به  رسمی  صورت  به  هنوز  که  حالی  در 
ایام نقل و انتقالات نیم فصل نرسیده ایم، 
را  باشگاه استقلال نخستین خرید خود 
انجام داد. رضا کریمی مهاجم پیشین تیم 
عضویت  سابقه  که  تبریز  فولاد  گسترش 
دارد،  را  »اسکندربوکورچه«آلبانی  تیم  در 
با عقد قرارداد رسمی به عضویت این تیم 

در آمد.

 عجب لیگی، عجب جنگی، عجب...

فاز جدید در جنگ سرمربی و کاپیتان های تیم ملی

با ورود چهره های جدید به نیمکت های مربیگری در لیگ هجدهم مسلما از این پس 
هر هفته حداقل یکی دو دوئل جذاب و دیدنی خواهیم داشت.

قصه نیمکت های لیگ برتری با ورود چهره های جدید و سرشناس در این هفته ها 
جذابیت های بیشتری به خود گرفته است چون از این پس هر هفته می توان شاهد 
حداقل یک دوئل جذاب و حساس میان برخی از این چهره ها بود. مردانی که در سال 
های گذشته با عناوین مختلف از جمله شاگرد و استاد، رقیب و ... چالش های زیادی با 
هم داشتند و حالا در ادامه بازی های باقی مانده از لیگ هجدهم فوتبال حرفه ای تقابل 

های رو در روی آنها می تواند سرنوشتی متفاوت برای این فصل رقم بزند.
بعد از علیرضا منصوریان که جانشین امید نمازی در ذوب آهن شد حالا افشین قطبی 
به عنوان سرمربی فولاد خوزستان انتخاب شد تا بر تعداد چهره های جذاب روی نیمکت 
های مربیگری این فصل افزوده شود. انتخاب هایی که شکل و شمایل متفاوتی به رقابت 
های باشگاهی در سطح اول فوتبال ایران می بخشند چون لیگ هجدهم حالا با این 
چینش مربیان هم مردان خارجی دارد، هم مردان پرافتخار هم نسلی جدید از مربیانی 
که تا همین چند سال قبل ستاره های تیم ملی بودند و حالا در پی تبدیل شدن به مربی 

موفق هستند.
همین اتفاق بهانه ای شد تا به دوئل های جذاب سکانداران فوتبال ایران در ادامه 
لیگ هجدهم بپردازیم، جذاب از این حیث که برخوردهای این مربیان می تواند تجدید 
خاطرات نوستالژیکی باشد که آنها در یکی دو دهه گذشته برای فوتبال ایران چه در رده 
باشگاهی چه رده ملی رقم زدند. دوئل هایی که اتفاقات آن می تواند در این روزهای داغ 

فوتبالی همه چیز را تحت تاثیر قرار دهد.
* برانکو ایوانکوویچ – علیرضا منصوریان

*پروفسور در این سال ها که هدایت پرسپولیس را در دست داشته هیچ وقت نتوانسته 
تیم های تحت هدایت علیرضا منصوریان را شکست بدهد. حتی در دربی های پایتخت 
هم عملکرد مربی کروات برابر کاپیتان سابق استقلال چندان شیرین نبود و با نتایج 
تلخی توام شد از جمله شکست 3-2. از همین رو می توان جدال آنها که روز سه شنبه 
در آزادی رقم می خورد را یکی از نزدیک ترین دوئل های جذاب لیگ هجدهم قلمداد 
کرد به خصوص که هم برانکو و پرسپولیسی ها هم منصوریان و ذوبی ها نیاز مبرمی به 

سه امتیاز این بازی دارند.
 * افشین قطبی – علیرضا مرزبان

*قهرمانی دراماتیک با پرسپولیس در لیگ برتر باعث شد تا این زوج برای سال ها نام 
خود را در تاریخ این باشگاه ماندگار کنند. افشین قطبی و علیرضا مرزبان که روی نیمکت 
سرخپوشان پایتخت فصل هیجان انگیز با فراز و نشیب های فراوانی را تجربه کردند حالا 
به عنوان سکانداران دو تیم خوزستانی باید مقابل هم قرار بگیرند تا در یکی از دربی 

های مهم جنوب جدالی سرنوشت ساز را تجربه کنند. قطبی و مرزبان که روی نیمکت 
پرسپولیس در ظاهر خوب بودند اما در باطن ... با گذشت چند سال قطعا انگیزه های 

زیادی برای این رویارویی خواهند داشت.
* امیر قلعه نویی – افشین قطبی

تقابل این دو از جدال مس کرمان با پرسپولیس آغاز شد. بعد از آن اما بیشتر خاطراتی 
که از این دو نام در اذهان باقی مانده به نیمکت تیم ملی و رقابت این دو مربی برای در 
دست گرفتن سکان هدایت ایران برمی گردد که در نهایت با اتفاقاتی که محمد مایلی 
کهن رقم زد در پایان همه چیز به سود علی دایی تمام شد تا او سرمربی ایران شود. البته 
بعد از ناکامی دایی باز هم قطبی و قلعه نویی برای نشستن روی نیمکت رهبری تیم ملی 
جنگ پنهان زیادی داشتند که در نهایت این جنگ را افشین برد و جانشین دایی و مایلی 

کهن شد بلکه کورسوی امید ها برای رسیدن به جام جهانی را زنده نگه دارد.
* افشین قطبی – جواد نکونام

ملی  تیم  وقت  کاپیتان  تقابل های  از  کلیدی  نقطه  ملت های 2011 قطر.  جام 
)جوادنکونام( با سرمربی ایران )افشین قطبی( قلمداد می شود چون بعد از ناکامی 
ایران در  با شکست 0-1  بازی معروف یک چهارم نهایی که  مقابل کره جنوبی در 
وقت های اضافه توام شد جواد نکونام اختلافات خود با قطبی را با انجام مصاحبه ای 
جنجالی علنی کرد تا به این ترتیب تمام شایعاتی که پیرامون این اختلافات درونی به 
گوش می رسید، تایید شود. با گذشت سال ها از آن روزهای پرتنش این دو به عنوان 

سرمربی مقابل هم قرار می گیرند.
* وینفرد شفر – علیرضا منصوریان

تقابل با جانشین آلمانی می تواند برای علیرضا منصوریان یکی از آن دیدارهایی باشد 
که حرف های ناگفته یک و نیم ساله او را به زبان بیاورد. کاپیتان سابق آبی ها بعد از نتایج 
ناامید کننده در لیگ هفدهم جای خود را به وینفرد شفر سپرد تا مرد آلمانی وارث ویرانه 
ای باشد که منصوریان در استقلال تحویل داده بود گرچه خود این مربی و دستیارانش با 
نتایج خوبی که شفر کسب کرد اعتقاد داشتند اگر حمایت و زمان لازم از آنها صورت می 
گرفت می توانستند استقلال را به همین جایگاه برسانند! به هرترتیب چند ماه بعد از این 
اتفاقات چرخ روزگار چرخید تا منصوریان با ذوب آهن به استقلال شفر بخورد آن هم در 
ورزشگاه ازادی و مقابل دیدگان طرفدارانی که خواستار برکناری او از نیمکت شده بودند.

* علی کریمی – افشین قطبی
جادوگر تا قبل از ورود افشین قطبی به خاطر اختلافاتی که با علی دایی داشت به تیم 
ملی برای رقابت های مقدماتی جام جهانی 2010 دعوت نمی شد اما بعد از جابه جایی 
صورت گرفته در نیمکت رهبری ایران و ورود سرمربی جدید برای سه بازی حساس باقی 
مانده از جمله بازی با کره جنوبی دوباره ملی پوش شد گرچه حضور او در جمع ملی 

پوشان هم کمکی به برد ایران نکرد تا تساوی 1-1 در سئول عملا امیدهای ایران برای 
صعود را از بین ببرد. کریمی بعد از این ناکامی از تیم ملی خداحافظی کرد و نامش برای 

جام ملت های 2011 قطر در فهرست قرار نگرفت.
 * امیر قلعه نویی – علیرضا منصوریان

*دو چهره سرشناس استقلالی لیگ فوتبال ایران. دو نامی که با آبی های پایتخت 
عجین شده است و قطعا هیچ گاه نمی توان آنها را از استقلال جدا کرد به خصوص 
حالا که دست روزگار آنها را سکاندار تیم های اول و دوم نصف جهان کرده است. امیر 
قلعه نویی همواره از منصوریان به عنوان یکی از چهره هایی نام می برد که خود زمینه 
ورودش به تیم را فراهم کرده است. بعد از تمام تقابل هایی که در سال های گذشته 
به عنوان استاد و شاگردی با علی منصور داشت حالا باید در شهرآورد برگشت نصف 
جهان یک بار دیگر با شاگردش مچ اندازی سرنوشت سازی داشته باشد، جدالی که 
برای منصوریان هم اهمیت فراوانی دارد چون بعد از ناکامی امید نمازی او وارث میراث 

ژنرال در ذوب آهن شده است. 
* محمد تقوی – رضا مهاجری

یک سال پیش وقتی همکاری این دو چهره با اصلیت مازندرانی در پدیده مشهد 
استارت خورد تا محمد تقوی بعد از نزدیک به 1۵ سال سکونت در انگلیس و گرفتن 
بالاترین مدارک مربیگری وارد ایران شود کمتر کسی می توانست پیش بینی کند که 
تقوی و مهاجری به عنوان نفر اول نیمکت رهبری دو تیم مطرح تبریز نام خود را بر سر 
زبان ها بیاندازند. همکاری این دو در پدیده شروعی شیرین اما پایانی تلخ داشت چون 
درست در روزهایی که تیم مشهدی با نتایج فوق العاده جزو بالانشین ها بود اختلافات 
میان تقوی و مهاجری اوج گرفت و در نهایت منجر به قطع همکاری شد تا افت پدیده 
نیز استارت بخورد. بعد از آن جدایی تلخ حالا این دو قرار است در تبریز تقابل دیدنی با 

هم به عنوان سرمربی تراکتور و ماشین داشته باشند.
* برانکو ایوانکوویچ – علی دایی

شاید برخی بگویند این دو در سال های گذشته بارها با هم تقابل داشتند پس دیگر 
رویارویی آنها جذابیت چندانی نمی تواند داشته باشد اما با نگاهی به نتایج و اتفاقات رخ 
داده در این تقابل ها می توان پی برد که این جذابیت نه تنها کاسته نشده بلکه بیشتر 
هم شده است. استاد و شاگرد سابق در تیم ملی که خاطرات تلخ و شیرین زیادی به 
خصوص در جام جهانی 2006 آلمان داشتند و به خاطر همان روزها با حواشی زیادی 
هم دست و پنجه نرم کردند مسلما نه یک بار بلکه صدبار دیگر هم مقابل هم قرار بگیرند 

دوئل جذاب درعین حال حیثیتی با هم خواهند داشت.
* علی کریمی – جواد نکونام

کاپیتان های سابق تیم ملی با کوله ای از افتخارات و رکوردهای به جا مانده از دوران 
درخشش در مستطیل سبز به عنوان نسل جدید وارد عرصه مربیگری باشگاهی ایران 
شدند. این ورود اما با تیم هایی استارت خورد که نتیجه گرفتن با آنها کار چندان آسانی 
نیست اما جادوگر و نکو بدون ترس از عواقب آن ریسک نشستن روی نیمکت تیم های 
محبوب گیلان و مازندران را به جان خریدند تا رویارویی آنها جذابیت در عین حال 
حساسیت فراوانی داشته باشد. همین چند روز قبل این حساسیت و جذابیت به وضوح 
در ورزشگاه مملو از تماشاگر شهر خسته )قائمشهر( دیده شد جایی که نه نکو حاضر به 

تسلیم شدن بود نه جادوگر.
* علی دایی – علی کریمی

دیگر اختلافات و کشمکش های این دو چهره سرشناس فوتبال ایران بر هیچ کس 
پوشیده نیست. اختلافاتی که در بسیاری از مواقع به سوژه ای جنجالی و محبوب برای 
رسانه ها تبدیل شد تا برای مدتی طولانی نام دایی و کریمی در سرتیتر اخبار فوتبالی 
ایران قرار بگیرد. با وجود فروکش کردن نسبی این اختلافات اما همچنان اوضاع میان 
دایی و کریمی خوب نیست تا جایی که هر دو در عرصه جدیدی که قدم در آن گذاشتند 
نیز هیچ گاه دوست ندارند به هم ببازند. تقابل این دوچهره تاثیرگذار در فوتبال ایران و 
آسیا نه یک بار بلکه هر بار که رقم بخورد می تواند دستخوش جذابیت و جنجال های 

زیادی باشد.
* جواد نکونام – مجید جلالی

ماجراهای بین مجید جلالی و جوادنکونام از جایی آغاز شد که جلالی سرمربی سایپا 
بود. جایی که به نظر می رسید مدیرعامل علاقه به هدایت نارنجی پوشان توسط نکونام 
دارد. البته نکو چندان در سایپا نماند و به قطر رقت تا این بار ماجراهای مربوط به پیروزی 
های پیکان با ویژه برنامه 90 با اتفاقات پشت پرده دلخوری های جدیدی از سوی مجید 
جلالی ایجاد کند. البته این استاد و شاگرد قدیمی که رقبای جدید در لیگ برتر دارند 
همچنان ظاهر را حفظ کردند اما جنگی تند در لایه های پایینی در بین شان در جریان 

است.

برانکو ایوانکوویچ، سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس به این نکته 
اذعان کرد که تیمش بازی سختی مقابل ذوب آهن پیش رو دارد.
برانکو ایوانکوویچ در حاشیه تمرین امروز )شنبه( تیم فوتبال 
پرسپولیس اظهار داشت: قبل از هر چیز باید بگویم بازی با 
ذوب آهن را داریم. من تجربه بدی دارم و بازی های سختی با 
ذوب آهن برگزار کرده ایم. ذوبی ها مربی عوض کرده اند و این 
موضوع یک نکته مثبت برای آنهاست و با امتیازی که مقابل 
فولاد گرفتند، انگیزه گرفتند. اطمینان داریم که ذوب آهن برای 
سپاهان بازی نخواهد کرد و برای خودش و هوادارانش بازی 

می کند.
*پدیده با لیاقت در صدر جدول رده بندی است

وی ادامه داد: پیش از این هم گفته بودیم که بزرگ ترین رقبای 
ما استقلال و سپاهان هستند و الان پدیده هم به این جمع 
اضافه شده است. آنها با لیاقت در صدر جدول هستند. یحیی 
خیلی خوب کار کرده و توانسته است یک تیم خوب را جمع کند 

و من هم به آنها تبریک می گویم.
*می خواهیم این بخش از فصل را با بیشترین امتیاز به 

پایان برسانیم
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس افزود: هدف ما این است که 
برای سومین بار قهرمان شویم، می خواهیم این بخش از فصل 

را با بیشترین امتیاز به پایان برسانیم. همان طور که می دانید ما 
چهار بازیکن خود را به علت مصدومیت نداریم؛ محمد انصاری، 

سیامک نعمتی، شایان مصلح و حسین ماهینی و کارمان دشوار 
است.

*برای جذب بازیکن باید ببینیم نیاز باشگاه چه چیزی 
است

برانکو درباره لیست بازیکنان جدید پرسپولیس در نیم فصل، 
عنوان کرد: ما شش ماه پیش با چهار بازیکن به نام های ترابی، 
شریفی، شیری و رفیعی توافق کردیم. باید ببینیم که نیاز باشگاه 
به ویژه بعد از مصدومیت ماهینی و انصاری چه چیزی است. 
برای ماهینی انتظارمان این است که تا عید نوروز به جمع مان 
برگردد و بازی کند، اما محمد انصاری تا انتهای فصل نمی تواند 

همراه مان باشد.
*مک درموت کیست؟ او را نمی شناسم!

این مربی کروات درباره بیانیه های صادر شده درباره تیم ملی 
او  درباره  و صحبت های میک مک درموت، دستیار کی روش 
گفت: میک مک درموت چه کسی است؟ من او را نمی شناسم! 
من یک میلیون فالوور در اینستاگرام دارم و نمی توانم نظرات همه 
نظرات و مباحث این یک میلیون نفر را بخوانم که چه می گویند و 

خودم را درگیر این مسائل نمی کنم.

 برانکو ایوانکوویچ:

 ذوب آهن برای خودش و هوادارانش بازی می کند نه سپاهان

رئیس کمیته استیناف از اعلام آرای جدید در خصوص پرونده های مطروحه خبر داد.
علیرضا صالحی در ابتدای اظهاراتش درباره رأی محمدعلی پیروانی گفت: در خصوص 
تخلف اعلامی در حکم کمیته اخلاق، چنین احراز شده بود که نامبرده مبلغ دو میلیارد 
ریال از حامی مالی اخذ و مبلغ دو میلیارد دیگر طی 400 عدد کارت هدیه پنج میلیون 
ریالی به منظور تحویل به کادر فنی، بازیکنان و همراهان تیم ملی دریافت می شود و از 
آنجایی که مدارک و دلایل لازم در رفع تخلفات خود تقدیم نداشته، حکم محرومیت صادر 

می شود.
وی افزود: در مرحله تجدیدنظرخواهی با ارائه مدارک و دلایل رسیدگی با تحقیقات 
از مدیران عامل شرکت حامی مالی تیم ملی و بررسی مدارک، نهایت مشخص شد اولا 
کارت های هدیه از طریق پیروانی به عنوان مدیر فنی تیم ملی دریافت و در مراسمی با 
حضور نماینده شرکت حامی مالی در بین اعضای تیم تقسیم شده است و ادعایی خلاف 
آن واصل نشده است. همچنین در مورد دو میلیارد ریال مآخوذه توسط وی، حسب اعلام 
شرکت که حکایت از همکاری خارج از تشکیلات فدراسیون برای نامبرده وارد بوده است و 
در قرارداد تنظیمی پیروانی و فدراسیون فوتبال، فعالیت اقتصادی و اشتغال به کار دیگری 

سلب نشده، تخلفی از سوی وی احراز نگردیده و تبرئه شدند.
  صالحی همچنین در ادامه، آرای صادره شده از سوی این کمیته را به شرح زیر اعلام 

کرد:
*باغی تبرئه شد

محمدحسین باغی به موجب رأی کمیته اخلاق در تاریخ اول اردیبهشت ماه به مدت پنج 
سال از فعالیت رسمی در حوزه فوتبال محکوم شده بود که با اعتراض وی پرونده به کمیته 
استیناف ارجاع و پس از بررسی پرونده به لحاظ عدم احراز تخلف حکم کمیته اخلاق نقص 

و نامبرده تبرئه شد.

*تأیید حکم انضباطی در خصوص بازیکن آذرخش بندرعباس
بهروز جعفری بازیکن تیم آذرخش بندرعباس به لحاظ رفتار غیرورزشی و مضروب کردن 
بازیکن تیم فوتسال فرش آرا مشهد، کمیته فدراسیون وی را به سه جلسه محرومیت از 
همراهی تیم و پرداخت بیست میلیون ریال جریمه محکوم کرده بود که در تاریخ 7 آبان ماه 

طی دادنامه 79 کمیته استیناف حکم بدوی تأیید شد.
*کاهش محرومیت برای هادیان

محمود پیشگاه هادیان بابت اخذ وجوده غیرقانونی از سوی کمیته اخلاق از تاریخ اول 
اردیبهشت به مدت پنج سال محرومیت از فعالیت رسمی در حوزه فوتبال شده بود که با 
تجدیدنظر خواهی وی به موجب دادنامه 73 در تاریخ 23 مهرماه کمیته استیناف با تقلیل  

محرومیت به سال حکم کمیته اخلاق تأیید شد.
*تخفیف جریمه نقدی مدیرعامل تیم جهان ورزش

علیرضا بحرایی، مدیرعامل و مالک تیم جهان ورزش به دلیل اخذ وجوه غیرقانونی و عدم 
رعایت مبانی رفتاری و اصول اخلاق حرفه ای و چارچوب قانونی فدراسیون از سوی کمیته 
اخلاق به شش ماه محرومیت و پرداخت یکصد میلیون ریال جریمه محکوم شده بود که با 
تجدیدنظر خواهی وی و بررسی پرونده توسط کمیته استنیاف با تعدیل جریمه نقدی به 

پنجاه میلیون ریال حکم کمیته اخلاق تأیید شد.

 اظهارات رئیس کمیته استیناف درباره تبرئه شدن
 پیروانی و اعلام آرای چند پرونده

بشار رسن بهترین بازیکن
 سال عراق شد

هافبک عراقی پرسپولیس 
بهترین  عنوان  توانست 
بازیکن فوتبال کشورش را در 

سال 2018 به دست آورد.
بسیار  فصل  رسن  بشار   
خوبی را با پرسپولیس تجربه 
کرد و توانست به فینال لیگ 
پیدا  راه  هم  آسیا  قهرمانان 

کند.
تیم  در  عراقی  بازیکن  این 

ملی عراق هم عملکرد خوبی از خود نشان داد و در نظر سنجی 
که شبکه فوتبال عراق انجام داد، عنوان بهترین بازیکن سال 

2018 این کشور را به دست آورد.
رسن با این عنوانی که به دست آورد بدون شک مورد توجه 
باشگاه های عربی قرار خواهد گرفت و شاید از پرسپولیس جدا 

شود چرا که قرارداد او تا پایان فصل جاری است.
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پیشگیری ازایست قلبی در جوانان
 با این نوشیدنی

 به دلیل تشدید عوامل ایجاد کننده، ایست قلبی در جوانان نیز به وقوع می پیوندد. 
ایست قلبی توقف گردش خون ناگهانی و بدون هیچ علائم قبلی یا همراه با علائم و پس 

از چند حمله آنژینی )درد قفسه سینه( است.
به گزارش بهداشت نیوز، آیا تا بحال شنیده اید جوانی به علت ایست قلبی فوت کرده 
است؟ آیا ایست قلبی در جوانان نیز رخ می دهد و در صورت بروز سکته قلبی امکان زنده 
ماندن وجود دارد؟ با خواندن این مقاله با ایست قلبی در جوانان علت و علائم آن آشنا 

می شوید و می آموزید در این هنگام چه کاری انجام دهید.
تعریف ایست قلبی

ایست قلبی توقف ناگهانی عملکرد قلب، تنفس و هوشیاری است. اختلال الکتریکی 
در قلب باعث می شود پمپاژ خون و رسیدن آن به سایر اندام ها مختل شود. با توقف جریان 
خون سلول های بخشی از عضله قلب به نام میوکارد منهدم می شوند. اگر به فردی که 
دچار ایست قلبی شده است زود رسیدگی شود، زنده می ماند. استفاده از دستگاه شوک، 
فشار وارد کردن بر روی سینه و احیای قلبی ریوی )CPR( شانس زنده ماندن را افزایش 
می دهد. ایست قلبی با حمله قلبی فرق دارد. حمله ی قلبی زمانی رخ می دهد که جریان 
خون در بخشی از قلب مسدود می شود. در هر صورت حمله ی قلبی ممکن است گاهی 

اوقات باعث اختلال الکتریکی شود که منجر به ایست قلبی خواهد شد.
عمده ترین دلیل ایست قلبی بسته شدن رگ های تغذیه کننده قلب است و مردان دو تا 

سه برابر بیشتر از زنان با احتمال تجربه ی ایست قلبی روبه رو هستند.
علائم ایست قلبی-احساس فشار و سنگینی در قفسه سینه-احساس درد در معده

درد شدید در دست-تعریق زیاد-احساس بغض در گردن-غش کردنِ ناگهانی-نداشتن 
نبض-قطع تنفس-از دست رفتن هوشیاری-ناهنجاری قلبی

علل ایست قلبی در جوانان
آلودگی هوا: شرایط بد آب و هوایی با مکانیسم اختلال در اکسیژن رسانی باعث گرفتگی 

عروق صددرصدی در کسانی می شود که دارای تنگی عروق کرونر ۷۰ درصدی هستند.
استرس شدید: استرس با آزاد شدن نورآدرنالین تنگی عروق بدن را به همراه می آورد.

ضخیم و غیر طبیعی شدن میوکارد: علت شایع ترین علت مرگ ناگهانی مربوط به قلب 
در افراد زیر ۳۰ سال بخصوص ورزشکاران است. اختلالات عروق کرونر: در این اختلال 
سرخرگ ها می تواند در طی ورزش فشرده شده و مانع جریان خون مناسب برای قلب 
شوند. ضربان قلب سریع: این اختلال نیز از عوامل شایع است که باعث غش و حتی 
مرگ می شود. سابقه خانوادگی سکته قلبی: وضعیت قلبی هنگام تولد عاملی مهم در 

بروز است قلبی در جوانان است.
سیگار کشیدن-کلسترول و فشار خون بالا-عدم ورزش-دیابت-رژیم غذایی نامناسب

وقتی فردی دچار ایست قلبی می شود، چه باید کرد؟
انجام دادن سی پی آر

با ۱۱۵ تماس بگیرید سپس سریعا تنفس شخص بیهوش را بررسی کنید. اگر به طور 
طبیعی نفس نمی کشد، سی پی آر انجام دهید. فشار های سخت و سریعی روی سینه ی 
او وارد کنید. این فشار ها باید ۱۰۰ تا ۱۲۰ بار در دقیقه باشند. اگر آموزش سی پی آر 
دیده اید، راه تنفس او را بررسی کنید و پس از هر ۳۰ فشاری که وارد می آورید، تنفس 
دهان به دهان بدهید. اگر آموزش این کار را ندیده اید، فقط به وارد کردن فشار روی سینه 
ادامه دهید. بین این فشار های سخت و سریع، بگذارید سینه کاملا بالا بیاید. این کار را 

آن قدر ادامه بدهید تا دستگاه الکتروشوک یا اورژانس از راه برسد.
استفاده از دستگاه الکتروشوک

اگر آموزش استفاده از دستگاه شوک قابل حمل یا دفیبریلاتور را ندیده اید، احتمالا 
اپراتور اورژانس می تواند برای استفاده از آن راهنمایی تان کند. در چنین مواقعی یک 
شوک بدهید و بعد سریعا شروع به سی پی آر کنید، یا به مدت دو دقیقه، روی قفسه ی سینه 
فشار بیاورید. با استفاده از دفیبریلاتور، ریتم قلب شخص مورد نظر را بررسی کنید. اگر 
لازم است، یک شوک دیگر با دستگاه بدهید. این چرخه را آن قدر ادامه دهید تا شخص 
هوشیار شود یا اورژانس از راه برسد. اگر به ایست قلبی رسیدگی کنید فرد زنده می ماند.

عوارض ایست قلبی
وقتی ایست قلبی اتفاق می افتد، نخستین بخشی که در بدن دچار آسیب می شود، مغز 
است، زیرا بر خلاف سایر اندام ها، مغز از ذخیره ی خون غنی از اکسیژن برخوردار نیست. 
این اندام کاملا وابسته به عرضه ی بی وقفه ی خون است. کاهش جریان خون به سمت 

مغز باعث بی هوشی می شود.
پیشگیری ایست قلبی در جوانان

شکلات تلخ بخورید. شکلات تلخ با داشتن فلاونوئید ها باعث می شوند شریان ها 
انعطاف پذیر باقی بمانند و از اکسید شدن کلسترول بد و لخته شدن خون جلوگیری 

می کند. دوچرخه سواری به مدت ۲۰ دقیق در روز داشته باشید.
روزی یک بار ماءالشعیر بنوشید. ماءالشعیر سطح کلسترول و فیبرینوژن )پروتئینی که 

منجر به لخته شدن خون می شود( را کاهش داده و سطح آنتی اکسیدان را بالا می برد.
هر روز صبح یک ویتامین ب کمپلکس بخورید. این ویتامین یا ترکیب سه ویتامین ب 
)اسید فولیک، ویتامین ب ۶ و ویتامین ب ۱۲( سطح هموسیستئین که مربوط به افزایش 
خطر ابتلا به بیماری های قلبی است را افزایش می دهد. همچنین باعث باز شدن عروق 
خونی می شود. خواب کمتر از هفت ساعت و بیشتر از نه ساعت نداشته باشید. کمبود 
خواب و خواب زیاد با افزایش هورمون های استرس زا، فشار خون و تاثیر بر سطح قند 

خون بر سلامتی قلب اثر می گذارد و می تواند منجر به ایست قلبی در جوانان شود.
مصرف ماهی به طور منظم خطر ابتلا به فیبریلاسیون دهلیزی یعنی ضربان تند و 

نامنظم قلب )یکی از علل عمده ی مرگ ناگهانی( را کاهش می دهد.
یک رژیم غذایی با فیبر بالا شانس حمله ی قلبی و ایست قلبی در جوانان و افراد مسن 
را کاهش می دهد. چربی های سالمی مثل تخم کتان به جلوگیری از بیماری های قلبی 

کمک می کند و خطر مرگ ناگهانی ناشی از اختلالات ضربان قلب را کاهش می دهد.
سه فنجان چای در روز می تواند خطر حمله ی قلبی را ۱۱ درصد کاهش بدهد.

روزی یک قرص آسپرین بچه بخورید. پر بودن مثانه باعث می شود که ضربان قلب شما 
سریع تر شود و فشار زیادی روی عروق کرونر وارد می آورد، و باعث منقبض شدن آن ها 
می شود، و به این ترتیب ممکن است به حمله ی قلبی در افرادی که آسیب پذیر هستند، 
منجر شود. کار کردن یکسره باعث ایجاد استرس شده و ریسک بیماری های قلبی را 
افزایش می دهد. افسردگی درمان نشده به طور قابل توجهی خطر ابتلا به حمله ی قلبی 
را افزایش می دهد. آب بنوشید. کم شدن آب بدن می تواند جریان خون را کند کنَد و به 

این ترتیب خطر لخته شدن خون وایست قلبی در جوانان را افزایش می دهد.
در  معمولا   )AED( خودکار  حملِ  قابل  شوک  دستگاه  یا  دفیبریلاتور  آخر  سخن 
مکان های عمومی همچون فرودگاه ها، سینما ها و مجتمع های خرید قابل دسترس 
هستند. در ضمن می توانید برای منزل تان هم از این دستگاه ها تهیه کنید. این دستگاه ها 
دفترچه ی راهنما هم دارند که می توانید مطالعه کنید. آن ها طوری برنامه ریزی شده اند که 

تنها در صورت نیاز اجازه ی شوک می دهند.

معضل جهانی تمایل کودکان به مصرف 
نوشیدنی های شیرین

 نتایج یک تحقیق جهانی نشان می دهد که از بین هر ۱۰ کودک بیش از چهار نفر روزانه 
از نوشیدنی های حاوی مواد قندی مصرف می کنند و یک سوم از مصرف روزانه میوه 

محروم هستند.
کودکان  ناکافی  رشد  با  مقابله  روند  در  اینکه  به  اشاره  با  انگلیسی  متخصصان   
پیشرفت هایی حاصل شده، اظهار داشتند: در این گزارش جامع ترین تصویر از رژیم های 
غذایی در جهان ارائه شده که آمارهایی از تغذیه با شیر مادر، تنوع غذایی و مصرف 

نوشیدنی های حاوی مواد قندی مورد بررسی قرار  گرفته  است.
آنها همچنین هشدار دادند که مشکلاتی از قبیل چاقی، کم خونی و کمبود مواد مغذی  

در سراسر جهان نادیده گرفته می شوند.
یکی از محققان ارشد این مطالعه گفت: آنچه در این گزارش مورد تاکید قرار گرفته میزان 
اهمیت و نامطلوب بودن رژیم های غذایی است. همچنین تاکید شده که سوء تغذیه در 
کشورهای فقیر و ثروتمند موضوعی نگران کننده است. علاوه بر اینها واکنش های جهانی 
در راستای مقابله با سوء تغذیه بر مشکل عدم رشد کافی کودکان تمرکز لازم را نداشته 
و مشکل فزآینده چاقی نادیده گرفته شده  است. در این مطالعه آمده  است یک سوم از 
کودکانی که در سنین مدرسه هستند روزانه به میزان کافی میوه مصرف نمی کنند و ۴۴ 

درصد آنان هر روز نوشیدنی های حاوی مواد قندی دریافت می کنند.

یک سری المان هایی برای سلامت را از دستتان بشناسید. 
همیشه نیاز به تست کامل سلامت نیست. گاهی با یک نگاه به 
دستتان می توانید تا حدودی از سلامت خود آگاه شوید. با ما 

همراه شوید.
 ناخن های کم رنگ

این به چه معنی است: دکتر آنتونی مارتینز، پزشک داخلی و 
متخصص آموزش پزشکی در دانشگاه کالیفرنیا در شهر سن دیه 
گو می گوید: »زمانی که روی ناخن ها را فشار دهید، ناخن ها 
رنگ سفید و کم رنگ پیدا خواهند کرد. زمانی که فشار را از روی 
ناخن ها بردارید، آن وقت خیلی سریع این حالت سفیدی و رنگ 
پریدگی از بین می رود: »اگر ناخن های شما در شرایط عادی، 
درحالی که فشاری روی آن ها نیست و برای حداقل چند دقیقه 
متوالی سفید و رنگ پریده باشند، ممکن است به کم خونی دچار 
باشید. مهم ترین و شایع ترین نوع کم خونی هم نوع کمبود آهن 

و فقر آهن است.«
اگر شما دچار کم خونی مزمن یا حاد باشید، علائمی مثل 
خستگی و بی حالی به سراغ شما می آید. در موارد وخیم تر و 
شدید تر هم مشکلات قلبی به سراغ شما خواهد آمد. به همین 
دلیل اگر متوجه این حالت شدید، حتما به یک پزشک مراجعه 
کنید. پزشک معالج شما برای تان آزمایش خون تجویز خواهد 
کرد و با این آزمایش مشخص خواهد شد، شما دچار کم خونی 
هستید یا نه و اگر کم خونی دارید، از چه نوعی است. اگر دچار 
کم خونی از نوع فقر آهن بودید، پزشک شما حتما برای تان 
قرص یا قطره آهن و مکمل های لازم را تجویز خواهد کرد. اما در 
کنار آن ها می توانید از مواد غذایی که منبع غنی از آهن هستند 
)مثل گوشت قرمز، جگر و آجیل ها( استفاده کنید. در ضمن 
خوردن غذاهای غنی از ویتامین هم می تواند به شما کمک کند، 

زیرا ویتامین C در بدن به افزایش جذب آهن کمک می کند.
اگر ناخن های شما در شرایط عادی، درحالی که فشاری روی 
آن ها نیست و برای حداقل چند دقیقه متوالی سفید و رنگ 

پریده باشند، ممکن است به کم خونی دچار باشید.
اگر بی حسی و گزگز انگشتان شما برای بیشتر از یک ساعت 
مشخص  اختلال  با  شما  انگشتان  حالت  این  در  ماند،  باقی 

جریان خون روبه رو است.
 کف دست های قرمز

این به چه معنی است: کف دست های قرمز، خارش دار و 
همراه با سوزش کف دست می توانند نشانه اگزما باشند. یک 
مشکل پوستی مزمن زمانی که دچار اضطراب و استرس باشید، 
بدتر می شود، برای آن که این التهاب، خارش ها و سوزش ها 
را کاهش دهید، به دنبال عامل ایجاد اگزما باشید. برای مثال 
صابون های معطر و تمیز کننده های قوی یا دستکش های 
مختلفی که به دست می کنید، می توانند عامل ایجاد این اگزما 
باشند. اگر نتوانستید عامل ایجاد اگزما را شناسایی کنید، ممکن 
است جواهر آلات و انگشترهای شما عامل ایجاد اگزما باشند. 

انگشترهای نیکل و برخی انواع طلا، مواد شیمیایی موجود در 
برخی دستبند ها و مچبندها می توانند عامل ایجاد اگزما باشند. 
در ضمن برخی آنتی بیوتیک ها هم می توانند این حالت را ایجاد 
کنند. پزشک شما می تواند با انجام آزمایش های حساسیت 
سنجی، عامل ایجاد اگزما را در شما شناسایی کند اما دکتر 
جانیاس کیمانو، پزشک متخصص پوست در ساکرامنتو توجه 
شما را به نکته ای جلب می کند. اگر باردار هستید و کف دست 
های تان قرمز می شود، خیلی به اگزما فکر نکنید به خصوص 
بارداری  زمان  در  نداشت.  سوزش  و  خارش  شما  دست  اگر 
گردش خون در بدن افزایش یافته و باعث می شود، جریان خون 
در کف دست تان بیشتر شود و به همین دلیل قرمزی دست ها 

در حدود نیمی از زنان باردار رخ می دهد.
نکته در زمان بارداری گردش خون در بدن افزایش یافته و باعث 
می شود، جریان خون در کف دست تان بیشتر شود و به همین 
دلیل قرمزی دست ها در حدود نیمی از زنان باردار رخ می دهد.

 ناخن های بی رنگ
این به چه معنی است: ناخن هایی که رنگ ندارند و کاملا 
 ـبه نظر می رسند ممکن است، نشانگر   ـنه سفید رنگ  بی رنگ 
وجود قارچ باشند. البته این حالت ممکن است زنگ خطر ابتلا 

به دیابت را هم به صدا در آور ده باشد.
بیماران دیابتی در سیستم ایمنی و سیستم گردش خونی 
مشکل دارند؛ یعنی عملکرد این سیستم ها با نقایصی همراه 
است که این می تواند محیط را برای رشد باکتری ها و قارچ 
ها مساعد کند. دکتر سانتیاگو نلوما، از مرکز تحقیقات پوست و 
مویسین سیناتی می گوید: »اگر شما نشانه هایی مثل بی رنگ 

شدن ناخن ها یا پیدا شدن رگه های سبز رنگ در کناره و روی 
ناخن های خود دیدید یا ناخن های تان ضخیم و به رنگ زرد 
تیره و چرک شد یا اگر ناخن های تان به راحتی از جای خود در 
می آمد و کنده می شد، در این زمان به عفونت های قارچی یا 

باکتریایی ناخن فکر کنید.
اگر دچار این مشکلات شدید به پزشک مراجعه کنید. احتمالا 
در این حالت آزمایش خون و آزمایش های نمونه برداری انجام 
خواهد شد تا مشخص شود، شما به دیابت دچار هستید یا نه 
و نوع عفونت ناحیه هم مشخص شود. اگر دچار دیابت باشید 
جدا از درمان دارویی، رژیم های غذایی خاصی برای شما در نظر 

گرفته خواهد شد.
 ناخن های آبی رنگ

این به چه معنی است: نوک انگشتان و ناخن های بنفش 
 ـو کبود ممکن است نشانه ای از بیماری  یا آبی رنگ   ـ رنگ 
موسوم به رینود باشد. در این بیماری عروق خونی ناگهان دچار 
اسپاسم و گرفتگی می شوند و این، جریان خون انگشت ها را 
کاهش می دهد که این عامل بی حسی و گزگز نوک انگشتان 
است. این حالت باعث بروز علائم کمبود خون در نوک انگشتان 
دست، ناخن ها و کبود رنگ شدن آن ها می شود. دکتر مارتینز 
در مورد این بیماری توضیحات بیشتری می دهد: »در برخی 
جوامع حتی حدود ۵ تا ۰۱ درصد مردم از این سندرم رنج می 
برند. این بیماری در زنان شایع تر است و معمولا در فصول سرد 
و به وسیله سرما حالت آن شروع می شود؛ یعنی سرما جرقه 
بروز آن را می زند. البته دیده شده است استرس و اضطراب 
هم می تواند شروع کننده آن باشد. سندرم رینود یک بیماری 

مزمن است اما نباید نگران شوید، زیرا این بیماری حالت وخیمی 
ایجاد نمی کند. البته اگر بی حسی و گزگز انگشتان شما برای 
بیشتر از یک ساعت باقی ماند، در این حالت قاعدتا انگشتان 
شما با اختلال مشخص جریان خون روبه رو هستند و کاملا تغییر 
حالت می یابند. آن وقت باید بدانید، با یک حالت اورژانس روبه 
رو هستید و باید سریعا به یک مرکز درمانی مجهز مراجعه کنید.
افرادی که مبتلا به سندرم رینود هستند، باید مصرف سیگار خود 
را کاملا ترک کرده و سعی کنند مصرف کافئین خود را بکاهند. 
هم نیکوتین و هم کافئین تنگ کننده عروق هستند و بنابراین 
این حالت را تشدید خواهند کرد. در ضمن برخی پژوهش ها 
نشان داده است، ورزش منظم از شدت و وخامت این بیماری 

خواهد کاست.
 وقتی حلقه نامزدی تان در دست تان نمی رود

این به چه معنی است: اسنک های شور و پرنمک و سندرم پیش 
از قاعدگی می توانند باعث تورم انگشتان شوند اما اگر این دوره را 
پشت سر گذاشتید و مصرف نمک خودتان را هم محدود کردید 
و باز هم انگشترتان در انگشت حلقه تان جای نگرفت، شاید این 
ورم انگشتان ناشی از کم کاری تیروئید )هایپوتیرویسیم( باشد که 
این به آن معنا است که غده تیروئید شما به میزان کافی هورمون 
های خود را که برای تنظیم متابولیسم بدن و عملکرد مناسب 
بدن لازم هستند، ترشح نمی کند. مشکلات تیروئید می تواند 
متابولیسم کلی بدن را کاهش دهد و باعث افزایش وزن و تجمع 
آب در بدن شود. دکتر جنی کیم، متخصص غدد در دانشگاه 
کالیفرنیا در آمریکا می گوید اگر کم کاری تیروئید درمان نشود، 
می تواند علائمی مثل خستگی، کاهش میل جنسی و حتی 

مشکلات قلبی را موجب شود.
 وقتی انگشت اشاره تان بلندتر می شوند

انگشت اشاره کوچک این به چه معنی است: زنانی که انگشت 
اشاره آنها از انگشت حلقه آن ها کوچک تر است به احتمال 
بیشتری به بیماری های مفصلی و عضلانی مبتلا می شوند. در 
 ـکه می تواند  ضمن احتمال وجود تخمدان های پلی کیستیک 
 ـدر این گروه از زنان بیشتر  منجربه دردهای شکمی و نازایی شود 
است، اما خبر خوبی هم برای این گروه از زنان وجود دارد و آن 
هم این است که این گروه از زنان کمتر احتمال دارد به بیماری 
 ـعروقی مبتلا شوند. دکتر جان ماتینگ، نویسنده  های قلبی 
کتاب »نسبت میان انگشتان« می گوید: » بیشتر قرار گرفتن 
در معرض تستوسترون در زمان جنینی و در رحم مادر، باعث 
افزایش طول انگشت حلقه می شود که این به معنای سلامت 
بیشتر مفصلی و اسکلتی و احتمال بیشتر باروری است ولی در 
عین حال احتمال ابتلا به بیماری های قلبی عروقی را بیشتر 
می کند... اما اصلا و ابدا به صرف بزرگ تر و کوچک تر بودن 
انگشت اشاره یا انگشت حلقه خود نسبت به آن یکی فکر نکنید 
که حتما به برخی مشکلات دچار می شوید و از برخی مشکلات 

مصون هستید

یک نگاه به دستتان بیاندازید و بفهمید سالمید یا نه؟

عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با اشاره 
وجود  نشانه های  از  می تواند  سردرد  و  بینایی  کاهش  اینکه  به 
تومور در غده هیپوفیز باشد گفت: اغلب این تومورها خوش خیم 

هستند.
نادر اکبری دیلمقانی  در ارتباط با تومور غده هیپوفیز، اظهار 
داشت: در این کنگره نحوه جراحی بهتر این بیماری و تکنیک های 

و  قرار می گیرد  و گفت وگو  قاعده جمجمه مورد بحث  بازسازی 
جدیدترین دستاوردها در این زمینه مورد بحث و گفت وگو قرار 

می گیرد. 
وی افزود: بیمارستان لقمان حکیم زیرمجموعه دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی بوده و در واقع یک بیمارستان دولتی به 
ناحیه  از  قاعده جمجمه  پیشرفته  که جراحی های  رفته  شمار 

هیپوفیزدر آن انجام می گیرد.  عضو هیات علمی دانشگاه علوم 
هیپوفیز  غده  بیماری های  داد:  ادامه  بهشتی  شهید  پزشکی 
تقسیم بندی های مختلفی داشته ولی شایع ترین آن ها تومورهای 
داخل غده هیپوفیز است که اغلب خوش خیم هستند و این غده 
در واقع اصلی ترین غده متشرح در بدن بشمار می رود و بسیاری از 

سیستم ها را در  انسان کنترل می کند. 

وی ادامه داد: وجود این تومور در غده هیپوفیز می تواند سبب 
اختلال در عملکرد آن، سایش عملکرد غده هیپوفیز و گاهی باعث 
فشار به ساختمان های مجاور آن مانند سیستم بینایی می شود که 

با کاهش بینایی و سردرد همراه خواهد بود. 
وی بیان داشت: علت ابتلا به این بیماری ناشناخته است ولی 

گاهی بیماری های سندرمی می تواند دلیل آن باشد. 

عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی:
کاهش بینایی و سردرد از نشانه های تومور غده هیپوفیز است

 

پژوهشگران آمریکایی، نوعی بانداژ الکتریکی ابداع کرده اند که می تواند زخم را زودتر 
از حد معمول درمان کند.

به درمان  الکتریکی می توانند  از گیزمگ، جریان های  نقل  به  و  ایسنا  به گزارش 
زخم های قدیمی کمک کنند اما واحدهای الکتروتراپی که اکنون وجود دارند، بسیار 

سنگین و پیچیده هستند؛ در نتیجه دانشمندان برای حل این مشکل، نوعی بانداژ 
الکتریکی ابداع کرده اند که نیروی آن از حرکت بدن تامین می شود.

 )UW("این بانداژ که توسط گروهی از پژوهشگران "دانشگاه ویسکانسین-مدیسن
آمریکا ابداع شده، اجزای الکترونیکی موسوم به "نانوژنراتور" را در بر دارد که می توانند 

حرکات قفسه سینه فرد را هنگام تنفس ثبت کنند.
این فرآیند، به تولید پالس های الکتریکی با شدت کم می انجامد که از باند نشات 
می گیرند و به الکترود درون باند می رسند. این فرآیند در مرحله بعد به بافت مجروح 

می رسد.
این بانداژ در آزمایش روی موش ها توانست زخم های پوستی عمیق که ترمیم آنها 

معمولا ۱۲ روز زمان می برد، در طول سه روز درمان کند.
بررسی های صورت  گرفته نشان داد پالس های این بانداژ، برخلاف جریان شدیدی 
که از ابزار الکتروتراپی منتقل می شود، هیچ خطری به همراه ندارد و به بافت، آسیب 
نمی زند. به علاوه این جریان ملایم، بهتر می تواند سلول های فیبروبلاست پوست را به 

آماده شدن و تولید مایع زیست شیمی مورد نیاز برای رشد بافت، تشویق کند.
دانشمندان در حال حاضرش، نقش پالس های الکتریکی را در درمان زخم ها بررسی 
می کنند. آنها قصد دارند این فناوری را روی خوک ها آزمایش کنند و نانوژنراتورها را برای 

به دست آوردن انرژی از حرکات بدن تنظیم کنند.

استفاده از دوچرخه برای حمل بار به صورت محدود 
پدیده تازه ای نیست اما یک مهندس خلاق آلمانی با 
افزودن سازه ای خاص به یک دوچرخه برقی توانایی 

حمل بار آن را افزایش داده است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، این 
دوچرخه که Convercycle نام دارد، از نظر ظاهری 
و امکانات یک محصول استاندارد محسوب می شود. 
اما بخش میانی آن به صورت تاشو طراحی شده است.

به  نیاز  که  زمان  هر  سوار  دوچرخه  فرد  بنابراین 
استفاده از آن برای حمل بار داشته باشد می تواند سازه 
میانی که مابین چرخ های عقب و جلوی دوچرخه 
قرار دارد را باز کند و از آن در قالب یک وسیله باربری 

استفاده کند.
برای  میانی  های  سازه  کردن  بسته  و  باز  فرایند 
انجام  ثانیه  سه  عرض  در  و  سرعت  به  بار  قراردادن 
می شود و از این طریق می توان ۶۰ کیلوگرم بار را با 
دوچرخه حمل کرد. این در حالی است که وزن خود 
این دوچرخه از ۲۸ کیلوگرم فراتر نمی رود. پهنای این 
دوچرخه نیز در بخش نشیمن گاه از ۴۳ سانتیمتر فراتر 

نمی رود.
از جمله دیگر مزایای این دوچرخه برقی می توان 
به چرخ های ۲۸ اینچی، ترمزهای دیسکی، سیستم 
تعلیق و کشش ۵مرحله ای برای تنظیم سرعت در 
۵ حالت و یک موتور ۲۵۰ واتی اشاره کرد. حداکثر 

در ساعت می  کیلومتر  به ۲۵  این دوچرخه  سرعت 
فروش  برای  زودی  به  که  دوچرخه  این  قیمت  رسد. 

عرضه می شود ۱۰۷۴ دلار است.

یک شرکت خودروسازی ربات انسان نمایی در ابعاد واقعی ساخته که با کمک شبکه 
اینترنت »۵جی« و یک اپراتور انسانی از راه دور کنترل می شود.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از دیلی میل، تویوتا از آخرین نسخه ربات انسان نمای 
T-HR۳۱ رونمایی کرده است. اپراتورهای انسانی در این شرکت توانسته اند به طور موفقیت 
آمیز یک ربات در اندازه واقعی انسان را از راه دور و به وسیله شبکه اینترنت ۵G کنترل کنند. 
تویوتا امیدوار است در آینده سیستم های رباتیکی بسازد که می توانند همراه انسان ها در 
خانه و محیط های دیگر مانند موسسات خدمات درمانی، فعالیت کنند. تویوتا این فناوری را 
هفته آتی نمایش می دهد. شرکت مذکور برای نخستین بار نسل سوم ربات های انسان نمای 
خود را سال گذشته رونمایی کرد. ربات مذکور می تواند عملیات اپراتور انسانی را تقلید کند 
و به این ترتیب قادر است هر کاری مانند فشار دادن بادکنک بدون ترکاندن آن تا حفظ تعادل 
 Master روی یک پا را انجام دهد. به گفته تویوتا این سیستم به یک کنترل از راه دور به نام
Maneuvering System مجهز است که از حسگرهای مختلف برای ارتباط مستقیم حرکات 
فیزیکی با ربات استفاده می کند.مبدعان ربات معتقدند این روند به افراد در خانه، بیمارستان 
یا حتی در فضا کمک می کند.  سیستم کنترلMaster Maneuvering System در حقیقت 
یک صندلی بزرگ مجهز به بازوهای متحرک و حسگرهای مختلف است. این ربات مجهز به 

۲۹ ماژول موتور سروو است تا بتواند حرکات متمایز بخش های بدن را بسازد.

از  خاصی  نوع  شناسایی  به  موفق  چینی  محققان   

نوزادان خود  به  اند که جنس مونث آن  عنکبوت شده 
شیر می دهد تا آنها از تغذیه ای مناسب در ابتدای تولد 

برخوردار باشند.
شیر یادشده از کیفیت بسیار بالایی برخوردار است و 
میزان پروتئین موجود در آن چهار برابر میزان پروتئینی 

است که معمولا در شیر گاو یافت می شود.
محققان می گویند شکل گیری این قابلیت در بدن 
از کمبودهای غذایی در  ناشی  یادشده  عنکبوت های 

محیط زندگی آنها بوده و گونه های قبلی آنها از چنین 
توانایی و قابلیتی برخوردار نبوده اند. عنکبوت یادشده که 
Toxeus magnus نام دارد، با ایجاد آشیانه ای خاص برای 
نوزادانش آنها را از شیر خود تغذیه می کند. این در حالی 
است که اکثر گونه های مختلف عنکبوت ها برای رشد 
نوزادانشان مواد غذایی مختلفی را شکار کرده و در اختیار 
آنها قرار می دهند. این شیر از حفره هایی که در درون 
عضلات شکم عنکبوت های مذکور قرار دارد به بیرون 
تراوش می کند. نکته جالب آنکه مادر می تواند این شیر 
را در قالب قطره هایی در داخل آشیانه خود ذخیره کند 

تا نوزادان در زمان عدم حضور وی نیز برای تغذیه از آنها 
استفاده کنند. یافته مهم دیگر آنکه زمانی که دانشمندان 
مانع از تغذیه برخی نوزادان از شیر عنکبوت مادر شدند، 
آنها به سرعت مردند که این امر نشاندهنده وابستگی 
کامل نوزادان به این شیر است و لذا نمی توان آن را یک 
ماده تغذیه ای کمکی در نظر گرفت. نوزادان عنکبوت تا 
۲۰ روز به طور کامل به این شیر وابسته هستند و بعد از 
گذشت ۴۰ روز نیاز آنها به این منبع تغذیه برطرف شده و 
قادر به رفع نیازهای تغذیه ای خود به شیوه های دیگری 

هستند.

ترمیم سریع زخم با بانداژ الکتریکی

دوچرخه برقی که کش می آید و بار می برد

ربات انسان نمایی که از راه دور کنترل می شود

شناسایی عنکبوتی که به نوزادش شیر می دهد

فناوری 5G جایگزین وای -فای می شود
از   گزارش ها نشان می دهد برخی 
شرکت ها به دنبال کنار گذاشتن شبکه 
 ۵G وای -فای و جایگزین کردن شبکه

به جای آن هستند.
به گزارش ایسنا و به نقل از انگجت، 
مهم نیست که وای -فای چقدر زندگی 
ما را تغییر داده است، چون می تواند به 
دلیل پراکندگی، غیرقابل اعتماد بودن 
و امنیت پایین، بسیار آزار دهنده باشد.

برای  می تواند  فناوری  این 
قابل  ارتباطات  به  که  شرکت هایی 
نیاز  خود  دستگاه های  برای  اعتماد 

دارند، دردسر سازتر نیز بشود.  
بنابراین، برخی از شرکت ها به دنبال یک روش جدیدتر برای متصل نگه داشتن 
تجهیزات و کارمندان خود هستند که چیزی نیست جز شبکه جدید و در حال توسعه 

.۵G
در بسیاری از کشورها اینترنت موبایل در حال حاضر سریع تر از وای فای است و انتقال 

به ۵G باعث خواهد شد که اتصالات حتی سریع تر هم شود.
تاخیر کم، انعطاف پذیری، امنیت قوی و اولویت بندی داده ها از مواردی است که باعث 

شده ۵G یک پیشنهاد جذاب باشد.
گزارش ها نشان می دهد شرکت خودروسازی آئودی از جمله شرکت هایی است که در 
 ۵G فکر راه اندازی شبکه های خصوصی برای خودروهای خود است و در حال آزمایش
است. اگر این آزمایش ها موفقیت آمیز باشد، ممکن است آئودی ۵G را به طور کامل 

جایگزین شبکه های وای فای کند.
به نظر می رسد بی .ام .و، دایملر و فولکس واگن نیز به ۵G علاقه مند شده اند. همچنین 
شرکت های خدمات و حمل و نقل، همراه با شرکت های تولیدی، شرکت های نفت، گاز و 

شیمیایی بر طبق گزارش ها، به این فناوری متمایل شده اند.
شواهد حاکی از آن است که شرکت های آلمانی به طور ویژه به این موضوع علاقه مند 
هستند، زیرا انتظار می رود انتقال به شبکه ۵G، به عنوان یک بخش از یک طرح ملی 
به نام "Industrie ۴.۰" انجام شود که به آنها کمک می کند در زمینه تولید صنعتی در 
خط مقدم پیشرفت بمانند. شبکه های خصوصی ۵G به احتمال زیاد به تولیدکنندگان 
تجهیزات و شرکت های مختلف کمک می کند. یک شرکت تحقیقاتی تخمین می زند که 

این بازار در طول ۱۰ سال، ۳۵۶ میلیارد دلار درآمد خواهد داشت.
برای  کننده ای  محدود  عامل  است  ممکن  مدت،  کوتاه  در  خصوص  به  هزینه ها 
شرکت های کوچک تر که علاقه مند به ۵G هستند، باشد. اما تحقیقات نشان می دهد 

این فناوری در بلند مدت بسیار به صرفه و سودآور است.
اپراتورهای آمریکایی توسعه زیرساخت و راه اندازی عمومی شبکه ۵G را از سال جاری 

شروع کرده اند و انتظار می رود این فناوری در سال ۲۰۲۰ در دسترس عموم قرار گیرد.

توسط محققان انگلیسی؛

راز لگد انداختن جنین در رحم مادر کشف شد
 محققان با اندازه گیری امواج مغزی چند جنین راز لگدانداختن های مکرر آنها 
را کشف کرده اند و معتقدند هدف آنها از این کار شناسایی و درک ابعاد مختلف بدن 
خودشان است.  انجام این بررسی به پزشکان کمک می کند تا بتوانند از روش های 
بهتری برای بررسی وضعیت بدن نوزادان نارس استفاده کنند. پژوهش یادشده توسط 
دانشمندان انگلیسی انجام شده و برای انجام آن حرکات بدنی و به خصوص لگدانداختن 
های جنین های گوناگون با استفاده از روشی موسوم به الکتروانسفالوگرافی مورد بررسی 
قرار گرفت. در این روش فعالیت الکتریکی بخش های مختلف مغز اندازه گیری شده و 

این فعالیت ها بر روی کاغذ ثبت می شوند.
جنین های یادشده بین ۳۱ تا ۴۲ هفته سن داشته اند و تحقیق یادشده ثابت کرده 
هر بار که یکی از آنها دست خود را تکان می داده الگویی از امواج مغزی سریع در نیمکره 
سمت چپ مغز آن تولید می شده است. تکرار این حرکات به پزشکان امکان می دهد تا 
نقشه ای از وضعیت بدن جنین ترسیم کنند و از میزان رشد و سلامت آن مطمئن شوند. 
جنین هم با حرکاتی از این دست برای شناسایی و درک اجزای مختلف بدن خود اقدام 
می کرده است. همین الگو در مورد لگدانداختن های نوزادان نیز وجود دارد و ظاهرا 
جنین برخی حیوانات مانند موش هم از همین روش برای شناسایی جسم خود استفاده 
می کند. تحقیقات تازه حاکیست امواج مغزی یادشده در نوزادانی که به صورت بسیار 
نورس متولد می شوند بسیار قوی تر است و روال طبیعی آن است که انتشار این امواج در 

آستانه تولد نوزاد متوقف شوند.
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گزارش: معصومه نیکنام 
هیچ  که  است  همراه  تلفن  با  صحبت  گرم  چنان 
توجهی به اطراف ندارد، در حین صحبت گاه عصبانی 
به  تلفن همراه  آن،  گاه می خندد. یک  و  می شود 
می شود هاج  کشیده  از دستش  باد  و  برق  سرعت 
و واج به اطراف نگاه می کند، دو جوانی را سوار بر 
نگاهش دور می  زاویه  از  بیند که  موتورسیکلت می 

شوند...
آن قدر همه چیز سریع در یک لحظه اتفاق افتاد که 
فرصت نکرد تا گوشی را کمی محکم تر در دستش 
نمی  لحظه  آن  در  عصبانی،  و  بود  شوکه  بگیرد، 
دانست چه باید بکند، موتوری بگیرد و به دنبال راکبان 
موتورسیکلت برود، به کلانتری برود و شکایت کند، یا 
بی خیال دردسرهای شکایت و گوشی تلفن همراهش 

شود.
شاید این اتفاق تلخ برای خیلی از ما افتاده باشد، 
سارقانی که از غفلت و بی توجهی طعمه ها استفاده 
کرده، اموال آنها را به سرقت برده اند. این مردم فقط 
از  سرقت  چند  هر  شوند،  نمی  پیاده  عابران  شامل 
عابران به اصطلاح سر به هوا، راحت از سایر اقشار 
است، در واقع این دسته از افراد طعمه های سارقان 
را تشکیل می دهند، اما سارقان دامنه فعالیت خود را 
به یک قشر خاص محدود نمی کنند چرا که دیده شده 
است که از داخل مغازه، خودرو، مترو و غیره به سرقت 

اقدام کرده اند.
سرقت برای سارقان تلفن همراه و کیف های دستی 
اگر سهل انگاری و حواسپرتی ما نباشد چندان هم 

راحت نیست.
پلیس می گوید: سه مولفه، سرعت، فرصت و سهولت 
در بروز سرقت به ویژه سرقت های خرد مهم است اما 
وقتی عرصه در این سه مولفه برای سارقان تنگ شود، 
به ندرت سرقت های آنها با موفقیت همراه خواهد 
بود بر این اساس سرقت تلفن همراه از فردی که هیچ 
توجهی به اطراف خود ندارد و در کوچه و خیابان های 
خلوت به راحتی با تلفن همراهش صحبت می کند، 

بسیار سهل و آسان است.
* سارقان جسورتر می شوند

اگر صحبت های مالباختگان را شنیده باشیم، این 
مالباختگان ممکن است، عزیزان، دوستان و آشنایان 
ما باشند، گفته اند که متوجه اطرافم نبودم، ذهنم 

درگیر بود و ...
از آنجایی که مسیر ردیابی گوشی و شناسایی سارقان 
مالباختگان  از  برخی  و وقت گیر است  نیز طولانی 
این  درگیر  دهند  می  ترجیح  و  گذشته  خود  مال  از 
مسیرهای طولانی و به گفته خودشان بی نتیجه نشوند 
به همین دلیل است که سارقان بدون هیچ ترس و 
واهمه ای هر روز جسورتر می شوند و دست به سرقت 

می زنند. 
باید فرصت سرقت را برای سارقان بسوزانیم. سوزاندن 
این فرصت برای هر یک از ما نیز کار ساده ای است. 
سارقان با عکس العمل بالایی به هدف خود می رسند 
کنیم،  می  فراهم  سارقان  برای  را  شرایط  وقتی  اما 
مقوله سهولت به میان می آید و این دو مولفه فرصت 
و سهولت، سبب عکس العمل سریع آنها و در نتیجه 

سرعت می شود.
توسعه  با  همراه  تلفن  گوشی  که  شرایطی  در 
تکنولوژی، پیشرفته تر و در عین حال گران تر شده 
در  که  طلبد  می  شرایط  این  اساس  این  بر  است، 
که  چرا  باشیم  داشته  را  دقت  نهایت  آن  نگهداری 
همواره با توسعه تکنولوژی جرایم این حوزه ها نیز رنگ 
و بوی دیگری می گیرد و به طبع آن شیوه های انجام 

جریئم نیز تغییر می کند. 
در بین انواع سرقت ها از سرقت های خرد گرفته تا به 
اصطلاح پلیس، سرقت های »مهمه« که شامل سرقت 
از منزل، بانک، اماکن و وسایل نقلیه می شود، سرقت 
های خرد بسیار اتفاق می افتد. سرقت تلفن همراه 
در این دسته قرار می گیرد. از آنجایی که این روزها با 
توسعه تکنولوژی هر روز یک مدل گوشی پیشرفته و 
گران وارد بازار می شود، نباید دور از ذهن دانست که 
سرقت گوشی ها همراه کمتر شود بلکه شاید هر روز 
شمار این نوع سرقت ها افزایش یابد زیرا یکی از راحت 
ترین سرقت ها به شمار می رود و به هر میزان پلیس 
نظارت خود را بیشتر کند، فایده ای نخواهد داشت چرا 
که هر شهروندی باید پلیس خود باشد و در این زمینه 

اقدامات پیشگیرانه را مد نظر قرار دهد.
با نگاهی اجمالی به سرقت هایی از جنس خرد، 
مثل سرقت گوشی همراه، پی خواهیم برد که عمدتا 
سارقان از بی دقتی مالباخته استفاده کرده و برای 
سرقت اقدام می کنند. گاه دانستن شیوه های سارقان 
شهروندان را آگاه تر می کند تا نسبت به نگهداری از 
نظر  باید در  اما  باشند  نظر داشته  اموال خود دقت 
داشته باشیم که سارقان عمدتا به صورت تیمی اقدام 
می کنند بر این اساس در صورتی که قصد سرقت از 
اموال شما را دارند در برابر آنها مقاومت نکنید تا دچار 

آسیب نشوید.
دانش  شهریه  پرداخت  پوشش  در  سرقت   *

آموزی
یکی از پرونده های جالب پلیس در رابطه با سرقت 
گوشی تلفن همراه و تبلت در رابطه با پرونده سارق 
با ترفندی خاص به  سابقه داری در تهران است که 
ادعای  با  سارق  این  است.  کرده  می  اقدام  سرقت 
پرداخت وجه شهریه فرزندش وارد دبیرستان شده پس 
از 45 دقیقه توقف در مدرسه با سرقت لپ تاپ و تلفن 
همراه از آنجا خارج می شد. البته این سارق تحت 
عنوان پیک موتوری به دفاتر نمایندگی بیمه، مراکز 
درمانی )دندانپزشکی، مطب پزشک(، مراکز آموزشی 
و شرکت های خصوصی نیز مراجعه کرده در یک لحظه 
با استفاده از غفلت مالباختگان اقدام به انجام سرقت 

های خود می کرده است.
این سارق که با شیوه » کش روی « به سرقت گوشی 
های تلفن همراه اقدام کرده بود، پرونده های متعددی 
در خصوص شکایت از متهم در مراجع مختلف قضایی 

داشت که در نهایت در دام پلیس افتاد.
* دستگیری سارق موبایل رانندگان تاکسی های 

اینترنتی
چندی پیش پلیس از دستگیری دو مردی خبر داد 
که پس از پرداخت کرایه خودرو از طریق سامانه های 
اینترنتیبه سرقت گوشی تلفن همراه رانندگان اقدام 

می کردند.
متهمان اعتراف کردند که طی تماس با تاکسی های 
اینترنتی، در مناطق مختلف به عنوان مسافر، سوار 
خودروی مالباختگان می شدند و طی مسیر ضمن 
معرفی خود به عنوان افراد ناآشنا با خیابان ها، راننده 
را به حوالی بازار کشانده و پس از رسیدن به محل مورد 
نظر خود، بیشتر به شیوه قاپ زنی و در صورت نیاز 
با ضرب وشتم و تهدید با سلاح سرد اقدام به سرقت 
اموال با ارزش رانندگان از جمله پول نقد وگوشی های 

تلفن همراه آن ها می کرده اند.
* سرقت های تکراری

تلفن  سارقان  تکراری  بسیار  های  شیوه  از  یکی 
همراه، سرقت از داخل خودرو، آن هم زمانی است که 
در پشت چراغ قرمز ایستاده اید و شیشه های خودرو 

پایین است. 
توصیه می شود در حین رانندگی شیشه های عقب 
و حتی جلوی خودرو را در حین توقف به ویژه هنگام 
توقف در پشت چراغ قرمز، بالا ببرید چرا که سارقان که 
عموما راکب موتورسیکلت هستند با سرعت به سرقت 
اموال داخل خودرو که در دسترس است، اقدام می 

کنند.
* افزایش سرقت های خرد 

سرهنگ رضا موذن، معاون مبارزه با سرقت پلیس 
آگاهی ناجا در گفت و گو با خبرنگار انتظامی ایرنا 
افزود: در هشت ماه امسال میزان سرقت های مهمه 
کاهش و در مقابل میزان سرقت های خرد افزایش 

یافته است.
وی ادامه داد: سرقت های مهم در هشت ماه امسال 
حدود 40 درصد کاهش یافته است و میزان کشفیات 
تفاوتی  گذشته  های  سال  به  نسبت  حوزه  این  در 

نداشته است.
سرهنگ موذن به افزایش آمار سرقت های خرد اشاره 
ای نکرد و افزود: میزان کشفیات در این حوزه نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته به دلیل بی دقتی مردم در 

حفظ اموال خود کاهش یافته است.
به گفته وی سرقت های مهم شامل 10 آیتم از جمله 
سرقت بانک، منزل، خودرو، طلافروشی، محموله و 
غیره است و سرقت های خرد شامل سرقت محتویات 
داخل خودرو، جیب بری، کش زنی و غیره است اما 
از نظر پلیس سرقت تلفن همراه که گاه با خشونت 
همراه است جزء سرقت های مهمه به شمار می رود 
که برخورد با این دسته از جرایم متفاوت از جرائم خرد 

است.
* مقاومت نکنید

وی در توضیح این مطلب افزود: به عنوان مثال از 
نظر پلیس وقتی از فرد خردسال و کهنسالی سرقت 
می شود از آن جایی که توانایی دفاع از خود را ندارد 
این نوع سرقت جزو سرقت های مهه به شمار می رو.د 
بر این اساس در برخی جرایم تعریف ما از انواع سرقت 
ها با قانون متفاوت است اما در اغلب موارد با قانون 

همخوانی داریم.
موذن، در راستای کاهش سرقت های خرد و مهم 
از شهروندان خواست تا هشدارهای پلیسی را جدی 
بگیرند. به ویژه در زمینه سرقت هایی مثل تلفن همراه 
متوجه اطراف خود باشند و با ری بینی به اطراف خود 
بنگرند تا بتوانند واکنس سریع از خود نشان دهند هر 
چند در برخی موارد سارقان از سلاح سرد استفاده 
می کنند که باید در این شرایط به هیچ عنوان مقاومت 
نکرده و گزارش سرقت را به نزدیکترین کلانتری محل 

وقوع جرم، اطلاع دهند.
سرهنگ موذن اضافه کرد: بخشی از سرقت های 
خرد را به پلیس پیشگیری واگذار کرده ایم مثل کیف 
زنی و کش زنی که لازم است برای کاهش این سرقت 

ها در حوزه پیشگیری اقداماتی انجام شود.
وی تاکید کرد: باید مسیر ارتکاب سرقت را پرمخاطره 
کنید، اکثر سارقان بالقوه کاملا عقلانی اقدام کرده، 
موازنه سود  با  به هدف خود )سرقت(  رسیدن  برای 
و زیان، بررسی موقعیت ها و فرصت ها، از روش ها و 

شیوه های آسان و کم خطر استفاده می کنند. 
وی می افزاید: در این راستا افراد می توانند برای 
تغییر موقعیت های خاص که ارتکاب جرم در آن زیاد 
است با دشوار و پرخطر کردن و یا جاذبه زدایی، سارقان 
بالقوه را از ارتکاب سرقت منصرف کنند و آنان را مجبور 
به پذیرش این واقعیت کرده که منافع عدم ارتکاب جرم 

سرقت در وضعیت جدید، از ارتکاب آن بیشتر است. 
سه  به  ناجا  آگاهی  پلیس  سرقت  با  مبارزه  معاون 
عامل ضروری برای ارتکاب سرقت اشاره کرده و می 
گوید: فرد دارای انگیزه )سارق بالقوه( که زمینه ارتکاب 
سرقت را داشته باشد و سپس بزه دیده بالقوه با بی 
مبالاتی، تحریک و در نهایت محیط پیرامونی زمینه 
و شرایط را برای ارتکاب یا عدم انجام این جرم را برای 

مجرم فراهم می کند. 
به گزارش ایرنا ،به گفته سرهنگ موذن، در راستای 
کاهش اقدام به سرقت و ایجاد فرصت های موجود 
بایستی  ارتکاب جرم  نامساعد کردن مقدمات  نیز  و 
اقدامات پیشگیرانه حول سه محور مجرم، بزه دیده 

بالقوه و محیط پیرامونی انجام شود. 
پیشگیری  برای  اینکه  بیان  با  انتظامی  مقام  این 
وضعی از جرم سرقت باید به دنبال کاهش فرصت های 
جرم بود، می گوید: دشوار کردن زمینه های ارتکاب 
سرقت، مبارزه قاطعانه با سرقت و افزایش دستگیری 
مجرمان،کاهش منافع حاصل از جرم و جاذبه زدایی 
ارتکاب سرقت بوده تا از این طریق در تصمیم گیری 

سارقان بالقوه سهیم باشیم.
* ردیابی گوشی های اندرویدی

را برای سارقان  باید فرصت و سرعت  اینکه  ضمن 

بسوزانیم باید سهولت در سرقت را نیز برای آنها ناممکن 
کنیم که این اقدام از طریق شناخت کاربرد و برنامه 
های گوشی های تلفن همراه ممکن است. نکته قابل 
تامل در مورد سرقت گوشی های هوشمند و اندرویدی 
این است که قابل ردیابی هستند ب راین اساس لازم 
است تا مالباختگان حتما موارد سرقت را اطلاع دهند 
زیرا ضمن ردیابی این گوشی ها، محل های سرقت 
برای  ها  محل  گونه  این  و  شناسایی  پلیس  توسط 

سارقان ناامن می شود.
* پیشگیری از دریافت اطلاعات گوشی همراه در 

صورت سرقت
یکی از نگرانی های مالباختگان، انتشار اطلاعات 
گوشی های همراه است، سوال این است، چه اقدامی 
باید انجام داد که سارق با سرقت گوشی تلفن همراه، 
به اطلاعات آن دست نیابد تا بعد از سرقت اقدام به 

اخاذی کند.
پلیس فتا در این زمینه توصیه هایی دارد: 

* رمزگذاری گوشی های همراه
پلیس فتا به استفاده کنندگان گوشی تلفن های 
همراه به ویژه گوشی های هوشمند، توصیه می کند تا 
سیستم عاملی انتخاب کنند که رمزگذاری را پشتیبانی 

کند.
برابر  در  کاربر  موبایل  روی  داده های ذخیره شده 
پیشرفته ترین هکرها نیز تا حد بالایی محافظت می 
شود چرا که بدون رمزگذاری ممکن است فردی بتواند 
داده های موجود روی دستگاه را حتی بدون در اختیار 
بازیابی کند.براین اساس  یا کلمه عبور  داشتن پین 
توصیه می شود تا افراد برای گوشی خود یک پین یا 

کلمه عبور انتخاب کنند.
* از بین بردن خودکار اطلاعات گوشی همراه

پلیس فتا توصیه کرده است که کاربران برنامه از بین 
فعال  را  خود  همراه  گوشی  اطلاعات  خودکار  بردن 
کنند چرا که اغلب سیستم عامل های موبایل، حذف 
بار تلاش  از چند  را پس  خودکار اطلاعات دستگاه 
ناموفق برای وارد کردن کلمه عبور، پشتیبانی می کنند 
البته این کار در صورتی که رمزگذاری توسط دستگاه 
پشتیبانی نشده باشد، بسیار ارزشمند است، اما برای 
دستگاه هایی که از رمزگذاری بهره می برند نیز می 

تواند مفید باشد.
* مدیریت از راه دور را فعال کنید

پیش از آنکه گوشی یا دستگاه موبایل کاربر گم شود 
یا به سرقت رود، باید راهکار ردیابی و مدیریت از راه 
دور برای آن تنظیم شود. اغلب این راهکارها به کاربر 
اجازه می دهد که موقعیت دستگاه را روی یک نقشه 
باعث می شود که هشدارهای  این  و  مشاهده کند 
با  و  ارسال  پیدا کردن گوشی  به  برای کمک  صوتی 
به دیگران می گوید که  پیغام تصویری  نمایش یک 
راهکارها  این  بازگردانند.  کاربر  به  را  گوشی  چگونه 
همچنین به کاربران اجازه می دهد که از راه دور موبایل 
خود را قفل یا داده های آن را پیش از دستیابی دیگران 

به آن، پاک کنند.
* داشتن نسخه پشتیبان

فناوری های نوین با وجود داشتن مزیت های بی 
شمار، همیشه قابل اطمینان نیستند؛ شاید برای شما 
هم این موضوع اتفاق افتاده باشد که تمام اطلاعات 
ذخیره شده روی تلفن همراه خود را به دلایل مختلف 
اعم از گم شدن تلفن یا خراب شدن آن از دست داده 

باشید.
کاربر حرفه ای از تمام اطلاعات تلفن همراه خود 
یک نسخه پشتیبان دارد انواع نرم افزارهای گرفتن بک 
آپ یا نسخه پشتیبان در اینترنت وجود دارد. همچنین 
بعضی از شرکت های تلفن همراه برای گرفتن نسخه 
برای  سایتشان  در  را  افزاری  نرم  اطلاعات  پشتیبان 

دانلود قرار می دهند.
بهتر است پیام های ناشناس یا ایمیل های نامطلوبی 
دارای لینکی درج شده را مورد استفاده قرار ندهید زیرا 
در بیشتر مواقع، مخربان با ارسال یک اکسپلوت و کد 
مخرب می توانند اسمارت فون و یا تبلت شما را تحت 
کنترل در بیاورند و این بدان دلیل است که شما ایمیل 

حاوی لینک را مورد استفاده قرار داده اید.
* اپلیکیشن متفرقه قدغن

اگر به بازی یا اپلیکیشن احتیاج دارید سعی کنید 
آن ها را از منابع معتبر دریافت کنید چرا که برخی از 
همین اپلیکیشن ها و بازی ها می توانند آغشته به کد 
های مخربی باشند که باعث بروز مشکلاتی حاد می 

شوند.
تلفن هوشمند خود  با  به عکاسی  اگر علاقه مند 
هستید و نمی خواهید که اطلاعات موقعیتی و برخی 
دیگر از اطلاعات شخصی شما منتشر شود کافی است 
گزینه های مربوط به GPS Camera را غیر فعال کنید.
بلوتوث و وای فای خود را در مراکز شلوغ خاموش نگه 
دارید چرا که امروزه بدون آنکه شما متوجه امری شوید، 
می توانند به تلفن شما نفوذ کنند و اطلاعات شما را 
به سرقت ببرند البته اگر شما به هردلیلی نمی خواهید 
بلوتوث یا وای فای خود را خاموش کنید بهتر است از 
گزینه »عدم نمایش به دیگران« یا »حالت امن« یا گزینه 
های مشابه موجود در بخش امنیتی تنظیمات دستگاه 

استفاده کنید.
با افزایش روز افزون استفاده از تلفن های هوشمند 
همواره تعداد ویروس ها که برای این نوع دستگاه ها 
و سیستم عامل های موجود رو به افزایش است برای 
حفظ امنیت گجت خود شما به یک مسئول امنیتی یا 

همان آنتی ویروس ها نیاز دارید.
توجه داشته باشد که فقط نصب یک آنتی ویروس 
خوب جلوی ویروس ها را نمی تواند بگیرد و شما باید 

همواره آنتی ویروس خود را بروز نگه دارید.
همه روزه تعداد زیادی از حفره های امنیتی سیستم 
ها  اپلیکشین  و  هوشمند  های  گوشی  های  عامل 
شناسایی می شوند و نفوذگران در صدد استفاده از 
این نوع حفره ها هستند؛ بهتر است برای حفظ امنیت 
دستگاه خود همیشه از آخرین نسخه سیسیتم عامل 

و اپلیکیشن ها استفاده کنید و آنها را به روز نگه دارید.
و سایت  معتبر  منابع  از  را  روزرسانی های خود  به 

اصلی گجت خود دریافت کنید.
همچنین باید امور بانکی خود را از طریق نرم افزار 
های بانکی مخصوص شعب خود انجام دهید، انجام 
مرورگر ها یک  توسط  تلفن هوشمند  با  بانکی  امور 
اشتباه بسیار بزرگ است چرا که اطلاعات در حافظه 
ذخیره شده یا برای شرکت سازنده مرورگر ارسال می 
شود. شاید رعایت این نکات بسیار پیش پا افتاده یا 
خیلی دور از ذهن باشند اما باید دانست که امنیت 
تا  نکات  این  رعایت  و  نیست  100درصد  گاه  هیچ 
حدودی به امنیت اطلاعات گوشی های هوشمند، 
حال  در  تکنولوژی  که  دنیایی  در  کند.  می  کمک 
گسترش است و ابزارها نیز به همان نسبت توسعه می 
یابد، لازم است تا هماهنگ با این تکنولوژی حرکت 
کنیم و از آن عقب نمانیم؛ لازمه زندگی در دنیای امروز 
بالا بردن آگاهی و نحوه محافظت از خود و خانواده در 
برابر خطراتی است که ما را در این فضا، تهدید می کند 
چرا که بسیاری از کارشناسان بر این باورند که فناوری، 
مزایای خاص خود را دارد و باید از آن عقب نمانیم؛ اما 
نباید از معایب و خطرات آن غفلت کنیم. غفلتی که 

گاهی قیمت آن از هم پاشیده شدن خانواده است.

معاون تهذیب و تربیت حوزه های علمیه:

دروس اخلاق در قم ساماندهی می شود
معاونت  این  فعالیت های  از  یکی  گفت:  علمیه  حوزه های  تربیت  و  تهذیب  معاون 

ساماندهی و اطلاع رسانی دروس اخلاق در قم است.
حجت الاسلام والمسلمین حمید ملکی در گفت و گویی در تشریح فعالیت های معاونت 
تهذیب و تربیت حوزه های علمیه عنوان کرد: از جمله فعالیت هایی که از سال قبل به 
صورت جدّی ترآغاز شده است، سازماندهی دروس اخلاق در قم بود که از مراجع و بزرگان 
حوزه درخواست کردیم و با توجه به دغدغه حضرات آیات عظام و اساتید برجسته ، شکل 
گیری دروس اخلاق را در سطح مراجع ارتقا دادیم و به طلاب معظم و معزز حوزه اطلاع 

رسانی شد تا در این دروس اخلاق شرکت کنند.
وی ادامه داد: به فرموده رهبر معظم انقلاب اسلامی ، مراجع، قله های رفیع حوزه های 
علمیه هستند، از این رو باید طلاب تا جایی که امکان دارد در محضر این بزرگان قرار بگیرند.
حجت الاسلام والمسلمین ملکی تصریح کرد: در حال حاضر دروس اخلاق آیات عظام 
مکارم شیرازی، سبحانی و جوادی آملی همچنین حضرات آیات مصباح یزدی، خرازی، 
استادی و شب زنده دار به طور رسمی و به صورت پویا و فعال دایر است و طلاب زیادی در 

این درس اخلاق ها شرکت می کنند.
وی بیان کرد: دروس اخلاق در سطح دیگری از سطوح شخصیت های حوزوی وجود 

دارد که فهرست درس اخلاق ها تهیه و در اختیار طلاب قرار می گیرد.
معاون تهذیب و تربیت حوزه های علمیه اظهارداشت: فعال کردن دروس اخلاق در 
مساجدی که پرجمعیت هستند یکی دیگر از اقدامات این معاونت می باشد از جمله بعضی 
مساجد پردیسان که درس اخلاق در آن فعال می باشد، برخی از دروس نیز از قبل فعال 

بودند که شناسایی شد و در اطلاعیه های بعدی به  اطلاع طلاب خواهد رسید.
دروس اخلاق باید مورد تائید مراجع و بزرگان حوزه باشند

وی بیان کرد: این نهضت ادامه خواهد داشت که اساتید اخلاقی که مورد تائید مراجع 
عظام و استوانه های علمی و بزرگان حوزه هستند، شناسایی و درس های اخلاق را دایر 

کنیم که این فضای معنوی و اخلاقی در حوزه ها بیش از پیش فعال شود.
حجت الاسلام والمسلمین ملکی در مورد معیار تشکیل دروس اخلاق خاطرنشان کرد: 
دروس اخلاق متکثر و متنوعی در حوزه ی علمیه قم وجود دارد اما تائید و عدم تائید درس 

و استاد مورد نظر ، دارای معیار مشخصی است.
وی گفت: تائید کلاس اخلاق و استاد آن توسط بزرگان حوزه انجام می شود ، اگر مورد 
تائید بزرگان حوزه باشد از نظر معاونت تهذیب نیز پذیرفته می شود و به صورت کتبی و 

شفاهی اعلام رسمی می گردد.
معاون تهذیب و تربیت حوزه های علمیه یادآور شد: اما درس های اخلاقی که بدنه حوزه 
به هر دلیلی آن را تائید نمی کند مورد قبول ما نیست و ما به طلاب جوان توصیه می کنیم 

در این درس اخلاق ها شرکت نکنند.
وی عنوان کرد: تجربیات تلخی از سالهای قبل داشته و داریم و افرادی تحت عنوان استاد 
اخلاق و صاحب کشف و کرامت جوان ها را جذب کردند و بحث مرید و مراد بازی را مطرح 
کرده و جوان ها را از مسیر صراط مستقیم خارج کردند. برای جلوگیری از اینگونه خطرها و 

انحراف ها بهترین معیار تایید دروس اخلاق توسط بزرگان حوزه است.
تائید دروس اخلاق توسط بزرگان حوزه مانع از تحریف جوانان می شود

حجت الاسلام والمسلمین ملکی تصریح کرد: تائید دروس اخلاق توسط بزرگان حوزه 
مانع از تحریف جوانان می شود . ما تاکید داریم جوانان در سه موضوع »فلسفه«، »کلام« و 

»اخلاق« وسواس بیشتری به خرج دهند.
وی خاطرنشان کرد: یک باور و منطقی در ساماندهی دروس اخلاق وجود دارد که "دفع 
ضرر محتمل عقلا واجب است" یعنی اگر احتمال دهیم درس اخلاقی که مورد تائید حوزه 
نیست، در آن انحراف و اشکالی وجود دارد چون مساله ، اخلاق و فکر و اندیشه است و 
محتمل آن بسیار بزرگ است، در این جا قاعده عقلی می گوید که این ضرر احتمالی واجب 
است که دفع شود، لذا دفع ضرر محتمل واجب است یعنی همین که احتمال دهیم که آیا 

این درس اخلاق ضرر دارد یا نه، نباید دراین درس شرکت کنیم.
وی اظهار کرد: بسیاری از افراد که در سالهای قبل گرفتار این گونه انحرافات شدند به 

واسطه این بود که این قاعده عقلی را رعایت نکرده و احتیاط نکردند.
*اساتید محترم بیان تذکرات اخلاقی ضمن درس را جدی بگیرند

معاون تهذیب و تربیت حوزه های علمیه با اشاره به برخی از تجربیات بزرگان گفت: باید 
تذکرات اخلاقی را از درس اخلاق جدا کنیم همه اساتید وظیفه دارند تذکرات اخلاقی را 
ضمن دروس بیان کنند چرا که خداوند سبحان فرموده است؛ »وذکر فان الذکری تنفع 
المؤمنین« تذکر دادن به نفع مومنان است، این خبر وحی و غیبی است و باید بدان ایمان 

داشته باشیم.
وی گفت: از این رو باید مجلس درس را تبدیل به کلاس تذکر کنیم تا غفلت سراغ ما 
نیاید، استاد در حوزه مانند معلم، مربی و همانند پدری دلسوز عمل کند. وقتی استاد با 
تذکرات گفتاری و رفتاری ، غفلت زدایی کرد، طلبه علاقه مند می شود معارف بیشتری 
را در امر اخلاق و خودسازی بشنود، لذا متقاضی درس اخلاق می شود و دروس اخلاق با 

شور و عشق بیشتری برگزار می گردد.
استاد ملکی ادامه داد: اما اگر استاد با رفتار و گفتارش غفلت زدایی نکند، مسئله برعکس 
می شود ، لذا از همه اساتید معظم تقاضای عاجزانه داریم به این مسئله بسیار مهم اهمیت 

داده و نسبت به آن نگاه جدّی تری داشته باشند.
حجت الاسلام والمسلمین ملکی یادآور شد: وقتی رفتار استاد ، پیامبر گونه شد، اثرش 
را به شاگردش منتقل می کند و شاگرد از این رفتار تاثیر می پذیرد.معاون تهذیب و تربیت 
حوزه های علمیه توضیح داد: از سال قبل شخصیت های اخلاقی استان ها را شناسایی 
کردیم و از مدیریت استانی تقاضا کرده ایم که با استفاده از این بزرگواران جلسات اخلاقی 
در شهرستانها پر رونق تر برگزار شود واین برنامه در استان ها شروع شده و امید است بر 

کیفیت و کمیت آن توجه خاص شود.

مسئول دبیرخانه کانون  های فرهنگی هنری مساجد استان قم :

محدودیتی برای تاسیس کانون های 
فرهنگی هنری در مساجد وجود ندارد 

مسئول دبیرخانه کانون  های فرهنگی هنری مساجد استان قم، گفت: با اتمام گام های 
اول و آغاز گام های نهایی راه اندازی سامانه »بچه های مسجد«، شبکه کانون های فرهنگی 

هنری مساجد قم درحال تکمیل است.
حجت الاسلام والمسلمین سعید روحانی با اشاره به راه اندازی سامانه بچه های مسجد 
در کشور افزود: این سامانه به منظور ارتباط کانون های فرهنگی هنری مساجد، اشتراک 
تجربه ها و توانمندی ها، ساماندهی به فعالیت های فرهنگی و همچنین ایجاد شبکه ای 

واقعی از کانون های فرهنگی هنری راه اندازی شده است.
وی با بیان اینکه اجرای کامل این طرح در سه گام انجام می شود افزود: در گام نخست 
ثبت اطلاعات 24 هزار کانون فرهنگی هنری مساجد کشور، گام دوم ثبت نام تمام اعضای 
کانون های فرهنگی هنری مساجد و گام سوم ثبت فعالیت های فرهنگی تمام مساجد در 

این سامانه است.
روحانی، ادامه داد: در گام نخست تاکنون از 24 هزار کانون فرهنگی هنری در سراسر 
کشور 23 هزار کانون در این سامانه ثبت شده است که قم نخستین استان کشور بود که 

موفق به ثبت تمام 580 کانون فعال خود در این سامانه شد.
وی اظهار داشت: با اجرای کامل گام اول، مرحله ثبت اعضای کانون های فرهنگی 
هنری مساجد در این سامانه آغاز شده است که تاکنون 24 هزار تن از کانون های قم در 
این سامانه ثبت نام شده اند ضمن اینکه پیش بینی می کنیم که تعداد اعضای ثبت شده 

کانون های قم در این سامانه به 40 هزار تن افزایش یابد.
وی سامانه بچه های مسجد را سامانه ای عدالت محور و برنامه محور دانست و ادامه داد: 
با راه اندازی کامل این سامانه، بودجه اختصاصی به کانون های فرهنگی هنری مساجد بر 

اساس تعداد اعضای این کانون ها و برنامه های ثبت شده در آن تخصیص داده می شود.
روحانی با تاکید بر اینکه هیچ محدودیتی برای تاسیس کانون های فرهنگی هنری در 
مساجد وجود ندارد ادامه داد: اساسنامه جدید کانون های فرهنگی هنری در شورای عالی 
انقلاب فرهنگی به تصویب رسیده ولی تاکنون توسط ریاست جمهوری ابلاغ نشده است به 
همین دلیل تاخیر در ابلاغ نشدن این اساسنامه موجب شده تا امکان ثبت نام کانون های 

فرهنگی هنری جدید در مساجد وجود نداشته باشد.
وی اظهار داشت: درحال حاضر چند درخواست جدید برای تاسیس کانون فرهنگی 
ابلاغ  به محض  که  داده شده است  دبیرخانه  این  به  استان  هنری جدید در مساجد 
اساسنامه جدید توسط ریاست جمهوری، مراحل تاسیس و ثبت این این کانوان های جدید 
آغاز می شود. متعاقب مأموریتی که شورای عالی انقلاب فرهنگی در تاریخ هجدهم اسفند 
ماه ١٣٧١ و تحت عنوان مصوبه ٣٠٢ به وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در زمینه ارایه 
طرح هایی برای مقابله با تهاجم فرهنگی محول کرد، مقرر گردید از باب احیای نقش واقعی 
فرهنگی و تبلیغی مساجد و استفاده بهینه از امکانات و تأسیسات دستگاه های دولتی، 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی هیأتی را در راستای هدایت و سازماندهی فعالیت های 
فرهنگی و هنری در مساجد ایجاد نماید. این هیأت بعد از شکل گیری و فعالیت به ستاد 

عالی هماهنگی و نظارت بر کانون های فرهنگی و هنری مساجد شهرت یافت.

معاون سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم:

نرخ بیکاری در قم به 12 درصد رسید
معاون آمار و اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم گفت: نرخ  بیکاری در 
استان در بهار سال جاری به 10.1 درصد رسید، در حالی که در بهار 96 این نرخ 10.9 

درصد بود، اما در تابستان سال جاری نرخ بیکاری استان قم به 12.1 درصد رسید.
محمد جواد شاکر آرانی پیش از ظهر امروز در جلسه کارگروه اشتغال استان قم در سالن 
جلسات امام جواد)ع( افزود: نرخ  بیکاری در استان در بهار سال جاری به 10.1 درصد 
رسید، در حالی که در بهار 96 این نرخ 10.9 درصد بود، اما در تابستان سال جاری نرخ 
بیکاری استان قم به 12.1 درصد رسید و این در حالی است که در تابستان 96 این نرخ 
حدود 10.2 درصد بود، نرخ بیکاری استان قم در پاییز و زمستان سال گذشته 11.2 

درصد ثبت شد.

امیرآبادی نماینده مردم قم :

انگیزه نسل جدید در حفظ ارزش ها کمتر از 
جوانان دوره دفاع مقدس نیست

عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت: امروز هم جوانان کشور در مقابله با 
استکبار و دفاع از ناموس در مقابل دشمن ایستاده اند و اگر نسل جدید، در حفظ ارزش ها 

باانگیزه و توان بیشتری از جوانان دوره دفاع مقدس نباشند، قطعاً کمتر نیستند.
احمد امیرآبادی نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی در حاشیه کنگره شهید 
این  از کسانی می گویند  انتقاد  با  فهمیده و 300 شهید بخش مرکزی شهرستان قم 
یادواره ها تأثیر چندانی در نسل های جدید ندارد، اظهار داشت: اینکه گفته شود یادواره 
شهدا بی تأثیر است را قبول ندارم و باید پرسید اگر این کنگره ها نبود چه وضعیتی داشتیم.

وی با اشاره به اینکه اگر در حال حاضر مردم ما در مسیر انقلاب و نظام، این سختی های 
تحمیلی از سوی دشمنان را تحمل می کنند و مشکلات را به جان می خرند و در مقابل 
دشمنان و استکبار ایستادند، به جهت یادآوری همین راه شهدا و همین کنگره های 
شهداست، گفت: امروز هم جوانان کشور در مقابله با استکبار و دفاع از ناموس در مقابل 
دشمن ایستاده اند و اگر نسل جدید، در حفظ ارزش ها باانگیزه و توان بیشتری از جوانان 
دوره دفاع مقدس نباشند، قطعاً کمتر نیستند. عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی 
تأکید کرد: امروز هم اگر خدای ناکرده، اتفاقی برای کشور بیفتد، جوانان امروز، همچون 
جوانان دفاع مقدس می ایستند و نمونه شهدای مدافع حرم که اکثراً متولدین دهه هفتاد 
هستند و با تمام سخت گیری هایی که در اعزام به سوریه وجود داشت، خودشان را به آنجا 
رساندند و از حرم اهل بیت)ع( دفاع کردند و از امنیت ملی ایران و مسلمانان جهان دفاع 
کردند. وی با تصریح بر اینکه این یادواره ها در شهرها و روستاها قطعاً یاد شهدا را زنده نگه 
می دارد و قطعاً در تصمیمات مسئولان شرکت کننده نیز مؤثر است، افزود: اینکه شکل 
برگزاری این مراسم ها چقدر مؤثر است یا نه، بالاخره باید بدانیم که این یادواره ها مردمی 
است و هزینه سنگینی ندارد و اگر کار فرهنگی خیلی بزرگ شود، مسائل مالی و بودجه 
سنگین نیاز دارد که غیرممکن می شود. به همین دلیل همین شکل مردمی آن بهترین 
و مؤثرترین نوع برگزاری است. امیرآبادی با یادآوری نقش و شخصیت شهید فهمیده، 
خاطرنشان کرد: نیاز داریم که شهید فهمیده به عنوان الگویی برای نوجوان و جوانان 
شناسانده شود،  برای رسیدن به این مقصود نیز باید در کتاب های درسی در دانشگاه ها 
و مدارس بیشتر کار شود و مراقب باشیم دشمنان یاد شهدا را از اذهان و کتاب های درسی 

و کوچه ها، پاک نکنند چراکه شهید فهمیده های زیادی داریم که باید شناسانده شوند.

سرپرست استانداری قم:

مشکلات دام شهر قم برطرف شود
سرپرست استانداری قم نقش شهرک دام شهر این استان را در راستای ایجاد اشتغال 
موثر دانست و گفت: مشکلات این شهرک باید تا حد امکان توسط مسئولان برطرف شود.

 سید محمد رضا هاشمی روز شنبه در یازدهمین جلسه هیات مدیره مجتمع های تولیدی 
قم در تالار امام جواد)ع( استانداری اظهار داشت: وجود مجتمع های تولیدی از جمله دام 
شهر ظرفیت اقتصادی مهمی برای قم به شمار می آید و دولت نیر در قالب شرکت تعاونی از 

این مجتمع ها حمایت ها و پشتیبانی های لازم را انجام می دهد.
وی ادامه داد: استقرار بزرگترین میدان دامی کشور در قم بیانگر آن است که این استان 
علاوه بر گردشگری مذهبی، ظرفیت ها و توانمندی های دیگری نیز برای رونق اقتصادی 
دارد. قم دارای 6 مجتمع گلخانه ای و دامپروری است و مجتمع دامپروری دام شهر واقع در 
محور قم - جعفریه، با 664 هکتار مساحت، 700 راس دام سبک و 600 راس دام سنگین 
در آن نگهداری می شود. این مجتمع یک شهرک بزرگ خدماتی و میدان بزرگ خدمات 
دامپروری با 30 کاروانسرای دامی برای 12 تا 14 استان است. وی با تاکید بر ضرورت 
تعامل دستگاه های اجرایی و خدمات رسان با مجتمع های تولیدی افزود: مطابق قانون 
دولت وظیفه ایجاد زیرساخت های برق، گاز و آب را تا ورودی این مجتمع ها برعهده دارد و 

ایجاد زیرساخت ها در داخل برعهده مدیران، دامداران و بهره برداران است.
هاشمی همچنین بر ضرورت اجرایی شدن مصوبات جلسات ستادی که در استانداری 
قم برگزار می شود تاکید کرد و گفت: مصوبات باید از پشتوانه کارشناسی برخوردار باشد و 

مسئولان خود را متعهد به اجرای آنها دانسته و گزارش عملکرد خود را ارائه دهند.
تسهیل در صدور پروانه ها و مجوزهای حفر چاههای رزرو مجتمع های دامپروری، احداث 
شبکه گازرسانی به مجتمع قنوات و گازران، ارائه خدمات آتش نشانی به مجتمع های 
دامپروری، ارتقاء وضعیت روشنایی مجتمع ها، آسفالت مجتمع های دامپروری و انتقال 

مجتمع دام شهر بخشی از مصوبات این جلسه بود.

رئیس اداره امور تربیتی اداره کل آموزش و پرورش استان قم :
طرح تربیتی امین در 1۴۰ مدرسه قم اجرا می شود

 رئیس اداره امور تربیتی اداره کل آموزش و پرورش استان قم از اجرای طرح تربیتی امین 
در 140 مدرسه این استان خبر داد.

مهدی خادمی جمکرانی با بیان اینکه طرح تربیتی امین با همکاری معاونت تبلیغ حوزه 
علمیه در مدارس قم اجرا می شود، گفت: این طرح در ابتدا در 6 مدرسه آغاز شد و اکنون 

در 140 مدرسه مقاطع ابتدایی، متوسطه اول و متوسطه دوم اجرا می شود.
وی بیان کرد: طرح تربیتی امین دارای 14 شاخص است که توسط مبلغین در مدارس 
استان اجرا می شود. رئیس اداره امور تربیتی اداره کل آموزش و پرورش استان قم با اشاره 
به موفقیت اجرای طرح تربیتی امین، افزود: مبلغان در این طرح به مدت سه روز در هفته 
در مدارس حضور می یابند و با دانش آموزان ارتباط برقرار می کنند که این ارتباط چهره به 
چهره در موفقیت طرح بسیار موثر است. وی بیان کرد: دوره های تخصصی برای مبلغانی 

که در مدارس برای اجرای این طرح حضور می یابند به منظور آموزش آنها برگزار می شود.
خادمی جمکرانی گفت: 600 درخواست از مدارس برای اجرای طرح تربیتی امین داده 
شده است اما به دلیل نبود این تعداد مبلغ امکان اجرای طرح در این مدارس وجود ندارد.

رئیس اداره امور تربیتی اداره کل آموزش و پرورش استان قم با اشاره به اجرای طرح 
شمیم در مدارس دخترانه، افزود: در این طرح که در 80 مدرسه دخترانه قم برگزار می شود، 
مرکز جامعه الزهرا)س( مبلغان خود را به مدت سه روز در هفته به این مدارس اعزام می کند.

مدیر نمایندگی آستان قدس رضوی در قم:

 8۰۰هزار نفر در طرح »مهر درخشان رضوی« 
به مشهد مقدس اعزام شدند

مدیر نمایندگی آستان قدس رضوی در قم گفت: 800 هزار نفر از سراسر کشور، تحت 
عنوان کاروان های مهر درخشان رضوی به مشهد مقدس اعزام شده اند.

 حجت الاسلام سید محمدباقر تکیه ای پیش از ظهر دیروز در دیدار آیت الله علوی گرگانی 
با اشاره به حکم مقام معظم رهبری به تولیت آستان قدس رضوی اظهار داشت: این حکم 

دارای دستوراتی است که به منشور 7 گانه معروف هستند.
وی با اشاره به شکل گیری دفتر آستان قدس رضوی در استان های مختلف ابراز کرد: 
بر اساس این حکم، حریم رضوی گستره گیتی بوده و شاید بتوان گفت شهر مقدس قم 
رواق خاصه امام رضا)ع( است. مدیر نمایندگی آستان قدس رضوی در قم با اشاره به 
مأموریت های مهم آستان قدس رضوی در استان ها که با توجه به دستورات مقام معظم 
رهبری شکل گرفته است، گفت: در این حکم سه مرتبه مقام معظم رهبری به اهتمام نشر 
معارف رضوی؛ رسیدگی به اقشار پایین دست جامعه؛ صیانت، حفاظت و توسعه موقوفات 
رضوی و توسعه مفهومی خادم، خدمت و مخدوم تاکید کرده اند. تکیه ای بیان کرد: تا قبل 
از این اتفاق نذورات و موقوفات آستان قدس رضوی به انجام امورات خود آستان اختصاص 
می یافت، اما بعد از آن نذوراتی که در استان ها هم اتفاق می افتد مشمول نذورات و موقوفات 

رضوی می شود.
وی ادامه داد: بر اساس این حکم، هرکسی در هرجایی دوستدار خدمت به آستان قدس 
رضوی باشد نام او را جزو خادمان آستان قدس ثبت و سالی چند روز در این مکان مقدس 
خدمت رسانی می کند مشروط بر اینکه این فرد در شهر خود نیز خادم بوده و در زمینه های 

مختلف خدمت داشته باشد.
 

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم:

مجموعه درمانی فرهنگی هلال احمر 
در منطقه نیروگاه احداث می شود

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم گفت: درمانگاهی با عنوان مجموعه درمانی 
فرهنگی هلال احمر مجهز به تجهیزات پزشکی مناسب به زودی در منطقه نیروگاه احداث 

می شود.
محمد گلفشان در آئین نکوداشت و تجلیل از خیرین، داوطلبان فعال هلال احمر و 
خادمان اربعین حسینی، ضمن تقدیر از خدمات داوطلبین هلال احمر در ایام اربعین در 
کشور عراق و استان سیستان و بلوچستان گفت:  زایرینی که ازعراق برگشتند از خدمات 
هلال احمر راضی بودند و تجلیل کردند. وی با تاکید بر اینکه خدمات کاروان سلامت در 
شهرستان سرباز استان سیستان و بلوچستان کار بسیار به یاد ماندنی و جاودانه ای بود 
افزود: خدمات کاروان سلامت به طور کامل با حضور نیروهای هلال احمر به زائرین اربعین 
ارائه شد. مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم با اشاره برنامه های این جمعیت در 
شهر قم تصریح کرد: درمانگاهی با عنوان مجموعه درمانی فرهنگی هلال احمر مجهز به 

تجهیزات پزشکی مناسب به زودی در منطقه نیروگاه احداث می شود.
در ادامه این مراسم امیرالدین روح نواز معاون جذب و سازماندهی سازمان داوطلبان 
جمعیت هلال احمر ضمن تبریک روز جهانی داوطلبین گفت: استان قم همیشه منشا 
خیر، پیشرو و هدف گذار بوده و ما نهایتا شاهد ریل گذاری برای ارایه خدمات داوطلبین 

به مردم بودیم.
در پایان این مراسم از داوطلبان فعال سال 97 هلال احمر در اربعین حسینی و طرح 

کاروان سلامت استان سیستان و بلوچستان تجلیل شد.

گزارشی از افزایش سرقت موبایل

گوشی ها گرانتر، سارقان جسورتر
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برای محمد جواد ظریف نقشه کشیده اند

هشدار به روحانی و دولت 

دولت دوازدهم نه برای روحانی آمد داشت و نه وزیر خارجه اش. حسن روحانی سال 
سختی را پشت سر گذاشته است و بارها به واسطه بحران های اقتصادی و اجتماعی به 
چالش کشیده شده است. محمد جواد ظریف محبوب ترین و موفق ترین وزیر او نیز حال 
و روز بهتری ندارد. او در سال 92 به عنوان دیپلمات یک باسابقه در عرصه مذاکره - از 
قطعنامه 598 گرفته تا مذاکرات سعدآباد- با آن لبخند قابل توجه و محاسن متفاوت به 
یاری روحانی شتافت تا پروژه اصلی دولت یازدهم یعنی مذاکرات هسته ای با غرب به ثمر 
رسانده شود. همین طور هم شد و موفقیت تیم او شعاری ماندی در تاریخ معاصر ایران 

ساخت؛ »وزیر اهل منطق یادآور مصدق«.
این موفقیت، محبوبیت ظریف را به قدری افزون کرد که پیش از انتخابات ریاست 
جمهوری سال 96 گمانه هایی در مورد احتمال کاندیداتوری او به گوش می خورد. آقای 
وزیر این گمانه را بارها تکذیب کرد اما  این احتمال تا آخرین روزهای  ثبت نام برای 
انتخابات به قوت خود باقی بود. تحولات سیاست اما به نحوی پیش رفت که مسجل شد 
روحانی با حمایت اصلاح طلبان و کاندیدای پوششی خود قادر به حفظ کرسی ریاست 
جمهوری است. بنابراین ادامه کار ظریف در وزارت امورخارجه سودمند تر از  نهاد ریاست 

جمهوری پنداشته و وی در میدان مشق ماندنی شد.

* روزهای سخت ظریف
چرخ روزگار اما برای ظریف خوب نچرخید و دولت دوازهم شروع روزهای سخت 
تر بود. روی کار آمدن ترامپ نامی در ینگه دنیا بازی را کاملا بهم ریخت. رئیس جمهور 
جدید آمریکا هیچ شباهتی به سلف خود نداشت و از در ناسازگاری با برجام درآمد. خروج 
امریکا از برنامه جامع اقدام مشترک ضربه سنگینی به دولت روحانی و تیم دیپماسی اش 

زد. اصلی ترین پروژه دولت به چالش کشیده و وزیر محبوب اش رو به افول گذاشت.

چرخ روزگار اما برای ظریف خوب نچرخید و دولت دوازهم شروع روزهای 
سخت تر بود. روی کار آمدن ترامپ در ینگه دنیا بازی را کاملا بهم ریخت 

 
ظریف اما مرد کوتاه آمدن و پا پس کشیدن نیست. یک بار دیگر قد راست کرد و 
مذاکره با اروپایی ها را از سر گرفت. پلن B او تبدیل برجام به برجام منهای آمریکا بود و 
نمره خوبی هم در این بازی گرفت. پیروزی دموکرات ها در انتخابات کنگره نیز بر امید ها 
افزود و این طور گمان رفت که تقویت این حزب سیاسی موجب احیای ظریف در ایران 
خواهد شد. هرچه باشد او همه تلاش خود را برای حفظ لابی خود با جان کری و حزب 
دموکرات کرده بود. برخی از تحلیل گران سیاسی حتی با اشاره به اینکه تقویت دموکرات 
ها در آمریکا و حفظ تعامل با آن ها از طریق تیم ظریف موجب سربلندی اعتدالگرایان و 
دولت مستقر در انتخابات 1400 خواهد بود؛ یک بار دیگر گمانه کاندیداتوری ظریف در 

انتخابات ریاست جمهوری را طرح کردند. 

* خطاهای ظریف و حامیانش
این گروه از تحلیل گران اما انتظار چالش های اخیر ظریف را نداشتند و بیش از 
حد خوشبین بودند. روی زمین ماندن لوایح چهارگانه FATF همکاری با اروپایی ها را 
بلاتکلیف نگاه داشته و این امر پیامدهای منفی قابل توجهی برای دولت دوازدهم به تبع 

آن شخص ظریف دارد. 
مساله به همین جا یعنی تبعات اقتصادی عدم همکاری اقتصادی با اروپا ختم نمی 
شود زیرا مخالفان دولت در مجلس شورای اسلامی و خارج از آن رسم بدی دارند. آن ها 
هیچ وقت چارچوب انتقاد سازنده را به رسمیت نمی شناسند و برای رسیدن به هدف خود 
یعنی تخریب دولت و چهره های شاخص آن از هر وسیله استفاده می کنند. وضع وقتی 
بدتر می شود که آقایان دولتی نیز خویشتنداری را از کف داده و عصبی شوند. مصداق 
این مدعا رساندن ظریف به جایی است که دست به افشاگری در مورد وجود پولشویی در 
کشور بزند. ظریف مشخصا از هیچ فرد یا نهاد خاصی سخن نگفته است اما مخالفان تندرو 
وی در مجلس این فرصت را از دست نمی دهند و همان طور که شاهدیم همه تلاش 

خود را به کار گرفته اند تا به آرزوی دیرین خود یعنی استیضاح ظریف برسند.
فشار منتقدان بر ظریف تنها یکی از عوامل چالش آفرین برای او است. اشتباهات 
تاکتیکی موافقان و حامیان وزیر نیز در نوع خود قابل بحث بررسی است. به طور مثال 
همین پوستر جنجالی که از ظریف ساخته اند و کار را به هشتک زدن علیه ظریف رساند. 
انتشار تنها یک جمله یا بهتر بگوییم یک عبارت از مصاحبه ای مفصل و مانور اشتباه دادن 

روی »دوام می آوریم« موجب رنجش افکار عمومی از ظریف شد.

* تیشه به ریشه دولت
 نمی توان به بدنه جامعه که عمدتا زیر فشار تحریم و دست به گریبان با بحران های 
اقتصادی هستند ، خرده گرفت اما می توان از فعالان عرصه رسانه به خصوص موافقان و 

حامیان دولت انتظار داشت که در این شریط کمی هوشمندانه تر عمل کنند. 
. در چند هفته اخیر تنها عده محدودی از نمایندگان اصلاح طلب مجلس در حمایت 

از ظریف مصاحبه کرده و استیضاح احتمالی را سیاسی خوانده اند 
در واقع جریان سیاسی حامی دولت ضعیف عمل می کند. در چند هفته اخیر تنها 
عده محدودی از نمایندگان اصلاح طلب مجلس در حمایت از ظریف مصاحبه کرده و 
استیضاح احتمالی را سیاسی خوانده اند. بسیاری از وکلای ملت در برابر این ماجرا ساکت 
مانده اند. فقط نمایندگان نبوده و فعالان و مسئولان سیاسی نیز همین رویه را در پیش 

گرفته اند. 

* سناریو تندروها
 رویکرد دولت و حتی برخی رسانه های اصلاح طلب به نحوی است که برخی از رسانه 
های اصولگرا گمانه » عبور از ظریف« را طرح می کنند. به عنوان مثال کانال تلگرامی 
نشریه اصولگرای مثلث با اشاره به صفحه یک روزنامه شرق - دوشنبه 5 آذر - که همزمان 
مصدق و ظریف را عکس کرده و از مذاکرات نافرجام و استیضاح نوشته بود ؛ نوشت : 
» مصدق وقتی به واقعیت شکست نهضت ملی پی برد، تسلیم دست تقدیر شد و در 
مقابل کودتای 28 مرداد 32 هیچ مقاومتی نکرد ... به نظر می رسد امروز ظریف نیز بعد 
از عقیم شدن برجام و سقط جنین برجام اروپایی، در اندیشه پیدا کردن راهی است که 
ضمن حفظ چهره کاریزمای خود نزد اکثریت جامعه، مسئولیت اجرایی را به کس دیگری 

واگذارد و به دنبال برنامه های شخصی اش برود.«

فشار منتقدان بر ظریف تنها یکی از عوامل چالش آفرین
 برای او است. اشتباهات تاکتیکی موافقان و حامیان وزیر نیز در نوع خود 

قابل بحث بررسی است 

این رسانه همچنین سکوت اصلاح طلبان در مقابل هجمه های دلواپسان را 
معنی دار دانست و نوشت: » شاید این گروه از اصلاح طلبان استیضاح ظریف را 
فرصت می بینند به این شکل که ظریف به صحنه بیاید و در نقش دلاوری شجاع 
یک تنه به صف دلواپسان بزند، تمام طراحی های آنها را نقش برآب کند اما بعد 
از جلسه استیضاح دیگر راهی وزارتخانه نشود بلکه به منزل برود و بعد از تجربه 5 
سال و نیم کار پراسترس و پرفشار به استراحت پردازد. در چنین حالتی هم ظریف 
وجهه کاریزمای خود را حفظ می کند، هم صف دلواپسان به هم می ریزد و تا مدت 
ها از موضع هجومی به فاز دفاعی می روند، هم دولت به دلیل تغییر مرکز توجه 
جامعه از موضوعات معیشتی به موضوعات سیاسی از زیر فشار مطالبات اقتصادی 
خارج می شود و هم اصلاح طلبان سوژه ای جدید پیدا می کنند تا آن را دستمایه 

مظلوم نمایی قرار دهند.«
این تحلیل اما اگر درست باشد آنطور که »مثلث« نوشته است نتیجه خوبی برای 
اصلاح طلبان و روحانی نخواهد داشت. عبور از ظریف هم به دولت روحانی ضربه می زند 
و هم به اصلاح طلبان. ظریف همان قدر آلترناتیو ندارد که روحانی. لذا دولت دوازدهم 
با از دست دادن او ضربه سنگینی خواهد خورد و این یعنی دست اصلاح طلبان در 
انتخابات آتی از این که هست هم خالی تر می شود. در این وضعیت از دولت و حامیان آن 
انتظار نمی رود که دست روی دست گذاشته و بستر را برای مخالفان تندرو فراهم کنند. 
شکستن سکوت ساده تری کاری است که می توان کرد. شاید بد نباشد اگر آقای ظریف 
به رسم روزهای اول یک پیام ویدئویی منتشر کرده و از افکار عمومی دلجویی کند. آقای 
روحانی و شورای عالی اصلاح طلبان نیز می توانند با یک حمایت لفظی صریح دلواپسان 

را در رویارویی با CFT خلع سلاح کنند.

نکتـه

یک فعال سیاسی اصلاح طلب معتقد است که اگر صورت 
مساله درست ترسیم می شد، نه تنها باید از حرف های آقای 
ظریفاستقبال می شد، بلکه همه باید پشت سر او قرار می گرفتند و 
از وی حمایت می کردند تا دست های ناپاک از اقتصاد کشور قطع 
شده و باندهای فاسدی که وضع اقتصادی و مالی مملکت را به این 

روز کشاندند، متلاشی و به محاکمه سپرده شوند
درباره  جماران،  خبرنگار  با  گو  و  گفت  در  مبلغ  رتضی  م
هجمه های اخیر علیه وزیر امور خارجه کشورمان گفت: پولشویی 
موضوعی بدیهی در کشور است و برخی که از این پدیده شوم 
استفاده های زیادی می کنند، حاضرند که در پشت بعضی شعارها 
پنهان شده و با فضاسازی و جوسازی در جامعه، اصل ماجرا را 
به محاق برده و افکار عمومی را معطوف مسائلی دیگر کنند.وی 
افزود: پولشویی موردی بسیار روشن و بدیهی است که همواره 
وجود داشته، منتها این اواخر مبارزه با آن با توجه به موضوع 
FATF  و CFT که نظام پولی و بانکی کشور را وارد فرآیندی 
شفاف تری می کند، جدی تر شده است و وزارت خارجه نیز نقشی 
پیگیر و جدی را در این زمینه ایفا می کند. این هجمه ها نشان 

می دهد که صحبت های آقای ظریف در این باره کاملًا درست 
بوده و وی انگشتش را روی حساس ترین نقطه فساد گذاشته 
است.این فعال سیاسی اصلاح طلب در ادامه گفت: تبیین این 
موضوع نمی تواند غیر از این باشد که حساسیت ها را برانگیخته و 
تحرکات را  شدت بخشیده است. زیرا اگر صورت مساله درست 
ترسیم می شد، نه تنها باید از حرف های آقای ظریف استقبال 
می شد، بلکه همه باید پشت سر او قرار می گرفتند و از وی حمایت 
می کردند تا دست های ناپاک از اقتصاد کشور قطع شده و باندهای 
فاسدی که وضع اقتصادی و مالی مملکت را به این روز کشاندند، 
متلاشی و به محاکمه سپرده شوند و سیستمی در کشور به 
وجود آید که دیگر این دست ها نتوانند کار کنند.  وی بیان کرد: 
هجمه ها و حملات علیه وزیر امورخارجه که به صورت گسترده و 
سیستماتیک انجام می شود، بسیار مشکوک است. من نمی خواهم 
بگویم تمام کسانی که این هجمه ها را می کنند، در پولشویی 
دست دارند. اما عواملی هستند که فرآیند تبلیغاتی گسترده ای 
را شکل دادند که بسیاری افراد ساده و حتی دلسوز هم تحت 
تأثیر آن قرار گرفتند و گمان می کنند کار درستی انجام می دهند. 

بنابراین نباید این موضوع را فراموش کنیم که دست هایی پشت 
پرده قرار دارند که دست به چنین تحرکاتی می زنند و شرایطی 
به وجود آوردند که متاسفانه بعضی افراد نیز ناآگاهانه این اقدامات 
را تقویت می کنند.مبلغ گفت: آقای ظریف چند ویژگی دارد، 
یکی از ویژگی های وی این است که جزو وزرای موفق دولت 
بوده و افکار عمومی او را در یک زمینه ویژه »قهرمان ملی« به 
حساب می آورد. زیرا توانست با مذاکراتی بسیار موفق و عملیاتی 
هوشمندانه مسأله برجام را پیش ببرد و کشور را از آن شرایط 
خطرناکی که برایش به وجود آمده بود، نجات دهد. اینکه یک تنه 
با تمام قدرت های دنیا وارد مذاکره شد و یک شبه توانست ایران 
را از زیر تیغ شورای امنیت خارج کند. همچنین تیم هسته ای به 
رهبری ظریف توانست تحریم های جهانی که علیه کشور وضع 
شده بود را ملغی کند و شرایط جدیدی را در ایران به وجود آورد.

وی بیان کرد:  ویژگی دوم آقای ظریف این است که وی در بحث 
FATF  و CFT  جزو پیشگامان بود. وزیر امور خارجه همواره بر 
ضرورت این امر استدلال و تاکید می کرد که این اتفاق باید بیفتد. 
وی همچنین تلاش کرد این موضوع را تبیین کرده و به ابهامات 

مخالفین پاسخ دهد و یک نوع اقناع سازی موفقیت آمیز را در پیش 
بگیرد.مبلغ در ادامه گفت: آقای ظریف از دیپلمات های باسابقه ای 
است که عقلانیت سازنده ای را در عرصه دیپلماسی دنبال می کند، 
آن هم در شرایطی که کسانی در کشور هستند که گمان می کنند 
می توان با ایجاد آشوب و سروصدا و غوغاسالاری در سیاست 
خارجی و ایجاد تشنج در جامعه می توانند اهداف کشور را پیش 
ببرند.وی گفت: ظریف تاکنون در برابر این افراد ایستاده و دائماً 
تاکید می کند که راه آنها جز خسارت برای کشور، نتیجه ای در 
برنخواهد داشت و اینکه می توان با عقلانیت، دیپلماسی سازنده 
و ارتباطات موثر با منطقه و جهان، شرایطی را به وجود آورد که 
هم کم هزینه تر بوده و هم اینکه ایران را از مشکلات خارج کرده 
و مناسبات سازنده تری را برای کشور در عرصه بین المللی به 
وجود آورد.این فعال سیاسی اصلاح طلب در پایان گفت: طبیعی 
است که این سه ویژگی آقای ظریف کفایت می کند تا کسانی 
که مخالف وی بوده یا مخالف منافع ملی هستند و درک درستی 
از آن ندارند، در مقابل وزیر امور خارجه بایستند و این وضعیت را 

به وجود آورند.

استاندار سابق خراسان رضوی با بازخوانی تجربه خود از 
مدیریت در این استان می گوید اتفاقات بدتر دیگری قرار بود رخ 
دهد که ممکن است برخی از آن بی خبر باشند و ما نیز بنا نداریم 
آن را باز کنیم.علیرضا رشیدیان آخرین استانداری بود که سال 
92 از سوی دولت یازدهم معرفی شد. رشیدیان از اسفند ماه 
سال 92 تا هفته پیش نماینده عالی دولت در استانی بود که 
یکی از منتقدن بنام دولت هر هفته در نماز جمعه وعظ می کرد. 
خراسان رضوی طی سال های گذشته اتفاقات مختلفی را تجربه 
کرده است و حالا استانداری که تازه خدمت را به پایان رسانده، از 
تجربیات کاری خود در این استان به ایرناپلاس توضیح می دهد. 
او معتقد است قرار بوده در این استان اتفاقات بدتری رخ دهد 
ولی او توانسته این حوادث را کنترل کند. در ادامه مشروح این 

گفت وگو را می خوانید:
* خراسان رضوی طی سال های گذشته محور اخبار 
جنجالی زیادی بوده است، از جمله حوادث دی ماه سال 
این  از دوران مدیریت خود در  ناگفته ای  ذشته. شما  گ

استان دارید؟
درست است که گروه های مخالف دولت در مشهد و خراسان 
پایگاه دارند، اما من فکر می کنم این ظرفیت در خراسان وجود 
داشته  است که این حرکت ها مدیریت شود. واقعه دی ماه هم 
در بسیاری از شهرها منجر به درگیری، مجروحیت و کشته 
شدن مردم شد، اما در مشهد با وجود اینکه نقطه شروع بود، 
این گونه نشد. البته تصورم این است که ماجرا از مشهد شروع 
شد. اما موجی بود که بلافاصله دشمن و اپوزیسیون از آن سوی 
مرز سوار آن شدند. اما در مشهد یک نفر هم زخمی نشد. دولت 
قصد مخالفت با آرای متفاوت را ندارد و آقای دکتر روحانی نیز 
در بیانات مختلف، به این موضوع اذعان داشته اند و گفته اند که 

معتدل هستند.
* دخالتی از امام جمعه در امور اجرایی ندیدم

* به هرحال گروه های فشار و مخالفان دولت نقش 
پررنگی در مشهد دارند. آیا در این مدت از سوی آنها برای 
شما که نماینده عالی دولت بودید، مشکلی ایجاد شد؟ 
سعی نکردند شما را مجبور به کاری کنند و یا تحت فشار 

بگذارند؟
بعضی از افراد به خاطر بعضی خطبه های خاص آیت الله علم 
الهدی، تصور می کنند که ما و ایشان در جلسات و تعاملات با هم 
مشکل داریم. اما من اینجا شهادت می دهم طی این سال هایی 
که ایشان به عنوان نمانیده ولی فقیه و قبل از آن هم به عنوان 
امام جمعه در خراسان رضوی حضور داشتند، دخالتی از ایشان 
در امور اجرایی ندیدم. اصلا چنین کاری نمی کردند که مثلا در 
جایی بگویند این شخص را بردارید و شخص دیگری را بگذارید 
و یا کاری را به شکل دیگری انجام بدهید. تا الان یک مورد سراغ 
ندارم که ایشان راجع به موضوعی با من صحبت کنند و بگویند 
که فلان کار را انجام دهم.آقای رئیسی هم که بعد از فوت حضرت 
آیت الله طبسی آمدند، ما مشکلی با ایشان نداشتیم. البته طبیعی 
بود که در زمان انتخابات ریاست جمهوری تنش هایی در فضای 
سیاسی بوجود بیاید، اما ما با ایشان به عنوان تولیت آستان قدس، 

مشکلی نداشتیم.
* فرمودید که شما با آنها مشکلی نداشتید، آیا از طرف 

آن ها مسأله ای وجود داشته است؟
نه! آستان قدس حتی برای برخی پروژه ها مانند پروژه های 

بزرگراه مشهد، چناران و خراسان اعلام آمادگی و مشارکت کرد.
* یعنی تأمین مالی انجام دادند؟

می دانید که آستان قدس واحدهای اقتصادی دارد و پروژه های 
ساختمانی، آبی و راه آهن را انجام می دهند. آنها برای این پروژه ها اعلام 

آمادگی کردند و این پروژه ها با مشارکت آنان در حال انجام است.
* باتوجه به اینکه می گویید روابط خوبی با آستان قدس 
داشته اید، آیا از راه اندازی یگان حفاظتی آستان قدس 
اطلاع داشتید؟ آیا با شما به عنوان رئیس شورای تأمین 

استان در این باره مشورت شد؟
جهت اطلاع شما اصلا این بحث طرح یگان آستان قدس 
رضوی در ستاد کمیته امنیت حرم در استانداری نهایی شد. ما 
یک طرح تأمین امنیت حرم داریم که در شورای تأمین استان 
تهیه و برای شورای تأمین امنیت کشور فرستاده می شود. امنیت 
بیرون از حرم با نیروی انتظامی است. حفاظت از پوسته حرم با 
سپاه پاسداران و بسیج است. اما امنیت داخل حرم بلاتکلیف بود. 
البته نه تنها امنیت داخل حرم، بلکه امنیت بعضی از ساختمان ها 
و مجموعه های اقتصادی و فرهنگی آستان قدس هم بلاتکلیف 
بود. آستان قدس رضوی حفاظت دارد، اما مسئول تأمین امنیت 

نداشت. همان طور که ذوب آهن و بانک مرکزی و ... امنیت خود 
را تأمین می کنند.

مشهد،  در  اقدامات  این  می کنند  گمان  برخی   *
زمینه سازی برای تبدیل مشهد به یک قطب قدرتمند 

است. نظر شما در این باره چیست؟
این موضوع یگان حفاظت از آستان قدس حتی به قبل از 
تولیت آقای رئیسی برمی گردد. کار اجرایی آن در زمان آقای 
رئیسی انجام شد. برای تأمین امنیت داخل حرم یکی از راه ها 
این بود که به نیروهای مسلح اجازه بدهیم در داخل حرم مطهر 
مسئولیت حفاظتی بر عهده بگیرند، اما فضای معنوی داخل حرم 

تغییر می کرد.
* طرح امنیتی حرم و یگان حفاظت به خاطر تهدیدها 

شکل گرفت
* اما یکی از مسئولین آستان قدس رضوی به ما خبر 
داده که راه اندازی یگان حفاظت از آستان قدس رضوی در 

یک سال گذشته پیگیری شده است.
ار اجرایی آن یک سال است که انجام شده است. همه  ک
یگان های انتظامی که شکل می گیرد زیر نظر نیروی انتظامی 
است. یعنی کار تسریع، آموزش و مدیریت آن بر عهده نیروی 
انتظامی است. اما مدیریت اجرایی آن برعهده آن سازمان است. 
در این یک سال و نیم اخیر به خاطر تهدیدهایی که وجود داشت، 
طرح امنیتی حرم مطرح و بعد نیز این یگان پیشنهاد شد و 
بنابراین این موضوع به ستاد کل رفت. بله یک سال است که 
با شورای تأمین استان و خود بنده جلسه گذاشتند. نظرات ما و 
چارچوب های کلی را گرفتند. خیلی از دوستان دیگر هم نظرات 
دیگری داشتند. بعضی از دوستان می گفتند که این مأموریت را به 
نیروهای موجود بدهیم. دغدغه ما این بود که فضای داخل حرم 
از آن فضای معنوی به فضای نظامی و انتظامی تبدیل نشود .شما 
فکر کنید نیروهای یگان ویژه در داخل حرم مأموریتی بگیرند! 
چون در داخل هم ممکن است از پوسته های بیرونی نفوذ کند، 
بنابراین باید کاری می کردیم که حرم نه به یک پادگان تبدیل 

شود و نه بدون دفاع بماند.
* چه کسانی مخالف بودند؟

بگذارید ما این موضوع را باز نکنیم.
* شما فرمودید رابطه خوبی با آیت الله علم الهدی 
نماینده  عنوان  به  است شما  ممکن  داشته اید. چطور 
عالی دولت با فردی که به کرات و صراحتا علیه دولت و 
برنامه های دولت و شخص رئیس جمهوری موضع گیری 

کرده است رابطه حسنه و بدون مشکلی داشته باشید؟ 
شما فکر می کنید اگر الان کسی علیه دکتر روحانی موضع 
بگیرند، آقای روحانی هر روز با آن ها درگیر می شوند؟ من می گویم 
هر کسی می تواند طرز تفکری داشته باشد و طرز تفکرش هم 

برای خودش محترم است.
* بله، اما بالاخره موضع شما و دولت یکی بوده است.

و رویکردهای دولت هستم. شما  قوانین  تابع  سلما من  م
نقطه ای تفاوت با رویکردهای دولت در استان نخواهید دید. اگر 
کاری در استان کرده ایم همه در راستای رویکرد دولت بوده است.
* اما برخورد و مواضع آیت الله علم الهدی در مشهد 
از آنچه در بقیه استان ها اتفاق می افتاد، متفاوت بوده 

 است و علاوه بر این، ایشان مواضع سختی در برابر دولت 
داشته اند. در اجرای امور مختلف با شما به عنوان استاندار 

دولت حسن روحانی با چالشی روبه رو نبودند؟
نه، در مواردی که نیاز به توضیح داشت، توضیحاتمان را به 
ایشان ارائه می کردیم.الحمدلله تفاوت سلیقه سیاسی باعث 

درگیری ما و آقای علم الهدی نشد
* یعنی شما درباره مسائل مختلف با ایشان گفت وگو 

می کردید؟
بله، نه تنها با ایشان صحبت می کردیم، بلکه در صحبت های 
عمومی هم که با ایشان داشتیم توضیحاتی در دفاع از مواضع 
دولت را بیان و در صحبت های خصوصی نیز این موارد را مطرح 

می کردیم.
* برگزاری جلسات با آیت الله علم الهدی معمولا با 

درخواست شما بود یا ایشان؟ 
هردو طرف بود. گاهی ما خدمت ایشان می رفتیم و گاهی 
نیز ایشان لطف می کردند و در استانداری به ما سر می زدند. این 
تعامل و ارتباط دو طرفه بوده است. آیا ما باید به خاطر اجرای 
سیاست های دولت در اینجا با آقای علم الهدی درگیر می شدیم؟ 
ایشان نمانیده ولی فقیه در استان هستند. الحمدلله این تفاوت 

سلیقه سیاسی باعث درگیری بین ما نشده است.
* موردی بود که شما بخواهید با ایشان صحبتی داشته 
که وجود  تفاوت سلیقه ای  به خاطر  ایشان  اما  اشید،  ب

داشته، قبول نکنند؟
به هرحال مسلما ایشان نظرات خودشان را دارند. اگر خیلی از 
صحبت های ما موثر بود شاید بسیاری از موارد اتفاق نمی افتاد. ولی 
ما هر زمانی که از ایشان وقت صحبت خواستیم، ایشان همکاری 

کردند.
رضوی  خراسان  بعدی  استاندار  به  شما  توصیه   *

چیست؟
درحال حاضر دولت جابه جا نمی شود. یک استاندار و نیروی 
اجرایی دولت، تغییر می  کند و نیروی جدیدی می آید که او نیز 
باید برنامه های دولت را در استان اجرا کند. من تا حدی برش هایی 
از برنامه ششم توسعه و سند توسعه استان که در این دولت به 
تصویب رسیده است را انجام داده ام و مابقی را استاندار بعدی باید 
اجرا کند. ما برای اینکه کار استاندار بعدی راحت شود در حوزه  
موضوعی و جغرافیایی کارهایی انجام دادیم.در حوزه موضوعی 
یعنی معاونت های سیاسی و امنیتی، عمرانی، اقتصادی و توسعه 
منابع، کلیه کارهایی که در این پنج سال انجام شده است را 
فهرست کردیم. کارهای در دست اقدام، اهداف و برنامه ها نیز 
فهرست شدند. ما اولین کاری که از روز اول خدمت در استان 
انجام دادیم این بود که مهم ترین مسائل را  خراسان رضوی 
مشخص و برای رسیدن به آن اهداف برنامه ریزی کردیم. از این 
رو، برای توسعه آب، برق، مخابرات و ... تا سال 1420 برنامه ریزی 
کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت کرده ایم. همچنین کار 
دستگاه ها را مشخص و به آنها ابلاغ کردیم. شهرستان های استان 

خراسان رضوی هم از 28 تا به 32 ارتقاء می یابند.
* شما فرمودید که ارتباط خوبی با آقای علم الهدی 
داشتید، فکر می کنید ایشان با استاندار بعدی هم ارتباط 

خوبی خواهند داشت؟

نمی دانم.
برخورد  فشار  گروه های  با  هم  اصولگرایان  خود   *

می کنند
گستردگی  و  فعالیت  مشهد  در  فشار  گروه های   *
بیشتری دارند و حتی گاهی نمایندگان مجلس را تهدید 
جانی کردند، شما چگونه توانستید این موارد را کنترل 

کنید و یا با آن برخورد کنید؟
گروه های فشار در همه کشور وجود دارند. به  نظرم از جمله 
موفقیت های ما منزوی کردن گروه هایی است که با بداخلاقی 
سعی می کنند اهداف و منویات خود را دنبال کنند. شما این 

گروه ها را به کدام جناح منتسب می دانید؟
* مخالفان دولت.
یعنی اصولگرایان؟

* بله
بسیار خوب، الان خود اصولگرایان هم با آنها برخورد می کنند. 
آنها به انزوا افتادند. افراطی گری و بداخلاقی در انزواست. اما وقتی 
شما یک صفحه سفیدی ایجاد کرده باشید، دو لکه سیاه هم در 

آن قرار بگیرد خود نمایی می کند.
* شما چگونه با این گروه ها برخورد کردید؟

اصل همه سیاست های ما بر پیشگیری و تعامل بوده است.
* اما اتفاقات مختلفی در مشهد رخ داد که بعد از وقوع، 

کنترل شد.
اما اتفاقات بدتر دیگری قرار بود رخ دهد که ممکن است برخی 

از آن بی خبر باشند و ما نیز بنا نداریم آن را باز کنیم.
* آقای رشیدیان درمورد بازداشتی هایی زیر مجموعه 

استانداری توضیحات تکمیلی دارید؟
مدیر اداره ارشاد مشهد بازداشت شده بود. این فرد متأسفانه به 
ناحق بازداشت شد که هم ما و هم دوستان دیگر پیگیری کردیم 

و در نهایت نیز تبرئه شد.
* از تکمیل پوشش گاز روستایی تا توسعه جامعه مدنی
* اگر بخواهید مهمترین توفیقاتتان را در این مدت 

بگویید، به چه مواردی اشاره می کنید؟
دولت، خراسانی را تحویل گرفت که پوشش گاز روستایی آن 
56 درصد بود و الان 94 درصد است. دولت تخت بیمارستانی را 
در این استان تا 40 درصد افزایش داد، پوشش آبرسانی در شهرها 
و روستاها، تصفیه خانه های فاصلاب را به بیش از دو برابر رساند.

دولت با وجود مشکلات اقتصادی در یک سال، 124 هزار 
شغل ایجاد کرد و صادرات خود را هرسال افزایش داد. دولت در 
این فضا به توسعه جامعه مدنی توجه کرد. خانه سمن ها و احزاب 
را ایجاد کرد. همچنین احزاب و سمن ها را در استان افزایش داد. 
در خانه احزاب، احزاب چپ، راست و اعتدال گرا را کنار هم نشاند 

تا با هم تعامل کنند. این موارد قابل تأمل هستند.
گروه فشار در همه دولت ها بوده بعد از ما هم هست و همیشه 
هم خواهد بود. اما مدیریت آن و اینکه چه کاری بکنیم که حتی 
مردم هم به آن ها توجه نکنند، مهم است. حتی آنهایی که فکر 
می کنند این گروه های فشار به جناح آنها نزدیک است دیگر به 

آنها تعلق سیاسی ندارند و به آن فکر هم نمی کنند.
* آقای رشیدیان شما سابقه چند سال استانداری 
کاری خود  روز  ترین  تلخ  از  دارید،  را  راسان رضوی  خ

بگویید.
فوت آیت الله واعظ طبسی فوق العاده سخت بود. یک مورد هم 
چند سال پیش بود وقتی که بحث تعدیل نیروهای اقتصادی در 
یک کارخانه یا کارگاه مطرح شد. وقتی به یک کارگر می گویند 
که از فردا دیگر سر کار نرود، او بخاطر شرمندگی نسبت به خانواده 
و زندگی اش در رختکن کارخانه خودکشی می کند. در آن روز 
زندگی برای من تلخ شد، زیرا این کارگر به این دلیل که شرمنده 
خانواده اش نشود خود را کشت. کار او، مسئولیت من و امسال من 

را سنگین تر کرد.
* به عنوان کسی که سمت سیاسی داشتید، در حوزه 

فعالیت سیاسی چه تجربه تلخی دارید؟
شاید تلخ ترین تجربه در حوزه سیاسی، بعضی از برخوردهایی 
بود که بین جناح ها و سلایق شکل می گرفت. این برخوردها با 

اخلاق، دین و مروت در تعارض بود.
* بخاطر تفاوت سلیقه ها؟

بله، به جای اینکه آقایان بنشیند، حرف های یکدیگر را بشنود و 
با یکدیگر با زبان منطق و استدلال صحبت کنند، با زبان برخورد، 

طعنه صحبت می کردند. این موارد تلخ بود.
* یعنی شما هم درگیر این مسائل بودید؟

بله، همه هستند.

مرتضی مبلغ: همه باید پشت سر او قرار می گرفتند

ظریف روی حساس ترین نقطه فساد دست گذاشته است

ناگفته های استاندار سابق خراسان رضوی:

گروه فشار بداخلاق را در خراسان منزوی نمودیم

پرونـده قتـل »جمـال خاشـقچی« بـرگ برنـده ای طلایـی در اختیـار تـرک ها 
گذاشـته تا ولیعهد عربسـتان را تحت شـدیدترین فشـارها قرار دهند؛ فشـارهایی که 
شـاید اگـر »دونالـد ترامپ« در کاخ سـفید حضور نداشـت می توانسـت زمینه سـاز 

سـقوط شـاهزاده سـعودی شود.
آغاز به کار نشسـت سـران گروه 20 در پایتخت آرژانتین با حاشـیه های متعددی 
همـراه بـود که بخشـی از آن بـه ماجرای قتل روزنامه نگار منتقد سـعودی به دسـت 

مامـوران این کشـور در ترکیه ارتبـاط می یافت.
پیـش از گشـایش ایـن اجـلاس در روز جمعـه نهـم آذرمـاه، مقامـات ترکیـه از 
درخواسـت »محمد بن سـلمان« برای ملاقـات با »رجب طیب اردوغـان« خبر دادند. 
بـا ایـن حـال شـدت اختلافات میـان رهبران ریـاض و آنکارا تـا حدی آشـکار بود که 

ایـن دو در دورتریـن فاصلـه عکس یـادگاری »جی-20« امسـال قـرار گرفتند.
حاشـیه ها و تصاویر انعکاس یافته از نخسـتین روز اجلاس و سایه سنگین پرونده 
قتل خاشـقچی بر سـر بـن سـلمان و دیدارهـای وی در چارچوب جـی-20، بار دیگر 

موضوع تقابل ترکیه و عربسـتان را برجسته ساخت. 
شـرایط کنونی مناسـبات دو کشـور به شکلی اسـت که برخی ناظران می گویند، 
ترکیـه بـه رغم پیشـنهاداتی کـه برای تنـش زدایی، حـل و فصل پرونده خاشـقچی 
و رهایـی بـن سـلمان از ایـن مخصمـه دریافت داشـته به کمتـر از برکنـاری ولیعهد 

سـعودی رضایت نخواهد داد. 
برخـی البتـه ایـن دیـدگاه را اغراق آمیز مـی خوانند و مـی گویند ترکیـه از بازی 
هوشـمندانه ای کـه در پرونـده مزبور در پیش گرفته کسـب حداکثر امتیازات ممکن 
از عربسـتان یـا آمریـکا بـه عنوان حامی نخسـت آل سـعود را دارد و گمانـه زنی های 

مختلفـی هم دربـاره این »حداکثـرِ امتیاز« صورت گرفته اسـت.
ترکیه بعد از قتل خاشـقچی در کنسـولگری عربسـتان در اسـتانبول که دقیقا دو 
مـاه پیـش رخ داد، بارهـا به صورت غیررسـمی انگشـت اتهام آمریت قتل را به سـوی 
بـن سـلمان نشـانه رفته و عنـوان داشـته در »عالی ترین سـطوح« رهبری سیاسـی 
ریاض البته منهای »سـلمان بن عبدالعزیز« پادشـاه این تصمیم گرفته شـده اسـت. 
انتشـار مرحلـه بـه مرحلـه و برنامه ریـزی شـده اطلاعات از سـوی ترک هـا ها موید 
این اتهام اسـت و بسـیاری از برگ برنده و مسـتندات تعیین کننده و غیرقابل انکاری 
سـخن مـی گویند که در اختیـار آنکارا قـرار دارد و می تواند مهر نهایی بر پرونده قتل 

و ضربـه ای مهلک برای بن سـلمان باشـد.
نـوع بـازی ترکیـه در ایـن ماجـرا موجب شـده تـا چرایی و ریشـه هـای تقابل دو 
طـرف مورد توجه ناظران قرار گیرد. بسـیاری از تحلیلگـران می گویند اردوغان اکنون 
فرصـت را غنیمـت دانسـته تـا حمایت سـعودی هـا از عوامل کودتـای تیرمـاه 95 را 

پاسخ گوید.
پس از کودتای نافرجام تابسـتان دو سـال پیش، اسـتقبال رسـانه های سـعودی و 
اماراتـی از اخبـار کودتا بشـدت سـران حزب حاکم »عدالت و توسـعه« را خشـمگین 
سـاخت و پـس از آن بـود کـه »شـیخ حمد بن خلیفه« پادشـاه سـابق قطـر از نقش 

عربسـتان در این کودتا سـخن گفت.
نکته قابل تامل اینکه هنوز برخی رسـانه های سـعودی بر حساسـیت ترک ها در 
این زمینه انگشـت می گذارند. اواسـط تابستان امسـال روزنامه »عکاظ« وقوع کودتا و 
برکنـاری رهبـران کنونی آنکارا را رخـدادی محتوم برای تحولات ترکیه خواند و پیش 

بینـی کـرد این بار کودتا کار اردوغان را یکسـره خواهد کرد.

در تحلیـل چرایـی ضدیـت سـعودی ها با رهبـران آنکارا، بسـیاری تحـولات بهار 
عربی به ویژه سـقوط »حسـنی مبارک« در بهمن ماه 89 را یادآور شـده و آن را نقطه 

عطفـی در افتـراق آنکارا و ریـاض می خوانند.
پـس از این رخدادها بود که آل سـعود هراسـناک از جـولان اخوانی ها در منطقه، 
رو در روی کشـورهایی چون ترکیه و قطر قرار گرفت و کودتا علیه »محمد المرسـی« 

رئیـس جمهوری اخوانی مصر این تقابل را تشـدید کرد.
حمایـت تمـام قد ترک ها از قطر پس از بحران دیپلماتیک حاشـیه جنوبی خلیج 
فـارس در خردادمـاه امسـال، یک گام دیگر به جلو در تقابل سـعودی هـا و اخوانی ها 
بود تا جایی که پارلمان ترکیه پس از تحریم و تهدید نظامی قطر از سـوی عربسـتان 
و همپیمانـان ریـاض، به سـرعت با گسـیل پنج هـزار نیـروی نظامی به پایـگاه های 

ترکیه در قطـر موافقت کرد.
بسـیاری از تحلیلگران ضمن یادآوری سـابقه تقابل ترکیه و عربسـتان طی سـال 
هـای اخیـر، رقابـت دو طرف برای کسـب رهبری کشـورهای منطقـه و حتی جهان 
اسـلام را دلیلی برای این ناهمسـازی عنوان می کنند. از نگاه برخی از آنان »نوعثمانی 
گرایی« در آنکارا سـبب شـده تا موقعیت سنتی عربستان در میان کشورهای اسلامی 
بـه ویـژه ممالکی با اکثریت سـنی مذهب در خاورمیانـه به خطر افتـاده و حوزه نفوذ 

فرهنگی، سیاسـی و ایدئولوژیک سـعودی- وهابی محدودتر شود.
برخـلاف سـال های نخسـتین بـروز بحران در سـوریه کـه حمایت از گـروه های 
مخالـف »بشـار اسـد« نقطه اشـتراکی را بـرای اردوغان و سـعودی ها به وجـود آورده 
بـود، اشـتراکات آنـکارا و ریاض به حداقل ممکن رسـیده و اختلافات فزاینده آسـمان 

مناسـبات ترکیه و عربسـتان را تیره کرده اسـت.

اشتراکات آنکارا و ریاض به حداقل ممکن رسیده است 

بیزاری اردوغان و بن سلمان؛ چرا و از کجا؟
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عملیات احداث نیروگاه خورشیدی 100 کیلوواتی آبفای قم با حضور سرپرست 
استانداری قم آغاز شد.

دکتر علی جان صادق پور رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
استان در این مراسم طی گزارشی با اشاره به مصوبه هیئت وزیران مبنی بر تأمین 20 
درصد انرژی مصرفی ساختمان های اداری از انرژی های تجدید پذیر گفت: در همین 
راستا تاکنون دو نیروگاه خورشیدی 20 و 25 کیلوواتی در ستاد مرکزی شرکت آب و 
فاضلاب به بهره برداری رساندیم.وی با اشاره به مزایای احداث نیروگاه های خورشیدی 
اظهار داشت: به منظور استفاده از انرژی های پاک، استفاده بهینه از سطح مخازن و 
بهره مندی از عواید فروش برق احداث نیروگاه خورشیدی 100 کیلوواتی را در دستور کار 
قرار دادیم.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با بیان اینکه این نیروگاه با بیش 
از 6 میلیارد و 900 میلیون ریال اعتبار و در زمینی به مساحت 1500 متر مربع احداث 
می شود، خاطرنشان کرد: بازگشت سرمایه از محل عقد قرارداد خرید تضمینی برق به 

مدت 20 سال با نرخ خرید فعلی، 5 سال خواهد بود.

وی استفاده از پنل ایرانی به منظور حمایت از تولید ملی و نیز بهره مندی از امتیازات 
مربوطه را از شروط قرارداد عنوان کرد و گفت: استفاده از پنل ایرانی بازگشت سرمایه را 
می¬تواند به مدت یک سال کاهش دهد.دکتر صادق پور تاکید کرد: احداث این نیروگاه 
علاوه بر بالا بردن قابلیت اطمینان حوزه انرژی محل نصب، کاهش 93 هزار کیلوگرم دی 

اکسید کربن را در سال به دنبال خواهد داشت.
وی انرژی الکتریکی سالانه تولید شده در این نیروگاه را حدود 176 هزار کیلووات 
ساعت دانست و تصریح کرد: شرکت آب و فاضلاب استان پس از راه اندازی این نیروگاه 
سالانه بیش از 20 میلیون کیلووات ساعت انرژی تجدید پذیر)آبی و خورشیدی( تولید 

می کند.
مهندس هاشمی سرپرست استانداری قم نیز ضمن قدردانی از تلاش های صورت 
گرفته در راستای استفاده از انرژی های تجدید پذیر در شرکت آب وفاضلاب استان قم، 
سرمایه گذاری را در این بخش بسیار مهم توصیف کرد که کاهش مصرف سوخت های 

فسیلی، حذف انتشار گازهای گلخانه ای و... را به دنبال خواهد داشت.

با حضور سرپرست استانداری قم انجام شد

آغاز عملیات احداث نیروگاه خورشیدی 100 کیلوواتی 

مردم متدین و دوستدار ولایت قم 
همزمان با 23 ربیع الاول سالروز ورود 
شهر،  این  به  صومه)س(  ع م ت  ر ض ح
از کاروان نمادین کریمه اهل بیت)ع( 

استقبال کردند.
خیابان های قم امروز آذین بندی شده 
است و مردم متدین این شهر از قشرهای 
مختلف در حالی که شاخه های گل در 
دست داشتند، از ورود این کاروان نمادین 
استقبال کردند که حضور بانوان در این 
مراسم چشمگیر بود. در طول مسیر 
مداحان اهل بیت)ع( به مدیحه سرایی 
پرداختند و زائران و مجاوران حرم مطهر 
حضرت فاطمه معصومه)س( با برپایی 
ایستگاه های صلواتی و پخش شیرینی و 
شکلات از مردم پذیرایی کردند. دلدادگان 
مکتب اهل بیت عصمت و طهارت)ع( 
در طول مسیر حرکت این کاروان، از 
هر کوی و برزن به آن می پیوستند و با 

در دست گرفتن گل و پرچم های سبز 
رنگ به نام مبارک حضرت معصومه)س(، 
شعار »یا معصومه)س( به شهر ما خوش 
آمدی« سر می دادند.این کاروان با عبور از 
خیابان های آیت الله کاشانی، امام خمینی 
و امیرکبیر )اراک( و میدان آستانه به حرم 

مطهر حضرت معصومه)س( وارد شد و در 
صحن امام رضا)ع( حرم مطهر به همین 
مناسبت مراسم باشکوهی به همراه اجتماع 
بزرگ مردم با عنوان »جشن فاطمی« با 
مداحی مداحان اهل بیت ترتیب یافت.
از جلوه های ویژه این آیین می توان به 

حضور تعدادی از سالمندان زن و مرد شهر 
مقدس قم به همراه این کاروان اشاره نمود 
که از ابتدای مسیر، خادمان آستان مقدس 
حضرت فاطمه معصومه)س( آنها را با 
ویلچر تا حرم مطهر همراهی کردند. زائران 
از سراسر کشور امروز با حضور در حرم 
مطهر حضرت معصومه)س(، قلب های 
خویش را به مَضجَع شریف این بانوی 
ملکوتی گره زدند و بارگاه ملکوتی این 
بانوی بزرگ را گلباران نمودند.به همین 
مناسبت، آیین های جشن و شادمانی 
در مسجد مقدس جمکران، بیوت مراجع 
عظام تقلید، مساجد، حسینیه ها، تکیه ها 
و بقاع متبرک امامزادگان)ع( استان قم نیز 
برپا می باشد. با تصویب شورای فرهنگ 
عمومی قم در سال جاری، 23 ربیع الاول 
سالروز ورود حضرت فاطمه معصومه)س( 
ن شهر مقدس به نام »روز قم«  ه ای ب

نامگذاری شده است. 

همزمان با 23 ربیع الاول  صورت گرفت 

استقبال مردم قم از کاروان نمادین حضرت معصومه)س( 

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم تکمیل نشدن زنجیر تولید را 
مهمترین عامل در عدم استفاده از مزایای ارزش افزوده صنعت چوب در قم دانست و 
گفت: بیش از 60 درصد از تولیدات چوب و مبلمان کشور در استان قم تولید و به استان 
های دیگر صادر می شود.  امیر طیبی نژاد اظهار داشت: قم یکی از قطب ها و مراکز اصلی 
صنعت چوب در کشور است.وی با تاکید بر اینکه قم یکی از ظرفیت های اصلی صنعت 
تولید ذغال در کشور است، گفت: در استان قم در مجموع 37 واحد فعال در زمینه تولید 
ذغال وجود دارد که برخی از این واحدها در حاشیه روستاهای استان شکل گرفته است.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم حجم تولیدات ذغال در قم را مورد 
توجه قرار داد و گفت: حقیقت این بوده که در حال حاضر نیاز ذغال بسیاری از شهرهای 
کشور حتی شهرهای شمالی کشور از طریق قم تامین می شود.طیبی نژاد با اشاره به عدم 
ساماندهی واحدهای تولید ذغال در استان قم ابراز کرد: در استان قم 5 ناحیه صنعتی در 

حاشیه روستاها احداث شده اما هنوز اراضی خاصی برای استقرار واحدهای تولید ذغال 
احداث نشده است.وی با تاکید بر ظرفیت و حجم تولیدات بسیار بالای قم در زمینه چوب 
و مبلمان عنوان کرد: بیش از 60 درصد از تولیدات چوب و مبلمان کشور در استان قم 
تولید و به استان های دیگر صادر می شود، قم یکی از قطب ها و مراکز اصلی صنعت 
چوب و مبلمان در کشور است.مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم فرار 
مالیاتی را مهمترین عامل فعالیت واحدهای غیرمجاز تولید ذغال در قم دانست و ابراز 
کرد: دلیل اصلی  فعالیت کوره های غیرمجاز زغال پزی در قم به دلیل فرارهای مالیاتی 
و پرداخت مباحث مربوط به ارزش افزوده است.طیبی نژاد تکمیل نشدن زنجیر تولید را 
مهمترین عامل در عدم استفاده درست از مزایای ارزش افزوده صنعت چوب در قم قلمداد 
کرد و تاکید کرد: یکی از مشکلات اساسی استان قم در زمینه چوب و مبلملن به دلیل 

عدم تکمیل زنجیره های تامین و تولید در این صنعت مهم استان است.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم:

۶0 درصد صنعت چوب و مبلمان کشور در استان قم تولید می شود 

نیم نگاه

نامحـرمانه
صدرعاملی بازیگر شد 

رسول صدرعاملی کارگردان سینمای ایران برای اولین بار به عنوان بازیگر در »خداحافظ دختر 
شیرازی« حضور پیدا کرد. رسول صدرعاملی به تازگی در نقش خودش - کارگردان سینما - 
جلوی دوربین افشین هاشمی رفته است. فیلمبرداری این فیلم به زودی به پایان خواهد رسید.
شبنم مقدمی، افشین هاشمی، حسین یاری و هومن برق نورد از بازیگران این فیلم هستند و به 
زودی بازیگران دیگری هم به این پروژه می پیوندند. همچنین سیاوش رمضانلو به عنوان دستیار یک 
کارگردان و برنامه ریز، احسان بیات فر دستیار کارگردان و افسانه حسینیان به عنوان منشی صحنه در 
این فیلم فعالیت دارند.این فیلم به تهیه کنندگیِ فرشته طائرپور و سرمایه گذاری علی طلوعی یک 
عاشقانه ی مفرّح است که بر اساس یکی از برجسته ترین آثار کمدی نویسِ مشهورِ آمریکایی - نیل 
سایمون - توسط افشین هاشمی با فرهنگِ شوخِ ایرانی بازنویسی شده است.در خلاصه داستان 
»خداحافظ دختر شیرازی« آمده است: »یکی از شیراز، یکی از آبادان، هردو در تهران! مجبورند باهم 

سر کنند تا محمودِ نارفیق را پیدا کنند.«

ابتکار: گفت وگو در خانواده ها کم شده است
معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور: آیا اینکه در خانواده ها گفت وگو کم شده است، خوب 
است؟ و چرا این اتفاق افتاده است؟معصومه ابتکار معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور در نشست 
هم اندیشی گفت وگوی بین نسلی که در ساختمان مرکزی وزارت آموزش و پرورش برگزار شد، اظهار 
کرد: تشکر می کنم از نگاه خوبی که در خصوص مهارت های زندگی در آموزش و پرورش شکل گرفته 
است؛ همچنین رئیس جمهور روی این موضوع تأکید دارند.وی ادامه داد: یکی از بحث های مهم در 
مهارت های زندگی، مهارت های ارتباطی است؛ ارتباط با خودمان، خدا و جامعه است و اینکه چگونه 
بتوانیم ارتباط برقرار کنیم.ابتکار اضافه کرد: چگونه ارتباط برقرار کردن از مسایل قرن بیست و یکم 

است البته الان ارتباط چهارم شکل گرفته است که ارتباط با طبیعت است.

جزئیاتی جدید از حکم هنگامه شهیدی 
باشگاه خبرنگاران نوشت:صبح دیروز وکیل هنگامه شهیدی در مصاحبه با یکی از رسانه های 
کشور اعلام کرد موکلش به 12 سال و 9 ماه حبس محکوم شده است.پیگیری ها در مورد جزییات 
حکم هنگامه شهیدی حکایت از آن دارد که نامبرده با داشتن 5 عنوان اتهامی در شعبه 15 دادگاه 
انقلاب اسلامی محاکمه و در نهایت به تحمل هفت سال و نیم حبس محکوم شده است که تا بیست 
روز قابل تجدید نظرخواهی خواهد بود.گفتنی است؛ هنگامه شهیدی در یکی از عناوین اتهامی خود 
به اتهام اجتماع و تبانی جهت اقدام علیه امنیت ملی به 5 سال حبس محکوم شده است که بر اساس 
این گزارش و با استناد به ماده 13۴ قانون مجازات اسلامی، هنگامی که اتهامات فردی بیشتر از سه 

مورد باشد، یک و نیم برابر مجازات حداکثر، برای وی در نظر گرفته می شود.

نزاع 61 هزار و 389 تهرانی را به پزشکی قانونی کشاند 
اداره کل پزشکی قانونی استان تهران گفت: از ابتدای فروردین تا پایان مهرماه امسال 61 هزار و 
389 تهرانی به دلیل آسیب های ناشی از نزاع به مراکز پزشکی قانونی این استان مراجعه کردند. به 
گزارش اداره کل پزشکی قانونی استان تهران، شمار مراجعه کنندگان نزاع به مراکز پزشکی قانونی در 
هفت ماهه امسال در مقایسه با مدت مشابه سال 1396 با 57 هزار و 60۴ نفر 6 درصد افزایش یافته 
است.بر اساس این گزارش از مراجعه کنندگان نزاع در هفت ماهه امسال 39 هزار و 638 نفر مرد و 
21 هزار و 751 نفر زن هستند.همچنین در مهر ماه آمار مراجعان نزاع با 1۴ درصد افزایش، نسبت 

به مدت مشابه سال 1396 به پنج هزار و 585 مورد رسید.

ذوالنور: هرکس در اثر نارضایتی به خیابان آمده، دشمن نیست 
نماینده قم در مجلس گفت: از اول انقلاب تاکنون مشکل کمبود یا نبود نداشتیم بلکه مشکل 
اصلی فساد است و اگر زمانی شرایطی پیش آمد و مردم به خیابان آمدند به معنای عناد و دشمنی 
مردم با انقلاب و حکومت نیست بلکه ظرفیت آن ها به سر رسیده است.مجتبی ذوالنور ظهر دبروز 
در تالار امام خمینی)ره( پردیس فارابی دانشگاه تهران در نشستی که با موضوع "شفافیت آرای 
نمایندگان" و به دعوت بسیج دانشجویی این مرکز برگزار شد،عنوان کرد:باید جایی صدای ترکیدن 
زالوهایی که خون مردم را مکیده اند و چاق شده اند به گوش مردم برسد تا اعتماد مردم برگردد و 
در راه مبارزه با فساد، اصلاح طلب و اصولگرا نداریم و هیچ جریانی نمی تواند ادعا کند که فساد فقط 

مختص به جریان رقیب است؛ فلذا نه خود فساد انحصاری است نه مبارزه با آن.

واکنش حناچی به برخی شبهات درباره بستگانش
شهردار تهران به برخی اخبار و شبهات مطرح شده، درباره وابستگی های سیاسی برخی بستگانش، 
واکنش نشان داد.پیروز حناچی عصر دیروز در حاشیه مراسم ختم والده سردار جلالی رئیس سازمان 
پدافند غیر عامل در جمع خبرنگاران در پاسخ به این پرسش که آیا عضویت برخی نزدیکانش در 
برخی گروه های مخالف و معاند نظام صحت دارد یا خیر؟ گفت: » کسی را در قبر کسی دیگر 

نمی خوابانند. شما هم بروید برای آخرتتان کار کنید!«

فرزند حدادعادل در صداوسیما پست گرفت
با حکم معاون سیما اعضاء جدید شورای اندیشه ورزی شبکه سه سیما تغییر کردند.به گزارش 
فارس، طی احکامی از سوی مرتضی میرباقری معاون رئیس سازمان در امور سیما، اعضای جدید 
شورای اندیشه ورزی شبکه سه سیما منصوب شدند.بنا بر این گزارش، علی اصغرپورمحمدی، میثم 
نیلی، فریدالدین حداد عادل، سیداحمدعبودتیان و جعفر عبدالملکی افراد جدیدی هستند که به 

تازگی از میرباقری حکم گرفته اند.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم خبرداد

 ایجاد بیش از ۹ هزار شغل جدید در استان قم 
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم با اشاره به عملکرد سند توسعه اشتغال و 
سرمایه گذاری استان قم در سال 97 گفت: میزان تحقق سرمایه گذاری صورت گرفته در استان ایجاد 

بیش از 9 هزار شغل جدید بوده  است. 
 مصطفی کاویانی در جلسه کارگروه اشتغال استان که در سالن جلسات امام جواد)ع( استانداری 
قم برگزار شد اظهار داشت: کل مبلغ استان 202 میلیارد تومان بوده که از این مبلغ 80 میلیارد تومان 
در نیمه نخست سال در زمینه طرح توسعه اشتغال پایدار روستایی تخصیص داشتیم که ثبت نام 
برای پرداخت تسهیلات این طرح به ۴1۴ واحد در استان قم به میزان 227 میلیارد تومان انجام شد.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم با اشاره به رتبه استان قم در زمینه انعقاد قرارداد 
برای پرداخت تسهیلات طرح اشتغال پایدار روستایی گفت: استان قم از رتبه 1۴ در زمینه انعقاد 
قرارداد برای پرداخت تسهیلات این طرح به رتبه دوم در کشور رسیده است.کاویانی خاطرنشان کرد: 
کل تخصیص را پرداخت کرده ایم، اما اگر در مرحله دوم هم تخصیص صورت بگیرد انعقاد قرارداد 

داریم و پرداخت تسهیلات این طرح به سرعت در قم انجام می شود.
* 50 درصد اعتبارات تخصیص  یافته پرداخت  شده است 

وی با اشاره به وضعیت مشاغل خانگی در استان قم گفت: سهمیه استان قم برای پرداخت 
تسهیلات به مشاغل خانگی در سال جاری نسبت به سال گذشته کاهش  یافته است و تقریباً 
50 درصد اعتبارات تخصیص  یافته پرداخت  شده است.مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان 
قم با بیان اینکه تعداد طرح های تصویب  شده در کمیته فنی سه مورد است افزود: در کمیته فنی 
منتظر تشکیل کارگروه نمی مانیم و خودبه خود در کارگروه اشتغال طرح ها مطرح و در آنجا به 
تصویب می رسد.کاویانی با اشاره به عملکرد سند توسعه اشتغال و استان قم در سال 97 گفت: مبلغ 
سرمایه گذاری حدود ۴ هزار و 200 میلیارد تومان با اشتغال 1۴ هزار شغل جدید در سال جاری 

است و تحقق اشتغال آن بیش از 9 هزار نفر بوده که تاکنون بیش از 60 درصد تحقق  یافته است.
وی با بیان اینکه 37 درصد از سرمایه گذاری صورت گرفته در استان قم از محل دریافت تسهیلات 
بانکی است، خاطرنشان کرد: تاکنون بانک های دولتی و شبه دولتی قم به حدود 60 درصد از تعهدات 
خود در زمینه پرداخت تسهیلات عمل کرده اند.مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم ملاک 
ایجاد اشتغال را ثبت در سامانه رصد دانست و گفت: در سند اشتغال پیش بینی ما این بوده که یک 

درصد کاهش داشته باشیم، همچنین در تابستان امسال نرخ بیکاری حالت افزایشی داشته است.
 

سرپرست پلیس راهور فرماندهی انتظامی استان قم ک

1۶0دوربین ترافیکی تا 2۶ آذرماه در قم 
راه اندازی می شود 

سرپرست پلیس راهور فرماندهی انتظامی استان قم از راه اندازی 160 دوربین ترافیکی تا 26 
آذرماه در قم خبر داد. 

سرهنگ حسن میرقیصری ظهر دیروز در نشست خبری که در سالن جلسات ستاد فرماندهی 
انتظامی استان برگزار شد، با اشاره به طولانی شدن راه اندازی دوربین های نظارتی در سطح شهر 
اظهار داشت: جلسات متعددی در این زمینه برگزارشده و متأسفانه مشکلات اقتصادی سبب عدن 
راه اندازی آن ها تاکنون شده است.وی وجود دوربین های نظارتی ترافیک را سبب پایش تصویری 
تخلفات دانست و افزود: در آخرین جلسه مقرر شده تا 26 آذرماه سال جاری 160 دوربین در 
محل های حادثه خیز راه اندازی شود. سرپرست پلیس راهور فرماندهی انتظامی استان قم با بیان 
اینکه هنوز طرح بررسی معاینه فنی خودروها در قم عملیاتی نشده است، تصریح کرد: دوربین های 
نصب شده فعلًا فقط سرعت غیرمجاز، عبور از چراغ قرمز، تجاوز به خطوط عابر پیاده، ورود به خطوط 

ویژه و غیره را ثبت و نظارت می کند.

رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم:

واژگونی خودرو در قم
 3 کشته و مجروح برجای گذاشت

رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم از کشته شدن یک نفر و مجروح شدن 2 نفر در 
اثر واژگونی پژو 206 در قم خبر داد.

سرهنگ مختار پناهی گفت: واژگونی یک دستگاه سواری پژو 206 در محور جعفریه - قم 
کیلومتر پنج متأسفانه یک کشته و دو مجروح برجای گذاشت.وی گفت: علت این حادثه عدم توجه 
کافی به جلو توسط راننده 206 بوده است.رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم عنوان کرد: 
بیشتر علل تصادفات جاده ای استان که ۴8 درصد عمده آن را سهم خود کرده است عدم توجه به 
جلو ناشی از خستگی و خواب آلودگی است.وی ادامه داد: طبق تحقیقات آماری کارشناسان این 

پلیس 70 درصد سهم تصادفات در 30 کیلومتری شهر قم اتفاق می افتد.

گل به خودی مجریان بی تدبیر سیما!!! کاریکاتور

محمدعلى رجبى

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم  مطرح کرد

تسهیل شرایط برای کمک خیرین
 به بخش دانشگاهی قم 

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم گفت: در استان بیش 
از ۴0 درصد مدارس توسط خیرین احداث می شود، باید شرایط را برای 

جذب خیرین برای کمک به دانشگاه های استان قم تسهیل کنیم.
سید حسن رضوی ظهر دیروز در جمع خیرین دانشگاه ساز در 
دانشگاه حضرت معصومه)س( با اشاره به سیاست عمرانی اظهار کرد: 
سیاست دولت در وضعیت کنونی واگذاری پروژه ها به بخش خصوصی 
و افراد است، پیش از این هم پروژه های عمرانی ملی در زمانی طولانی 
حتی در حد 10 سال احداث می شد که این زمان زیاد احداث مشکلاتی 
را به وجود می آورد.وی ادامه داد: در استان قم بیش از ۴0 درصد مدارس 
توسط خیرین احداث می شود، همچنین در این استان شاهد احداث 
بسیاری از مدارس علمیه توسط خیرین بودیم و باید شرایط را برای جذب 
خیرین برای کمک به دانشگاه های استان قم تسهیل کنیم. خیرین به 
دانشگاه هایی همچون دانشگاه کاشان و دانشگاه یزد کمک های زیادی 
کردند.رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم افزود: باید از 
ظرفیت خیرین برای کمک به بخش دانشگاهی استان کمک بگیریم، 
از اعتبارات سفر مقام معظم رهبری به استان قم برای کمک به بخش 
دانشگاهی این استان استفاده شد.رضوی بخش دانشگاهی استان قم را 
نیازمند توجه خیرین دانست و تصریح کرد: در صورت داشتن چنین 
رویکردی موفقیت های بیشتری را در استان مشاهده خواهیم کرد، 
البته بخش های دیگر استان قم همچون بخش درمان هم نیاز به کمک 
خیرین دارد.وی ادامه داد: مراجع عظام تقلید در استان قم در احداث 
مراکز درمانی همچون بیمارستان و درمانگاه برای عموم مردم مشارکت 
داشتند.عضو هیأت مدیره بنیاد خیرین حامی دانشگاه حضرت معصومه 
)س( افزود: باید در کنار بحث آموزش در دانشگاه ها به دنبال مهارت 
آموزی به دانشجویان باشیم، در این زمینه باید از ظرفیت بخش خصوصی 
هم کمک گرفته شود و نیازمند توجه خیرین به این عرصه نیز هستیم، 
باید نگرانی های خیرین را برطرف کنیم تا آن ها حاصل کار خودشان را 
در کوتاه ترین زمان ببینند.وی خاطرنشان کرد: خیرین توقع ندارند که 
در بروکراسی اداری گرفتار شوند، به عنوان نمونه شروع احداث یکی از 
پروژه های خیرساز استان قم به دلیل عدم همکاری شهرداری 6 ماه به 

تعویق افتاد و در طول این مدت هزینه احداث آن پروژه سه برابر شد.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم :

معضل کمبود آب در مجتمع 
دامشهر قم جدی است 

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: کمبود آب بزرگترین 
و جدی ترین معضل دام شهر قم به شمار می رود، از این رو حفر یک چاه 

رزرو برای تامین آب مورد نیاز این مجتمع ضروری است. 
محمد رضا طلایی روز شنبه در یازدهمین جلسه هیات مدیره مجتمع 
های تولیدی قم در تالار امام جواد )ع( استانداری اظهار داشت: آب موجود 
در این مجتمع کفاف 1300 راس دام سبک و سنگین مستقر در آن 
را نمی دهد.وی افزود: برغم برخورداری قم از ظرفیت های قابل توجه 
دامی ولی وجود این صنعت در استان به لحاظ شرایط اقلیمی همواره با 

مشکلاتی همراه بوده است.
وی فقدان زیرساخت های لازم، بویژه آب مصرفی را از جمله معضل 
های مهم و قابل تامل دامپروری قم برشمرد و گفت: تا پیش از شکل 
گیری دام شهر بیشتر دامداریهای قم در داخل شهر قرار داشتند، و از 
امکانات زیرساختی محیط شهر نیز بیشترین استفاده را انجام می دادند، 
اما بر اساس سیاست های خاص استان این مراکز منتقل و در قالب 

مجتمع مشغول به فعالیت شدند.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم افزود: پس از ایجاد مجتمع دامشهر 
در بخش جعفرآباد قم کلیه دستگاه های خدمات رسان این سازمان را در 
تامین زیرساخت های دام شهر تنها گذاشتند، از این رو با مشکلات عدیده 

ای به لحاظ آب، برق و گاز دست به گریبان است.
وی با تاکید بر اتخاذ تدابیر موثر جهت رفع مشکل آب این مجتمع 
گفت: به تازگی آب دام شهر به مدت پنج ساعت قطع شد، که این 
مساله نارضایتی دامداران و ساکنان را در پی داشت.طلایی تصریح کرد: 
پیشنهاد ما به شرکت آب منطقه ای استان این است که با توجه نقش و 
اهمیت آب در کار دامداری، مجوز حفر یک حلقه چاه رزرو را با نظارت 
و کنترل خود صادر کند، تا در مواقع بحران از این طریق کمبود آب 

مجتمع جبران شود.
وی همچنین بزرگترین میدان دامی شهر، انبار علوفه و کشتارگاه 
جاهد را از بخش های مجتمع دام شهر عنوان کرد و افزود: این مجتمع با 
مشکلاتی زیادی مواجه است و دامداران نیز توانایی مشارکت و همکاری 
در جهت رفع نیازمندی های آن را ندارند.قم دارای 6 مجتمع گلخانه ای 
و دامپروری است و مجتمع دامپروری دام واقع در شهر جعفریه در 35 
کیلومتری شمال غربی قم بزرگترین مجتمع تولیدی کشور محسوب می 
شود، که با 66۴ هکتار مساحت 700 راس دام سبک و 600 راس دام 

سنگین در آن نگهداری می شوند.
این مجتمع یک شهرک بزرگ خدماتی و میدان بزرگ خدمات 
دامپروری با 30 کاروانسرای دامی برای 12 تا 1۴ استان است، و برای 

تبادل دامی در آن پنج هکتار زمین اختصاص داده شده است.
همچنین در این جلسه پیشنهاد افزایش 15 درصدی آب بهای 
انشعابات دامداری های قم مطرح، ولی با توجه به مشکلات اقتصادی 
دامداران و همچنین مخالفت سرپرست استانداری تنها با 10 درصد آن 

موافقت شد.
همچنین مقرر شد، میدان دامی مستقر در درون دام شهر که روزانه 
محل تردد تعداد زیادی دام از اقصی نقاط کشور است، به منظور حفظ 
بهداشت و سلامتی دام های مجتمع از بیماری های مهلک دامی به 

یکهزار و 500 متر خارج از محدوده مجتمع انتقال پیدا کند.

رئیس مرکز اورژانس استان قم خبرداد: 

جان باختن چهار تن 
در حوادث ترافیکی قم 

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: در 
حوادث ترافیکی یک هفته گذشته، چهار تن شامل سه خانم و یک آقا 
به علت واژگونی وسیله نقلیه در محورهای مواصلاتی این استان جان 

باختند. 
دکتر محمد شهیدی افزود: در حادثه واژگونی یک دستگاه وسیله 
نقلیه که ساعت 12:12 پنجم آذرماه در محور سلفچگان به قم رخ داد، 
خانم 17 ساله و مردی ۴7 ساله جان خود را از دست دادند. همچنین 
خانم 52 ساله نیز ساعت 19:۴0 پنجم آذرماه در محور سلفچگان به علت 

واژگونی وسیله نقلیه در دم فوت کرد.
وی گفت: در حادثه واژگونی دیگری که ساعت 20:59، نهم آذرماه در 

محور قدیم ساوه به قم رخ داد، مردی 23 ساله جان باخت.
وی ادامه داد: در یک هفته گذشته یک هزار و 595 ماموریت توسط 
کارشناسان اورژانس 115 قم انجام شده که از این تعداد یک هزار و ۴18 

مورد ماموریت شهری و 177 مورد نیز جاده ای بوده است.
شهیدی اضافه کرد: در این مدت ۴09 مورد تصادف رخ داده که 
352 مورد در شهر و 75 مورد نیز در محورهای مواصلاتی استان به 

وقوع پیوسته است.
به گفته وی، تعداد کل مصدومان حوادث ترافیکی ۴77 تَن بود که 
229 تَن به صورت سرپایی در محل حادثه درمان و 2۴۴ تَن نیز برای 

طی مراحل درمان به بیمارستان منتقل شدند.
شهیدی با بیان اینکه در این مدت 236 ماموریت کارشناسان اورژانس 
115 مربوط به راکبان موتورسیکلت بوده است، گفت: 228 مورد از این 
حوادث در شهر و هشت مورد نیز در محورهای مواصلاتی رخ داده و این 

حوادث 267 مصدوم برجای گذاشته است.
وی افزود: 1۴6 تَن از مصدومان حوادث مربوط به موتورسیکلت به 

صورت سرپایی درمان و 121 تَن نیز به بیمارستان منتقل شدند.

اخبــار

فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به 
اجرای طرح روشنگری در پیشگیری از 
جرائم از نیمه آذرماه امسال گفت: برخی از 
شهروندان نسبت به جرائم توجیه نیستند 
که مقرر شده طرح فوق در 200 نقطه از 

شهر قم اجرا شود.
سردار عبدالرضا آقاخانی روز شنبه در 
گفت و گو با خبرنگاران، افزود: این طرح 
در مساجد، مدارس و محافل مردمی اجرا 
خواهد شد و انشاالله در سال 98 نیز ادامه 
می یابد.وی در ادامه با بیان اینکه 10 هزار 
و 200 تن از ابتدای سال جاری تا پایان 
آبانماه به مراکز مشاوره انتظامی قم مراجعه 
کرده اند گفت: 82 درصد از این پرونده ها 
منجربه صلح و سازش طرفین شد.وی در 
بخش دیگری از سخنان خود از کاهش 
10 درصدی تصادف های فوتی درون 
شهری از ابتدای سال جاری تا پایان آبانماه 
نسبت به مدت زمان مشابه سال گذشته 
خبر داد و گفت: پلیس به دنبال این است 
که میزان تصادف ها هرچه بیشتر کاهش 
یافته و به نقطه مطلوب برسد.آقاخانی با 
اشاره به موضوع فضای مجازی نیز گفت: 
هرگونه جرمی در فضای مجازی توسط 
پلیس قوی و هوشیار فتای استان رصد 
و کشف و با مجرمان قاطعانه برخورد می 
شود.وی به افرادی که قصد دارند جرمی 
در فضای مجازی مرتکب شوند هشدار داد 
که پلیس فتای قم در زمینه رصد و کشف 
جرم بسیار خوب عمل می کند و در ماه 
های اخیر ۴2 پرونده ویژه در خصوص 
جرایم فضای مجازی مورد رسیدگی قرار 

گرفت و با مجرمان قاطعانه برخورد شد.
* دستگاه قضایی قم دستگاه برتر 

و نمونه قضایی است
وی در ادامه سخنان خود از دستگاه 

قضایی قم به عنوان دستگاه برتر و نمونه 
این  یاد کرد و گفت: مسئولان  ضایی  ق
دستگاه در برخورد با جرایم و تعامل با 
پلیس بسیار خوب عمل کرده و قاضی و 
دادستان در صحنه های عملیاتی پلیس 
حضور داشته و این مهم، قوت قلبی برای 

پلیس استان به شمار می آید.
* با اراذل و اوباش قاطعانه برخورد 

می شود
در  همچنین  قم  انتظامی  رمانده  ف
بخش دیگری از سخنان خود با بیان این 
که هیچ کس حق ندارد امنیت اجتماعی 
اظهار  کند،  خدشه  دچار  را  هروندان  ش
و  اوباش  و  اراذل  با  برخورد  در  اشت:  د
نوامیس مردم بسیار جدی هستیم و از 
هیچ چیزی واهمه نداریم.وی با اشاره به 
اجرای طرح رضویون افزود: در این طرح 
که با همکاری سپاه قم از اواخر آذرماه 
امسال آغاز می شود، با جرایم بویژه سرقت 
برخورد جدی خواهد شد.وی اضافه کرد: 
از ابتدای سال جاری تا پایان آبانماه نسبت 
به مدت زمان مشابه سال گذشته، میزان 
وقوع شرارت در قم هفت درصد کاهش 

این زمینه 13 درصد  و دستگیری در 
افزایش داشته است.آقاخانی با بیان این 
که از ابتدای سال جاری تا پایان آبانماه، 
سرقت  درصدی  هشت  افزایش  اهد  ش
در استان قم هستیم گفت: البته سرقت 
در ماه های اخیر روند کاهشی داشته و 
شورایی با حضور مسئولان 25 دستگاه 
تشکیل شده است تا بتوانیم با برنامه ریزی 
و برخورد جدی تر و رصد بیشتر حرکات 
سارقان، میزان سرقت در استان را کاهش 
دهیم.وی مساله ارتقای امنیت اخلاقی 
درسطح قم که از دغدغه های مسئولان 
و مردم محسوب می شود را از اولویت 
های فرماندهی انتظامی استان ذکر کرد 
و افزود: این کار با برنامه ریزی، افزایش 
واحدهای گشت امر به معروف، واحدهای 
پیاده و ایستگاه های ثابت کلید خورده تا 
بتوانیم شاهد ارتقای امنیت اخلاقی در این 

استان باشیم.
پلیس  عملیاتی  کار  تنها   *
جوابگوی برخورد با بدحجابی نیست 
کار  تنها  اینکه  به  اشاره  با  ی  و
با  برخورد  جوابگوی  پلیس  ملیاتی  ع

 26 کرد:  تصریح  نیست  دحجابی  ب
و  معروف  به  امر  زمینه  در  ستگاه  د
مساله حجاب و عفاف وظایفی دارند 
نیز  ها  دستگاه  این  است  لازم  ه  ک
با  و  شده  میدان  وارد  طور جدی  ه  ب
اقدام های فرهنگی بتوان توفیق های 

خوبی در این زمینه کسب کنیم.
مواد  با  مبارزه  مساله  قاخانی،  آ
های  اولویت  دیگر  از  نیز  را  خدر  م
برشمرد  استان  انتظامی  رماندهی  ف
مخدر  مواد  میزان کشفیات  گفت:  و 
در قم از ابتدای سال جاری تا پایان 
مشابه  زمان  مدت  به  نسبت  بانماه  آ
سال گذشته، 80 درصد افزایش یافته 
فروشان  خرده  مهم،  بحث  اما  ست،  ا
شورای  است  لازم  که  معتادان  و 
قم،  مخدر  مواد  با  مبارزه  ماهنگی  ه
افزایش کمپ های ترک اعتیاد را در 
دستور کار قرار دهد.وی همچنین با 
جاری  سال  ابتدای  از  که  این  یان  ب
میلیار   130 بر  بالغ  آبانماه،  پایان  ا  ت
کشف  قم  در  قاچاق  کالای  یال  ر
مکانی  استان  این  گفت:  است  ده  ش
نیست  قاچاق  کالای  نگهداری  رای  ب
و در برخورد با مجرمان بسیار قاطع 
هستیم و برخورد های ما در ماه های 
اخیر افزایش یافته و علاوه بر کشف 
کالا و ارز قاچاق، مقادیر قابل توجهی 

ارز تقلبی نیز کشف شده است.
به  اشاره  با  ادامه  در  قاخانی  آ
اینکه  بر  مبنی  مردمی  زارشهای  گ
افراد  پاتوق  محل  اماکن  از  رخی  ب
با  قاطعانه  ازبرخورد  است،  یکارشده  ب
صاحبان این اماکن خبر داد و گفت: 
درماه گذشته، 22 مورد از این اماکن 

در قم پلمب شد.

فرمانده انتظامی استان قم :

طرح روشنگری در پیشگیری از جرائم درقم اجرایی می شود

اخبــار


